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Introductory material  
 

! 5+ #ÏÌÕÍÎ ÖÉÅ×ÅÒȭÓ ÌÅÔÔÅÒ ÔÏ 3ÃÏÔÌÁÎÄȭÓ #ÈÉÅÆ ÏÆ 0ÏÌÉÃÅ 

1 July, 2016 
 
Chief Constable Philip Gormley, 
Police Scotland 
 
Dear Chief Constable Gormley, 
 
Open letter: queries regarding the conduct of Police Scotland in relation 

to the Docherty family  
 
As a UK citizen, and a member of an extensive Scottish family, I would be grateful if 
you would answer the following questions in relation to the removal of the four 
Docherty children from the care of their loving parents, and the continuing 
terrorisation of Brian and Janice Docherty.  
 
 
1         How can Police Scotland justify not investigating the man who offered Brian 
Docherty £25,000  for ñaccessò to his autistic son, when the man in question has 
admitted that he did, in fact, do so? 
 
2         Why, less than twenty-four hours after Brian Docherty reported that Alan Low, 
the occupant of a neighbouring property on Viscount Petershamôs Crimonmogate 
estate, had offered him Ã25,000 for ñaccessò to his autistic five-year-old son, did 
Sergeant Buchan, of Police Scotland, Fraserburgh, arrive on his doorstep and 
attempt to persuade Mr Docherty, with conside rable persistence, that there was 
nothing to be concerned about? 
 
3         Since Viscount Petersham has admitted to being a friend of the alleged 
paedophile Alan Low, why did Aberdeenshire Social Services not investigate the well-
being of his family, inst ead of focussing on the Dochertys, who had no previous 
dealings with the man in question ? 
 
4         Why did PC Lamont, the female officer who allegedly wrote a concern report to 
social services attacking Mr and Mrs Docherty and their children, have no knowledge 
of the contents of her own report? 
 
5         What allegations are made against the Dochertys in the notes sent to the Irish 
Gárda by Police Scotland, and why have Brian and Janice Docherty never, in the two 
years since they were written, been permitted to see them? 
 
6         After the Dochertys took sanctuary in Ireland, why did Police Scotland send an 
email to all Irish police stations asking for information on their whereabouts, when 
they had never been accused of committing any crime? 
 
7         Why, after the Dochertys took sanctuary in Ireland, did Police Scotland 
coordinate three meetings with the Irish G árda and social services? 
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8         Gárda officers claimed that they had been alerted to the Dochertysô 
whereabouts by Interpol, and that  their case was top priority.   Interpol have stated 
that they have no knowledge of the matter.  Somebody is lying.  Who was, in fact, 
responsible for instr ucting the Gárda to raid the Dochertysô home on 28 January 
2015 and remove the children from their parents?  
 
9         By what authority have the Docherty children again been seized, without the 
presentation of either a warrant or court documents ?  Does the necessary 
documentation even exist?  
 
10     Why was DS MacDougall of Police Scotland authorised to travel out of the 
Scottish jurisdiction to testify against Mr and Mrs Dochertyôs mental health?  On 
whose authority did he undertake to do this ?  Is it normal procedure, in Police 
Scotland, to send officers abroad to testify against the mental health of members of 
the public who have reported , not committed, a crime? 
 
11     Who is authorising the remorseless, and continuing, surveillance and 
persecution of the Docherty family, which has not stopped short of life -threatening 
physical attacks on them, their children and their pets ?  What agencies and police 
services have been utilised in this campaign of terror against them?   
 
12     When the Dochertys wrote to the Chief Constable of the police Service of 
Northern Ireland (a man who had previously been Deputy Chief Constable of Police 
Scotland, under Sir Stephen House) to complain about the aggressive surveillance 
being inflicted on their family, they received in reply an email, signed by a staf f 
sergeant, which read, ñDear Mr and Mrs Docherty, PSNI does not discuss 
intelligence matters .ò  Please will you explain how this family poses a threat to the 
nationôs security? 
  
13     When a judge has dismissed the case against the Dochertys and stated that the 
family should not be pursued by the ori ginal case notes from Scotland since these are 
without merit, why have Police Scotland continued to utilise those same notes as a 
basis dor further persecution of the family ? 
 
14     Please will you state in detail the precise allegations made by Police Scotland 
against the Dochertys? 
 
15     Given the refusal to investigate an alleged paedophile, the subsequent 
unremitting persecution, for no discernible reason, of a law -abiding family, and the 
Police Investigations and Review Commissionerôs upholding of eleven out of twelve 
of the Dochertysô complaints against your force, do you agree that there are 
reasonable grounds for a public investigation into Police Scotlandôs conduct in the 
handling of this case? 
  
I look forward to hearing straightforward answers to these questions.  
 
Yours sincerely, 
_______________ 
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! 5+ #ÏÌÕÍÎ ÖÉÅ×ÅÒȭÓ ÌÅÔÔÅÒ ÔÏ the Scottish Government 

To:  Jack.Murray@gov.scot 
Subject:  Re: your reply 

 

1 August, 2016 

 

Your Reference:   2016/0022312  

 

Dear Mr Murray,  

 

Open letter:   First M inister Nicola  Sturgeonôs refusal to uphold the rule 
of law in Scotland  

 

Thank you for your reply to my e-mail to Ms Sturgeon.  I am sorry to say that it fails 
utterly t o deal with the issues at stakeðand since you have allocated me a reference 
number ñfor future useò, you obviously realise this yourself. 

 

To clarify matters:   I am not asking Ms Sturgeon to intervene in an individual case 
(though I note that she felt herself able to do so in the instance of the Brain family ). 

 

My concern is that the rule of law in Scotland, and in the UK as a whole, is 
increasingly being undermined.   This is what should make the current persecution of 
the Docherty family a matter  of the deepest concern to any head of government who 
acknowledges that those operating the institutions through which the country is 
governed should always  act within the boundari es set by the law of the land. 
When this is not the case, the plea of separation of powers as a reason for the 
government not involving itself with a police matter , far from ensuring the safety of 
the citizenry, offers ample opportunity  for unchecked lawless oppression. 

 

Brian and Janice Docherty have not been accused of any crime.  No warrant or court 
documents have ever been presented to justify the removal of their children and 
continuing attempts to imprison them, section them, or threaten their lives.  
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Police Scotland are clearly acting outside the law in instigating a reign of terror 
against this peaceful and law-abiding couple and their children;  yet Ms Sturgeon is 
apparently content for the vicious pursuit of an innocent Scots family to continue 
unchecked for as long as it suits the convenience of a rogue element in the Scottish 
police and social services, and perhaps the interests of the government itself. 

 

A reasonable person can only assume that the fundamental expectation that 
everyoneðeven such very important people as the police and social services; even, 
dare I say it, the Head of Governmentðshould respect the rule of law is not 
something which the First Minister feels herself bound to endorse.   This is 
particularly disturbing in view of the UK Supreme Courtôs judgement against the 
Named Person initiative , which includes the following penetrating statement: ñThe 
first thing that a totalitarian regime tries to do is to get at the children, to distance 
them from the subversive, varied influences of their families, and indoctrinate them 
in their rulersô view of the worldò. 

 

The lawless persecution of the Docherty family confirms what this suggests: that 
Scotland is fast becoming a totalitarian police state, with its people no longer subject 
only to the law of the land, but to the will and, indeed, the pleasure of powerful 
people who think themselves above it. 

 

This is not a question of intervening in a court case, to sway a lawful 
judgement.  What is required here is the protection, through the Head of 
Governmentôs insistence that the rule of law must be upheld, of a family who have 
committed no crime  yet who are being hounded by the very agencies which are paid 
to ensure their safety from criminal assault.   If Ms Sturgeon continues to stand aside 
and declare that the crimes being committed against the Dochertys are not her 
concern, she herself must be judged complicit in those crimes. 

  

Yours sincerely, 
__________   
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! 5+ #ÏÌÕÍÎ ÖÉÅ×ÅÒȭÓ ÌÅÔÔÅÒ ÔÏ ÔÈÅ )ÒÉÓÈ 'ÏÖÅÒÎÍÅÎÔ 

 

Mr Niall Colgan  

Department of Justice and Equality  

51 St Stephenôs Green 

DUBLIN   D02  HK52 

Republic of Ireland  

 

Minister's Reference: 0706172828 

 

29 July, 2016 

 

Dear Mr Colgan, 

  

Open letter:   the Justice Minister's apparent endorsement of the lawless 
persecution of the Docherty family  

  

Thank you for your e-mail on behalf of Justice and Equality Minister Ms Fitzgerald. 

  

Unfortunately , you make no reference to the two points raised in my previous e-mail 
which relate directly to the Justice Minister's overall responsibility for  law and order 
in the Republic of Ireland.  

  

1  Early in 2015, a judge in an Irish court  dismissed allegations against Janice and 
Brian Docherty, and ordered all persecution of this law -abiding couple to cease 
forthwith.  In addition, this same  judge ruled that the notes from Police Scotland on 
which allegations against the Dochertys were based were without merit  and should 
not be used to renew actions against the family either immed iately or at some future 
date. 

 

This judgement, which has not been superseded by any other, continues to be utterly 
disregarded. In  direct  defiance of the judgeôs decision, the Docherty children  were 
once more taken from their  loving home and put into care on 17 December, 
2015, while their parents  continue to be hounded on the basis of notes which have 
been declared in an Irish  court of law to be fraudulent and worthless. 
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Bearing in mind Ms Fitzgerald's remit, which is  to uphold the rule of law in the 
Republic, why is she permitting the decision of an Irish co urt to be held in 
open derision?  Why are those who are so clearly defying an Irish  judgeôs ruling not 
being charged with contempt of court ? 

  

2  The Dochertys have sought to petition for Habeas Corpus in respect of their 
children, under Article 40 .4 (ii)  of the Irish Constitution .  Yet this petition is being 
ignored. 

  

Bearing in mind Ms Fitzgeraldôs remit, which is to uphold the rule  of law in the 
Republic, why is she not ensuring that this fundamental provision of Irish law, and 
the independent decision of the High Court in the D ochertysô favour, are respected?   

  

Please note: Ms Fitzgerald is not being asked to arrest members of the Gárda, or to 
intervene in an individual case: she is simply being requested to uphold judgements 
which have already been lawfully made by those appointed to do so. 

  

As things stand, a reasonable person can only conclude that the Justice Minister is 
unin terested in fulfilling her  primary  duty, which is to ensure that the rule of law is 
impartially maintained.   

  

Yours sincerely, 

_________   
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Beginning of transcript 
DISPATCHES FROM THE FRONT  

 
The Brutal Protection o f Paedophiles ðPart 1  

 

Introduction to the subject and interviewer  

Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  with Brian 
Gerrish from UK Column.  In this edition of Dispatches, weôre going to be looking at 
the appalling case of Brian and Janice Docherty, who had their children removed 
from them by th e State because they dared to report a man who offered to pay a huge 
sum of money for their son so that he could abuse him.  Before we hear from the 
parents themselves, Iôm going to discuss the case with David Scott from Northern 
Exposure, who recently was able to visit Brian and Janice at their location and learn 
for himself what had actually taken place. 

David, youôve recently met and had a quite incredible discussion with the young 
couple, Janice and Brian Docherty, and youôve recently posted an article on UK 
Column: The Brutal Protection of Paedophiles.  Whatôs to follow is an audio 
interview that you conducted recently with  Brian and Janice, Mum and Dad, and itôs 
a story about their family ðwhatôs happened to their children.  But why should people 
read your article?  Why should people give up their time to listen to what this young 
couple have to say? 

David Scott:   Well, the story is one which one would hope would be 
incredible, but it is credible.  Itôs believableðthey are a very believable and credible 
couple, and itôs their ordinary, down-to-earth attitude and care for one another and 
care for their children that shone out for me during the interview.  So you have this 
very personable, very well-educated young couple, bringing up their young family 
and looking to carry on their lives, get employment and get on in life , and theyôre 
approached by a paedophileðapproached by a paedophile who is so confident that 
he is untouchable that he can come up to them in broad daylight and offer them 
£25,000 for access to their son. 

The story then follows their fight to protect their children , firstly , and then their fight 
to maintain their family as the power of the State bears down upon themðnot upon 
the paedophile, but upon the family who reported  this attempt at grossly criminal 
activity.  They have found themselves fighting the Stateðin fact, fighting three states, 
because this story straddles Scotland, Northern Ireland and the Irish Republic.  

Brian Gerrish:   David, I, of course, have listened to all of the interviews 
and what I will say is that I found the story deeply disturbing, because, essentially, 
itôs like the plot of a horror film and, at one point, the parents say, ñWhen you 
discover that you cannot go to the policeðyou cannot trust the police, then who do 
you turn to for help?ò 

The implications for every single parent, whether theyôre in Scotland, Ireland, 
England, Wales, wherever it is, the implications of events around this couple are 
truly staggering. 
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David Scott :  They are.  The couple have reported some fine 
individuals, strangers, who have helped them, who have stood by them, who have 
bailed them out, who have literally fed them when they were starving. But when they 
went to the authorities, there have been one or two notable exceptions whoôve been 
straight and been honest, but the general response has been either to ignore their 
cries for help or to actually target the familyðtarget the Dochertys with  all of the pain 
the might of the State can bring. 

Brian Gerrish:   Yes, with a particularly brutalðyouôve used that word, 
brutalðvindictiveness.  Not just a question that they were brushed off and ignored by 
the State; they have been pursued with this very, very brutal, vicious approach , and 
that is one of the key things that I think brings home the seriousness of this case.  
Many other cases, of course, are utterly horrific ðchildren have been taken away and, 
indeed, abused, but there is something about this case that brings so many facets of 
those other cases together. 

David Scott:   Yes.  Yes, and when the State is targeting people in this 
way, itôs targeting, first of all, their children.  It hits at people where theyôre weakest, 
so it targets their children, which has a particular cruelty to it ðand it then targets 
their mental health, because if you can be locked away and a claim can be made that 
youôre not rational , then everything you say can be ignored, all of your rights can be 
removed and there is no need to have anything like a court or have your day in court 
or have your case made.  Itôs much more under the radar and it is reminiscent of 
stories that you and I, Brian, would have been familiar with fr om the 60s and 70s, of 
totalitari an regimes, of communist regimes éof the worst abuses of state power. 

Brian Gerrish:   Yes.  Well, at that point, we will move on to play  this part 
interview.  This is number one of ten, and weôre going to say to people, please listen 
all the way through.  Iôm sure once you hear this first interview that David has done, 
you will want to follow on , and we will be producing these and making them available 
as part of Dispatches From The Front  by UK Column.  So, here we are.  This is David 
interviewing Janice and Brian Docherty as they tell their amazing story.  

 
 

The eastern half of Aberdeenshire, north -eastern Scotland 
(Crimonmogate lies between Peterhead and Fraserburgh)   
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The DochertyÓȭ life prior to the demand made for their son 

David Scott:   My nameôs David Scott of Northern Exposure.  Iôm sitting 
down tonight with Janice and Brian Docherty.  Weôre going to be talking about their 
experiences with the Scottish state and their fight to p rotect their children from 
abuse, and the role of the Stateðrather than supporting them in that fight ðin 
actually being part of the abuse itself and supporting the abusers, who are in high 
places and who have power and influence. 

But before we get to these deeper matters, Iôll take a few minutes to introduce Janice 
and Brian to the listeners so you can understand the nature of the people they are 
and how events such as the ones weôre about to describe can happen to any of usð
they are random in their nature and, no matter how established, well educated, law-
abiding or in any way conventional you might be, these things can come to your door 
simply if you happen to run across the wrong people at the wrong time.  So, Iôd like to 
start, Brian and Janice, with : could you tell me how you two met, how you became a 
couple? 

Brian Docherty:  Hi, David.  We met at teacher training college sixteen years ago 
now.  We were both at Teacher Training at the same time.  We went to Glasgow 
University at the same time, but we didnôt meet.  My wife was studying English 
Language and Literature and I was studying Classics and History at Glasgow 
University between é I was a year older than you, so I was ô92 [matriculation] and 
you were ô93, but approximately at the same time. We met at Teacher Training in the 
year é 

Janice Docherty:   2000 . 

Brian Docherty:   é and we clicked, I suppose, in the canteen and various 
places, and then we were on a placement togetherða school placement in a very 
tough school in Glasgow é 

Janice Docherty:   St. Rochôs. 

Brian Docherty:  é so it was my excuse to invite my [now] wife out for a few 
drinks and a coffee, and we got to know each other and weôve been together since. 

David Scott:   So, from the roughest, toughest school in Glasgow, where 
did you head from there? 

Brian Docherty:   We then spent é 

Janice Docherty:   We had a flat in Hyndland in the West End and I had our 
first daughter, Alexandra , while you [Brian] were teaching in é 

Brian Docherty:   Alexandra came along shortly afterwards and I was 
teaching in Glasgow schoolsðinner Glasgow City schools, from John Paul Academy 
in Maryhill to Hyndland Secondary just round the corner from us ; finally , to 
Bishopbriggs, where I was working in a school called Thomas Muir High School as 
Principal Teacher of History.   Then we went to France. 

Janice Docherty:   Yes, didnôt we? Moved over to France. 
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Brian Docherty:   A year in the South of France, which was great.  The 
economy wasnôt so great then but the year was great, for everything reallyðfor life.  
And then we went to Singapore, where I was headhunted to lecture in a sort of top 
Junior College, as they call it, where I was lecturing historyðTwentieth -Century 
History and Politicsðat this school, where you apply to the Ministry [of Education ] 
and are appointed to a school. So, I was working in a school called Hwa Chong 
[International School] , which is a huge school in South East Asia, in Singapore. And 
we spent some time there, which was an experience, a very different experience to 
teaching in the UK, and we came back é 

Janice Docherty:   Quite a contrast from France, which was laid back, to 
Singapore, which was constantly busy and non-stop. 

Brian Docherty:   Yes, I think I worked about eighteen  hours a day in 
Singapore.  The pay was good and the lifestyle was very good in a way, but we didnôt 
really see much of each other, I suppose. 

Janice Docherty:   You [Brian] were too busy, so é I thought it was time to é 

Brian Docherty:   é to come back.  So we é 

David Scott:   So you came back to Scotland? 

Brian Docherty:   We came back to Scotland. 

Janice Docherty:   To Perth, where I was from. 

Brian Docherty:   To Perth, where Janice was from originally, and I taught 
in schools in Perth, before moving up to Aberdeenshire for another position.  We 
moved up to Aberdeenshire in 2014. 

David Scott:   OK, and by this time the family had grown a bit?  It 
wasnôt just Alexandra anymore? 

Brian Docherty:   Thatôs right. 

Janice Docherty:   We had Sebastian , who was seven years younger than 
Alex, then Charlotte .2 

Brian Docherty:   Sebastian was born in 2009, then Charlotte in 2010.  

Janice Docherty:   2010, and then I was pregnant with Christian , who was 
é 

Brian Docherty:   Christian was born in 2014. 

David Scott:   OK, so you came back to Scotland and youôre overflowing 
with children.  

Brian Docherty:   We came back and I suppose we got é we had itchy feet 
and we wanted to get away.  We just fancied life abroad and é 
                                                           
2 Later referred to as Lottie 
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Janice Docherty:   After being a full -time mother for five years, I decided I 
didnôt really want a job, so I decided Iôd have some more children.  So é 

Brian Docherty:   We started doing a bit of writing abroad and just writing 
down the differences in culture and experiences and so on and just funny stories, and 
then we came back and extended é you know, set up camp and had more of our 
family . And é 

David Scott:   And your job in Singapore, that was actually quite high-
levelðthat was a managerial or leadership role in the institution you had there?  

Brian Docherty:   Yes, I was Head of History in [my previous school in] 
Scotland, and then they [in Singapore]  recruit you based on your experiences, so you 
donôt apply to a school like here.  Itôs based on your previous experiences, so we got 
the interview in London and then went to Singapore, where they give you another 
interview and then tell you what school youôre going to é and this school was the 
school for the political class and the sort of business class, so the faculty I worked in 
was called the Humanities Faculty, and 99% of their kids all went to Oxbridge, MIT, 
Harvard, Princeton.  It was high-flying kids, very fast-track kids.  You know, it was 
higher than 99% who all went [on] to these schools. 

So it was very high-level lecturing, where you did two hour lectures to different é in 
my case, I was teaching or lecturing history and working in the high school in the 
morning and then working in the boarding school in the evening, so it was very 
Singaporean in terms of time, but it was a very good job.  It was a very good 
positionðvery well paidðjust not very good for a family, so we came back in 2008, I 
think it was , yes. 

David Scott:   And then, career-wise, that wasnôt the story in Perth?  
You werenôt é 

Brian Docherty:   No, career-wise, in Perth, it was quite the opposite.  I was 
just doing general or long-term supply in, usually, my subjects, and I didnôt really feel 
it was going anywhere in particular.  I felt like I was over -qualified and not really 
enjoying it as much, I think, because it was like being a Deputy Head and then going 
back to doing classroom general teaching without the challenge, so I did a business 
course and then I was a [Conservative] political candidate  for the election in 2011.  I 
donôt know why Iôm laughing.  I enjoyed it thoroughly.  It was for the Holyrood 
election [to the Scottish Parliament] in 2011. 

My wife was my Campaign Manager and my Election Agent and é Weôve always been 
a close team, Janice and I, and her advice has been invaluable.  Her nature is much 
quieter than mine, but her intelligence is much higher than mine.  Thatôs just a 
general statement of fact, although Iôm much more of an extravert.  My wifeôs 
judgement is very good and we make a good team.  So we did that together, and 
despite it being, shall we say, in Dundee, which is not so Conservative, it was a good 
experience é 

Janice Docherty:   Good experience. 

Brian Docherty:   And, actually, some of the people who were most 
convinced were people who had a very open mind and were of all backgrounds. 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 23 

You know, it was just people like é I remember school janitors and dinner ladies at 
one school telling me they would vote Conservative, you know, just because of 
general chat and people you would meet giving out leaflets, you could have a bit of 
banter with and a laugh with.  

Not based on policies, but based on people, based on humour and based on people 
seeing that you were a normal person.  So it was very enjoyable.  The big campaign 
then was over a biomass plant, which was being built, a recyclingða not really 
recycling plant in the East of Dundee, in a residential area, but it was a good 
experience. And we then moved up to Aberdeen, I suppose. 

David Scott:   To further your career and to get a career that was more 
dynamic than you were able to achieve in Perth? 

Brian Docherty:   Yes, most definitely . 

David Scott:   You moved north.  Itôs not quite Singapore, but it was 
another big change, given the fact at that point it was, what, three children and a 
bump? 

Janice Docherty:   Yes é 

Brian Docherty:   Exactly, yes.  It was more important to get  é the economy 
wasnôt so good when we came back and it was more importan t to get stability, I 
suppose, and, as I say, I was doing this Chartered Management Institute course, 
which seems a very long time ago now, but é so yes.  The idea was stability and 
onwards and upwards, like any other young couple. 

David Scott:   So that took you to Fraserburgh Academy? 

Brian Docherty:   Thatôs rightðFraserburgh, in 2014. 

 

 

Viscount Petersham 

(William Stanhope)  
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The suspected paedophile makes his demand, August 2014 

David Scott:   And then é and thatôs where the story gets é strange, 
because you had, obviously, to find accommodation, so é where did that take you? 

Brian Docherty:   It to ok us to the estate3 of a Viscount just outside 
Fraserburgh.  It was sort of equidistant between Fraserburgh and Peterhead.  
Literally , you could notðit was so difficult to find.  It was perfect  for us, because 
although the house was a wee bit smallðit was just a two-bedroomed cottageðit was 
perfect, because the garden was huge.  It was a lovely summer, and our son, 
Sebastian, has autism, and part of that condition is a noise hypersensitivity, so he é 
we went there to view the house and the garden was massive and it was very, very, 
very quiet. 

I mean, it was a single-track drive outside the house and it was very, very difficult to 
find.  It was very quiet from the point of view of peace, because my son suffers noise 
like pain, so a motorcycle or lorry 4 actually hurts him.  And heôs a natural athlete, so 
we thought it would be a nice house for the children.  It was only ten minutes from 
my school.  It seemed to tick all the right boxes in terms of [being] family -orientated, 
but we didnôt know what lay beneath.  We didnôt know what was happening round 
about until we went to live there.  It seemed on the surface idyllic and it seemed 
perfect and safeðand it turned out to be none of these things. 

David Scott:   OK, so when was that first brought home to you? 

Brian Docherty:   It was brought home probably about a month, maybe 
slightly more than a month [after]  we moved there [at] the beginning of June. There 
was only two neighboursðone was the Viscount, Viscount Petersham ,5 and the 
other neighbour was a man called Alan Lo w ,6 and we didnôt know either man, but 
the only thing we did know was that both men professed a dislike of each other and a 
disé not really é 

Janice Docherty:   They pretended they didnôt really know each other and 
they didnôt really like each other very much. 

                                                           
3 Crimonmogate, staying at East Lodge, postcode AB43 8SE 
4 truck 
5 .ƻǊƴ ²ƛƭƭƛŀƳ IŜƴǊȅ [ŜƛŎŜǎǘŜǊ {ǘŀƴƘƻǇŜ όмфстύΦ IŜ ƛǎ ǘƘŜ vǳŜŜƴΩǎ ƴŜǇƘŜǿΩǎ ōǊƻǘƘŜǊ-in-law. 
6 In 2007, Alan Low was the community beat officer (Appendix 1 on p. 5, mentioned twice) 
ŦƻǊ !ōŜǊŘŜŜƴǎƘƛǊŜΩǎ Ƴƻǎǘ ǎƻŎƛŀƭƭȅ ŘŜǇǊƛǾŜŘ ǎŎƘƻƻƭǎ ƛƴ CǊŀǎŜǊōǳǊƎƘ bƻǊǘƘ ŀƴŘ ǿŀǎ ƛƴǾƻƭǾŜŘ ƛƴ 
deciding on the allocation of a full-time policeman to these schools for three years. 
On 26 July 2016, Police Scotland (North East Division Media Enquiries) wrote to the UK 
/ƻƭǳƳƴ ǎǘŀǘƛƴƎ ŎŀǘŜƎƻǊƛŎŀƭƭȅΣ άDC Low or any other serving officers or former officers have 
not been the subject of any enquiry or allegation by the Docherty family and there is no 
ongoing enquiry. There is nothing further to add on the matter.έ 
A UK Column source confirmed in August 2016 that Alan Low is still a serving policeman in 
the Criminal Investigation Department (CID) at Peterhead Police Station. 
Centrally, Police Scotland repeatedly failed to deny that the Alan Low about whom the 
Dochertys have complained is a (former) policeman: phone call recording 
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Brian Docherty:   Yes é and when Alan Low became aware é we didnôt see 
much of this man é they were both 47 years of age, and all we knew about Alan Low 
was that he shared his home with two teenage boys whom he was in a relationship 
with.  We didnôt know anything about him and we were just on nodding terms. 

One day, he invited himself over to the garden when I was in the garden andðit was 
summerðhe started asking me questions about my son.  Heôd already shown a 
piqued interest in my son, and I just thought he was being friendly and there was 
nothing much to the conversation, because we didnôt know each other.  On this 
occasion, he made demands, and he é when he found out my son was autistic and 
had speech, learning and communication problems, he became very interested in a 
heightened sense and asked me lots of questions. 

He then made a very é most incredible and very strange statement.  He said to me, 
ñIôll give you Ã25,000 for your son.  You give me your boy and Iôll give you Ã25,000 
you can do with what you want.ò  I said, ñExcuse me?ò  He says, ñYou give me your 
boy. I w ant access to that boy. ò  I said, ñThatôs my son youôre talking about!ò  He 
said, ñI want that boy.  Iôve taken care of a boy before.  You bring your son 
to me on a Friday night and Iôll give you twenty-five grand.ò 

So, I told him to stay away from my son, and he repeated it, and he said, ñYou wonôt 
say no to me! ò 

And I said to him, ñYou stay away from my son!  You get away from me, get away 
from  my family and get out this garden! Donôt you dare come near my children!ò  
And he started é he repeated the same thing over, which was, ñYou éò he kept 
repeating over and over, ñYou wonôt say no to me!  Youôll give me access!ò  His 
word was ñaccessòðto our son.  Now, when he came over to the garden he was 
slightly inebriated, but not drunk, not so that he wouldnôt be aware of what he was 
saying, not so that he wouldnôt be aware of what he was demanding. 

David Scott:   And being slightly inebriated, was that usual for him, or 
unusual? 

Brian Docherty:   Well, é 

Janice Docherty:   Weôd seen him driving his van with a beer bottle in his 
hand on quite a few occasions. 

Brian Docherty:   Yes, we saw him drive past, because our cottage was a 
gatehouse cottage and it was beside the road, so he usually drove his van, his 
builderôs or gardening van, with a trailer and it rattled along this country road, so 
weôd see him coming over é there was a little hump-backed bridge é as I say, it 
looked idyllic, but what lay beneath was something different. 

But you would hear his van, and he used to drive the van quite fast, and we would see 
him with a beer bottle.  Heôd have to slow down to go over the bridge and turn the 
corner and, usually, at the end of the day thereôd be a beer bottle: swigging [from] the 
beer bottle. 

He was a strange character.  He had three fingers missing; he openly smoked dopeð
you could smell it as he walked past.  He openly drank and drove his vehicle.  He was 
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a very unusual character, just in his mannerisms and his make-up, but it wasnôt until 
this day when he offered the money for my son that we realised what é 

David Scott:   And his reaction to being told to go away in no uncertain 
terms was one of confidence that he could force the issueðwas that a fair summary? 

Brian Docherty:   Yes, it was a é an extremely é I donôt know if you know 
what I mean, but it was one of these exchanges where, afterwards, you went away 
and you were so shocked by what was just said that you couldnôt actually believe that 
he just said what he said.  No normal person would walk up to someone and say, ñIôll 
give you twenty-five thousand for your son,ò and he acted so confident, like he was 
so protected , that he could actually walk up to a relative stranger and offer this 
money and I was é the only way I could describe it was I walked away and I thought, 
ñDid that just happen?ò and I knew it had happened, but it was so shocking and the 
way I reacted was é at the time, disbelief, you know. But, at the same time, his 
repeated statement was, ñYou wonôt say no to me.  You give me access to that boy . I 
want access to the boy.ò 

Janice Docherty:   He always said ñthe boyò. 

Brian Docherty:   That  boy, the boy, ñyou wonôt say no to me,ò and I 
thought, ñWhy would I not say no to you?  You stay away from my child, you 
pervert!ò  You know é ñget away from my family!ò  And it was just totally é I came 
in, I rem ember talking about it with my w ife. My wife, because it was summer, was 
talking to our daughterðit was maybe about nineish, 9 oôclock [pm] , and I couldnôt 
talk about it immediately, be cause my daughter was present, and Janice said later 
that she could see me in a state of shock.  That was the only way to describe it, 
because I was pacing in the living room, looking out the window, thinking, you know, 
the guyôs off his, you know, on what planet is that normal?  But he seemed to think it 
was normal, and é 

Janice Docherty:   It was after that there was a lot of incidentsðhe became 
quite threatening, because at night after that é 

Brian Docherty:   He made a lot of threats. I didnôt mention this [before] , 
but after it he made a lot of threats to me. 

David Scott:   What sort of threats? 

 

The threats begin 

 

Brian Docherty:   Threats against myself, primarily that Iôd regret it and, 
you know é 

David Scott:   Threats of physical violence or worse than physical 
violence? 
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Brian Docherty:   He didnôt elaborate.  He just said, you know, ñyouôll regret 
itò and ñyou better watch outò and things like that.  It was all very, very odd, 
extremely odd.  I mean, people say things that are odd and shocking, but this was 
weird é twisted and, as Janice was going to say, in the next couple of weeks there 
was just an increased level of violence and petty vandalismðand then not so petty, 
and it increased from attacking the cars to breaking into the house. 

Janice Docherty:   There was also noises at night, after weôd, you know, put 
the lights out.  We could hear people outside and they werenôt trying to be quiet, 
they were actually tryin g to making themselves heard  and, because it was in 
the middle of nowhere, there was not street lights, so it was pitch black. 

Brian Docherty:   It was pitch black.  There was nothing out there. 

Janice Docherty:   And you could hear people outside and, of course, by the 
time you put the lights on or if you go outside with a torch 7 or whatever, the people 
have gone. 

Brian Docherty:   There was stone chips round the house, so you could hear 
men, at least é 

Janice Docherty:   Yes, talking or walking , and, you know é 

Brian Docherty:   é walking round the house. 

Janice Docherty:   é thumps é 

Brian Docherty:   There were scrapes on my car.   There was dead birds and 
small animals put outside the small log cabin in the garden é 

Janice Docherty:   é where the children played. 

Brian Docherty:   é where the children were playing.  Then there was the 
big one where, initially, when I was speaking to Janice about this: we thought we 
were just going to move é weôre just going to move house and é 

Janice Docherty:   We didnôt actually even consider reporting it to the police 
to begin with.  We just thought , ñFor the safety of our children we have to get out of 
here.ò 

Brian Docherty:   ñWeôve got to get éò 

Janice Docherty:   But it was after the intimidation  and é you know, all 
started, it kind of got out o f control.  The worst one was: our son had a big Lightning 
McQueen toy car, which he used to play with outside all the time, but he just left it in 
the garden at night.  When it was time to come in, heôd just leave it there. And then 
there was one morning when it had been placed inside the greenhouse andðwe 
werenôt aware of this at the timeðhe was wanting his toy car, but he has a fear of 
enclosed spaces; he wouldnôt go into the greenhouse.  He just wouldnôt dream of it. 

                                                           
7 flashlight 
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So he was making a fuss and was wanting his car and it was his wee sister, Lottie, 
who was with him at the time , and so she went to get the toy car out of the 
greenhouseðand the three panes from the glass door fell on top of her and it was an 
absolute miracle, because they didnôt break and it could é she was only little é it 
could have killed her. It could have been disastrous, but, as it was, she just got minor 
cuts.  So when this happened, well, I was inside.  You [Brian] and Alex were outside 
at the time and you went, obviously, to get her straight away, and the clips that held 
é that were supposed to, obviously, hold the glass panes in place had all been taken 
out and put in a flower pot.  

Brian Docherty:   And stones were put on the runners to cause this. 

Janice Docherty:   Little stones had been placed along the runners, so that 
when the door was pushed it would fall forwards.  And also the top sealant had been 
taken out and was just lying on the ground.  So it had clearly been rigged for Seb, 
because it was his toy car. 

Brian Docherty:   I t was his car. 

Janice Docherty:   But, as it happened é 

Brian Docherty:   Heôd this large plastic Lightning  McQueen and heôd put it 
é the guy, Low, I assume, or someoneðone of his friendsðput it inside for this to 
cause an accident é a serious accident.  It was on that day I contacted the National 
Crime Agency and Viscount Petersham. 

So what happened is: I remember that was the 4th of August, because Iôve looked at 
that e-mail a few times for various reasons.  Based on this moronôs dangerous 
attempt at my child, I thought  ñheôs not just a deviant, heôs a dangerous deviant,ò and 
we were hoping to try and move, but this was causing too serious a risk.  In the 
immediate sense, we were watching our children in the garden, we were not letting 
them out of our sight, but this was very, very dangerous. 

So, in passing, we were told by the Viscountôs PA8 that his children were coming back 
from  boarding school, so at that point I said to Janice, ñWe should contact him and 
tell him about this neighbour: tell him what heôs about.ò  So I e-mailed, first of all, the 
National Crime Agency, because theyôre supposed to deal with people like this and, in 
the second instance, I wrote a letter é I phoned up and made an appointment to 
seeðironically, to protect his childrenðI made an appointment to see him to tell him 
about this neighbour.  This neighbour that heôd led us to believe he didnôt know and 
didnôt like in a very kind of é he said, ñOh, I donôt really know that man and I donôt 
approve of him.ò That was how he introduced it when we went to view the house. 

 

 

                                                           
8 personal assistant 
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6ÉÓÃÏÕÎÔ 0ÅÔÅÒÓÈÁÍȭÓ threat to have the children taken 

So, I was told that he was out of the country t ill Friday, so I sent a letter to him.  Our 
post was going missing a lot as well at this time , so I sent it Recorded Delivery 
and we were told that we would meet him on the Friday.  The Friday was, I 
remember, 8 August [2014]  and he was due to come down into the garden and 
meet with us.  Instead, at the meeting time, the estate agent from the factors,9 who 
organised this house, they turned up é 

Janice Docherty:   They did the lease of the house. 

Brian Docherty:   A lady called Kerry, from Brown & McRae, showed up in 
his place, and we were a bit confused and so was she, because she was told that she 
was there to meet with the Viscountôs PA é 

Janice Docherty:   who was called Naomi. 

Brian Docherty:   é and we were told that he was going to come down é 
just him and meet with us é because, for us, this wasnôt about the houseðthis was 
about warning him about a dangerous neighbour.  So it was a very strange situation 
again and another odd situation, where Kerry [had been] told that she was coming to 
meet with Naomi, we were told that he was going to come down and meet with usð
and, instead, the estate agent showed up at the house, but the Viscount didnôt show.  
So, after half an hour é 

Janice Docherty :   No, it was a lot more than that.  It was more like an hour. 

Brian Docherty:   é after about an hour, we were sitting outside in the 
sunshine and he didnôt show and he didnôt show.  I phoned his house and spoke with 
his daughter, who said that her father wasnôt in, and then the line went dead  
suddenly .  A few minutes later, Naomi phoned from her mobile phone é 

Janice Docherty:   No, Kerry. 

Brian Docherty:   é sorry, Kerry phoned from her mobile phone and spoke 
with the daughter and then she said that her father would come down soon. 

Janice Docherty:   Well, she was asking to speak to Naomi, but it turned out 
Naomi was off that day and so then she, yes, then she was told that the Viscount 
would come down. 

Brian Docherty:   That he would come down.  So, a long time after é 

Janice Docherty:   At least another half an hour é 

Brian Docherty:   é about another hour and a half after weôd arranged to 
meet him, he showed up, shoulders hunched, head bowed and very 
uncomfortable and, clearly, he didnôt want to be there.  And, from the [first] 
moment off , at this meeting, he didnôt want anything my wife and I had to say about 
what had transpired to be audible to the estate agent, Kerry. 

                                                           
9 estate agents 
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Janice Docherty:   He kept trying to speak over us  to begin with, 
because he obviously didnôt want this mentioned in front of Kerry. Why sheôd been 
arranged in the first place was a bit of a mystery.  But at one point, when my husband 
and Viscount Petersham were talking, I turned to Kerry and told her that the 
neighbour had offered us money for our son and she gave the normal reaction, which 
was shocked by that: she é you know what, ñIôm é [itôs] appalling!ò  So at that point 
the Viscount stopped trying to, you know, to talk over us é 

Brian Docherty:   He kept trying to manage it and, instead é I was rather 
taken aback, because I thought in meeting with him I was telling another f atherð
heôd two young children: a girl, who was about 13 or 12, and a boy about 8.  And I 
thought I was telling this f ather, father-to-father, ñThis manôs dangerous and heôs not 
only propositioned me for my son, but heôs also attacking the house,ò and I was 
telling him, as my landlord, what was happening in the house.  He wasnôt 
interested in that.  

What he said was, ñThereôs all sorts of people.  Itôs pointless if you report th is to 
the p olice.   Thereôs all sorts of people that are paedophiles, including in the clergy 
and in the police.  Itôs a waste of time.ò  At that point , I told him Iôd already 
reported it to the National Crime Agency and he became angry  and é 

Janice Docherty:   He told us Alan é having told us before he barely knew 
Alan Low, he suddenly said that he was very good friends  é 

Brian Docherty:   é friends with Alan Low.  Heôd told us before that he 
didnôt know the man and didnôt care for him, which was kind of a strange thing to 
say, because if you donôt like someone you generally have to know them. 

On this occasion, he said that he was very good friends with him and that he ñwould 
vouch for himò, and his arrog ance was such that he thought that if he just 
told us that heôd vouch for him, that we would just go away  and go, well, 
ñbegging your pardon, your Worship!ò And, instead, I was confused by the whole 
situation, because I couldnôt understand that é I hadnôt placed together how this all 
fitted é how this all this worked together.  

Then he threatened me and he said, ñI suppose thereôs all sorts of services and social 
services that can deal with children and can deal with your children .ò  And he 
threatened me with the police and Social Services, that should we report this man to 
the police, he would get Social Services and the police on to my family.  

David Scott:   Could you say, specifically, how that threat was made? 

Brian Docherty:   Specifically, when I mentioned the National Crime 
Agency, he got quite angry and he é not only did he dig in about é When I said, 
ñWell, you know, if youôre not interested in this Iôm going to take it to the local police, 
because this guyôs dangerous and heôs outside late at night,ò he dismissed that é 
[when I said,] ñThere was not just him, but there was other menò é he said, ñOh, 
thatôs just a phantom prowler.ò 

And I said, ñLook, you can believe what you want, but I can tell you that this guyôs 
dangerous and whatôs happened here.ò  And he said, ñItôs pointless you complaining 
to the police.  Thereôs all sorts of paedophiles in the police and in the clergy.ò  And he 
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said, ñIf you go to the police, thereôs all sorts of services and Social 
Services can deal with your children.ò  And this was a not too very é a real 
threat on my children.  

David Scott:   So, thereôs a complete link there that r eporting  a 
potential paedophile to the p olice will res ult in Social Services seizing 
your children ðthat was the threat he made and he made it in almost as many 
words?  Is that correct? 

Brian Docherty:   That was exactly what happened. I couldnôt have been 
more taken aback.  It was a é 

Janice Docherty:   I think  we both got rather cross, actually. 

Brian Docherty:   We didnôt é 

Janice Docherty:   We both got rather cross with him and é 

Brian Docherty:   Because I was thinking é I couldnôt é I was é you 
couldnôt see é 

Janice Docherty:   I t ended rather badly, shall we say.  The meeting did not 
come to a polite end! 

Brian Docherty:   It didnôt make any sense, because é 

David Scott:   I donôt think there are any established etiquette rules on 
how you deal with that sort of man! 

Janice Docherty:   He actually é ñyou, you é I canôt é oh, oh,ò and he told 
us we were ñno longer desirable tenantsò. 

 

 

Viscount Petersham attempts to evict the Dochertys 

 

And it turned out that  was why Kerry was there, because he said to her that there 
were ñtoo many of usò in the house.  He ñonly knew about Sebastianò. Heôd only 
known about Sebastian, our disabled son, and Kerry knew about the other children, 
so she was put in an awkward position where he was saying to her, ñTheyôve got too 
many children and they havenôt told us, so theyôve got to be evicted,ò and she said, 
ñWell, actually, we did  know about them,ò and she couldnôt é so it left him in a rather 
awkward position.  

At that point , we said, ñWell, we donôt want to live here anyway, because we donôt 
want to live next door to this man,ò and he said, ñWell, you just leave é youôll get 
your deposit back and éò 

Brian Docherty:   Which he didnôt give us. 
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Janice Docherty:   That never happened, certainly, and that was that. 

Brian Docherty:   It was £750.  I worked out we paid £3,750 over three 
months é we stayed there for three months for a two-bedroomed cottage and we 
paid £3,750 and lost most of our possessions. 

Janice Docherty:   Ah, yes é we had to leave most of our é anyway, it ended 
with you [Brian] saying to him, ñYou disgust me!ò é and at that point I thought, 
ñYouôve just said that to a Viscount.  Weôre in trouble here.ò And it ended very é he 
was still very hunched.  He left with his shoulders very hunched over é with his tail 
between his legs, actually. 

Brian Docherty:   He was very unimpressive. 

David Scott:   And as weôll find out as we talk through this further, you 

were absolutely right about being in trouble here. Weôll get to that just shortly.   

 

 

 

Detective Constable 

Alan Low 10  

                                                           
10 This photograph is one of those which have been identified as the relevant Alan Low by 
both the Dochertys and a UK Column police source. 
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DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection of Paedophiles ðPart 2  
 
 

4ÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÆÉÒÓÔ ÁÔÔÅÍÐÔÓ ÔÏ ÒÅÐÏÒÔ ÔÈÅ ÓÕÓÐÅÃÔÅÄ ÐÁÅÄÏÐÈÉÌÅ 
 
David Scott:   David Scott from Northern Exposure.  Iôm here on 4 June 
[2016] and weôre continuing our discussions with Janice and Brian Docherty about 
their experiences [in 2014] with Police Scotland, with Social Services and other 
government agencies within Scotland and with the thre at posed by paedophiles to 
innocent families who just happen to be in the wrong place at the wrong time. 
 
We left the story with a paedophile having approached the family and offering 
£25,000 for access to their son, Sebastian, who is autistic, and after removing é or 
forcing the paedophile to leave the property, the family then had to decide what to do 
with this extreme and bizarre situation.  
 
So, if I could ask you then, what was the first thing you did with this information to 
start to get official invol vement and protection? 
 
Brian Docherty:   We talked about what we were going to do and the first 
people we thought weôd contact is the experts é or supposed to be the experts, the 
National Crime Agency, who I e-mailed on 4 August [2014]  and alerted them to this 
neighbourôs proposition and the danger which was being placed against my family. 
 
David Scott:   And that was 4 August, so what sort of response did you 
get from the National Crime Agency? 
 
 

UK National Crime Agency refuses to take a report 

 
Brian Docherty:   Well, it was a brush-off, really. On their website they say 
that their involvement is to monitor and help with detecting paedophilia, but really 
they brushed us back to the local officers and then I e-mailed them back to say, ñNo, 
this is what your website says,ò but they were not really interested in taking it 
further .  They wanted my address and my phone number, but that was it, and they 
suggested I contacted the local police in Police Scotland. 
 
David Scott:   OK, so you were put forward to the local office of police, 
so which office é which branch was that? 
 
Brian Docherty:   Well, we lived between Fraserburgh and Peterhead at the 
time, on this Viscountôs estate.  It was slightly closer, Iôd say to Fraserburgh, so it was 
the local é I called this hotlineð101 or, you know, the standard line, and they put me 
in touch with a local officer, called Sergeant Sam Buchan . 
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David Scott:   OK, and é so that é that would be on the 8th? 
 
Brian  Docherty:   That was on the 8th, thatôs right. 
 
David Scott:   Friday the 8 th, right, OK. 
 
Brian Docherty:   Right. 
 
David Scott:   So, what did Sergeant Buchan do? 
 
Brian Docherty:   Well, when he took my call, he was aware of who I was.  
Iôd already spoken to a woman in the Call Centre and sheôd recommended this man.  
Rather peculiarly, he asked me about my children first of all .  When I 
mentioned what this was about, he was very calm.  He said he had ñjust the 
officers for the job ò and he told me to attend Peterhead Police Station , which 
was further away from where we were based , that night at 7 oôclock, which I 
duly did, so I left at 7.  My wife, who was home at this time with the children ðwell, 
you could say something about thatðwas visite d by the Viscountess ,11 [who] 
came marching round [to] the house.  
 
Janice Docherty:   I didnôt answer the door.  She came down to the house 
shortly after youôd left, shortly after 7, and she was shouting through the 
letterbox .  She walked around the house a good few times, thumping on the 
windows  é you know, thumping on the door and, I just thought, ñWell, no good can 
come of this, so Iôm not going to answerðI donôt think this is a wise move.ò  So I 
didnôt answer the door. 
 
 

%ÍÅÒÇÅÎÃÙ ÍÅÅÔÉÎÇ ÏÆ ÔÈÅ 6ÉÓÃÏÕÎÔȭÓ high-status associates 

 
And then é also that night there was a large flurry of cars up to the Viscountôs 
estate .  Now, where we lived, the road was absolutely dead.  There was barely three 
cars a day and that was just, you know, people who lived further down the road. So, 
suddenly, on this Friday  night, about an hour after my h usband had 
phoned the police, cars started to pour down this street . 
 
Brian Docherty:   A constant flow of traffic just  before I leftðthere was a lot 
of cars coming.  Now this was a small é very, very é you couldnôt find this place 
without knowing  its existence.  You would only get one car, maybe two cars a day.  It 
was a single lane of trafficða single-lane road and it was impossible to find.  I mean, 
I , coming back from work, would get lost trying to find it! It was that kind of place.  
 
It was only ten minutes,  fifteen minutes from Fraserburgh é the same from 
Peterhead é slightly longer from Peterhead, but it was so remote é and, suddenly, 
there was all these cars summoned for an emergency meeting at the 
Viscountôs house. 
 
Brian Docherty:   I went é 

                                                           
11 Candida (née Bond) 
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Janice Docherty:   The first person up there at 6 oôclock [pm] was 
Alan Low , who came shooting past at tremendous speed and drove straight up to é 
 
Brian Docherty:   In his van.12 
 
David Scott:   So, the paedophile who approached you é 
 
Janice Docherty:   Uh-huh. 
 
David Scott:   é has gone to the Viscountôs house é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   é and then a whole stream of other traffic é 
 
Janice Docherty:   Yes, generally fancy cars. 
 
Brian Docherty:   Generally quite impressive cars é  
 
David Scott:   Right, high-value carsðwhich is completely abnormal é 
 
Janice Docherty:   Oh, yes. 
 
David Scott:   é speed along the lane, and this is all happening whilst 
you are in Peterhead. 
 
Janice Docherty:   It started just before you  [Brian]  left, but it continued 
after youôd gone. 
 
Brian Docherty:   It started before I left , and this was a road which youôd 
not drive fast on because it was a single lane, and it was very, very windy.13 
 
Janice Docherty:   Very windy, yes, very dangerous. 
 
Brian Docherty:   So I went to Peterhead at 7 oôclock and I met with two 
officers é and, contrary to what Sergeant Buchan had said, these two officers were 
extremely new Probationers or maybe a year more than that, but no more than that.  
In terms of experience, they were very inexperienced  and they had very little é 
they could é 
 
As a teacher for some years, [I can say that] you can tell when children understand 
what youôre saying or, even, as a lecturer, you can tell when older children, teenagers, 
understandðand you modify your lecturing or your teaching.  With these officers, 
they were so inexperienced they didnôt get some serious, important points that a 

                                                           
12 The Dochertys have stated that in the time they knew Low, he had two vans, both 
windowless: first, a small caddy van; and secondly, a tradesman-type Mercedes Vito. 
13 winding 
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layman would get with some experience with paedophilia, never mind a police 
officer.  So, Buchanôs comment that these were ñjust the officers for the jobò é 
 
Janice Docherty:   Maybe as far as he was concerned, they were just the 
officers for the job.  
 
Brian Docherty:   If ñthe jobò was for this not  to be investigated, they were 
perfect, but if the job was to do a thorough investigation , these officers were 
completely inappropriate and inexperienced.  
 
David Scott:   OK.  So, youôre sent to see these two almost brand new 
officers, and whatôs the next interaction then with Police Scotland after that? 
 
Brian Docherty:   I gave a statement to the officers.  It lasted for about an 
hour and they didnôt give me my statement to sign.  One of the officers seemed 
to be acting é PC14 Kathryn  Lamont  was acting as Sergeant Buchanôs right-hand 
person there and I left and returned home.  
 
My wife was in something of a state, I think itôs fair to say, because of the number of 
cars that were stopping outside the house or speedily driving down past our house 
without their car lights on . When I returned , the gates were closed , which they 
never were, and I half expected someone to try and attack me, because the gates were 
never closed.  It was pitch black and we were in the middle of nowhere.  When I got 
in , Janice told me about the Viscountess marching round [to] the house and all the 
flurry of  traffic.  
 
 

Local police sergeant tells the Dochertys not to report the threat 

 
The next day, Buchanðthis was Saturday the 9thðcame to our house .  He refused 
to come in the house.  He was attending with Kathryn  Lamont, who Iôd seen 
previously with another PC, and he spent the best part of half an hour attempting 
to dissuade us over and over and over  é 
 
David Scott:   So, let me just follow the timeline here.  So you report this 
to the National Crime Agency on the 4th [August 2014],  they direct you to the local 
police, you go to the local police on the 8th, and then one day later, on the 9th, the 
Sergeant in charge is at your door and heôs trying to dissuade you from taking the 
complaint forward?  
 
Brian Docherty:   Thatôs right.  He had made no investigation. 
 
David Scott:   Well, clearly not, because thereôd been no time! 
 
Janice Docherty:   Apparently, all theyôd done was ask Alan Low if 
he was a paedophile and he said, ñNoò and that was it.  
 

                                                           
14 Police Constable 
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Brian Docherty:   Case closed.  He actually said to us that é he said, ñW ell , 
we asked him, óAre you a paedophile?ô and he said, óNoô.ò 
 
Janice Docherty:   So there he was, and he just kept saying, ñHow can I 
persuade you thereôs nothing here?ò 
 
Brian Docherty:   ñHow can I convince you thereôs nothing here?ò  ñHow 
can I persuade you?ò  ñWhat will it take for you to realise there is nothing here?ò  
ñWhat will it take for this to go away? ò  It was phrases like that which, at the 
time, we thought were very odd and a bit like when we were dealing with the 
Viscount:  we were there thinking that we were reporting a dangerous man. 
 
And when we were speaking to Sergeant Buchan, what we were getting was 
comments which were quite incredible or ludicrous , to the point where he would say 
things like, ñWhy would you think he was a paedophile? ò  I said, ñWell, he 
offered me twenty-five grand for my son.ò  Heôd go, ñThat doesnôt make him a 
paedophile. ò  And I é it was comments, even more ridiculous than that where I 
said to him, ñLook éò 
 
Janice Docherty:   Well, the crazy thing is, we didnôt realise in our stupidity 
and naivety é we didnôt realise that he was trying to block it and trying to 
persuade us to drop this.  We just thought é 
 
Brian Docherty:   é and actually tried to bribe  us, because the comment é 
 
Janice Docherty:   Yes, we missed that completely. The ñHow can I 
persuade  you?ò, we didnôt pick up on.  We were trying to convince him more and 
more that there was clearly a problem, while he was trying to persuade us to drop the 
whole thing.  
 
Brian Docherty:   The only way I can describe how crazy this was, was: he 
said to me the previous day that I should go to the [police] station, because he didnôt 
want to attract unnecessary attention to our houseðso I should go to Peterhead.  He 
wouldnôt come out to see us on the Friday, and on the Saturday he turned up and he 
wouldnôt come inside the house.  He stood outside, in contradiction to what he said 
previously, and then é 
 
The only similarity,  the only parallel I can make to show you how farcical this was: it 
was a bit like somebody saying, ñHow do you know the guy standing with a jerry can 
full of petrol with a massive torch, throwing petrol on your house, lighting your 
house afireðhow do you know he was the arsonist?ò  [And as if] I said, ñWell, Iôve got 
video and Iôm covered in smoke and the house has burnt down and Iôve got a video of 
it and the guyôs admitted that he set my house on fire.ò 
 
He offered é he, you know é the Sergeant just kept repeating over and over, ñHow 
can I persuade you that thereôs nothing here?ò 
 
David Scott:   So, we have your first -hand witness testimony 
that you were approached by a paedophile and he made you an offer , and 
the paedophile or the person that made the offer , I understand , didnôt 
even deny that he mad e you the offer, you subsequently found out.  
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Janice Docherty:   Yes, we discovered a few weeks later that heôd actually 
admitted it.  
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
Janice Docherty:   But he claimed that the money was a charitable donation 
for our son. 
 
David Scott:   A ñcharitable donationò of Ã25,000? 
 
Janice Docherty:   Of Ã25,000 from this stranger that we donôt know. 
 
Brian Docherty:   What makes this ludicrous is this man was particularly 
tight.  I mean, Aberdonians are known for being a bit tight with money, but this guy 
was the exception [even there].  I mean, exceptionally tight , and at no point did we 
discuss charity in our conversation.  
 
My joke to the Sergeant was: ñWhatôs this?  The Jimmy Savile excuse?òðthe 
charitable donation, because he was é he just é at that point I didnôt realise, and 
Janice was the same, that é he didnôt é he wasnôt there to investigate. 
 
David Scott:   He wasnôt there to investigate?  He wasnôt there to do his 
job? 
 
Brian Docherty:   No.  He wouldnôt look at the greenhouse, which was 
booby-trapped, which fell on our daughter and cut her hands and that was just 30 
yards away, and the other officer who was there, who I saw the previous evening, 
stood with her head down and she wouldnôt make eye contact.  She just stood there 
shaking with her head down.  She was absolutely é you could sense it. 
 
Janice Docherty:   Oh, I tried to speak to her a few times and she wouldnôt 
respond.  She just stood there and remained quiet, unt il at the end, when I spoke to 
her briefly , when she took some registration numbers from me that Iôd written down 
the previous night from cars that had slowed down outside the house, but apart from 
that she remained quiet the entire time.  
 
Brian Docherty:   He was acting like a sort of amateur solicitor15 for the 
Viscount and Alan Low? 
 
Janice Docherty:   He also was perfectly aware of their [account]. We said, 
ñBecause we saw the Viscountess come down to Alan Lowôs house in her car, [we 
know that]  she drove A lan Low down , on the Friday night round about midnight  
or just after midnight, ò but Buchan told us that Alan Low hadnôt stayed in his own 
house last night, heôd stayedðI think it was up in the Viscountôs, I canôt recall if he 
said specifically it was up at the Viscountôsðbut he said heôd stayed elsewhere. 
 
So, Sergeant Buchan was very aware of everything from their side of things, all their 
stories and the é 

                                                           
15 lawyer 
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Brian Docherty:   He was very aware of that, and he also é I think itôs worth 
pointing out at this point, to substantiate some of this, that some months later, after 
the children were taken in January [2015] and returned to us in February:  in May, 
when I received the cover-up report by Professional Standards for Police 
Scotland, they actually named Visc ount Petersham as at the police 
station  with Sergeant Buchan .16 
 
So, six months, seven months later, they stated in their report to me, they threw the 
Viscount to the wolves and they said Sergeant Buchan [was colluding] , the man who I 
first contacted in Police Scotland, the man who said he had ñjust the officers for the 
jobò, the man who came out the following day, having made no investigation and 
tried to dissuade us over and over [that]  ñthere was nothing thereò. 
 
 

Local sergeant colludes with the alleged paedophile and protector 

 
On the very night when I was making my statement to Police Scotland in Peterhead, 
he [Sgt Buchan] was in the Fraserburgh police station with Alan Low and Viscount 
Petersham at the very same time with those two menðwhich is the most surreal 
situation where, before, these two men have been accused, or, rather, we had never 
accused Viscount Petersham é we didnôt know of his involvement at all é it was his 
own actions and threats to us that gave that awayðbut before weôd accused Alan 
Low, there he was in a police station  with a promoted officer  who had told 
me he had ñjust the officers for the jobò, who the following day was telling me there 
was nothing there.  No investigation.  Nothing to see here. 
 
David Scott:   OK.  So, in the week that followed this in teraction with 
Sergeant Buchanðyouôd had a very surreal weekendðwhat occurred during the 
following week?  Were there any changes? 
 

Alan Low immediately digs up the Crimonmogate Estate at night 

 
Janice Docherty:   Immediately,  they hired a é well, Alan Low hired a wee 
digger é 
 
Brian Docherty:   Like an é earth digger , which you can hire from a place 
é that you can put into a trailer é 
 
David Scott:   A mini -digger? 
 
Brian Docherty:   Yes.  And é 
 
Janice Docherty:   It was being used at night, on the Viscountôs estate. 
 

                                                           
16 Chief Inspector Amanda-Jane όΨaƛŘƎŜύ McKay of Police Scotland Professional Standards 
(North) wrote this response (see appendix), which gives no hint of Alan Low being a 
policeman. 
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Brian Docherty:   It was pitch black out and it was, it was, you know, it was 
é you could hear a pin drop because it was very, very rural é very quiet.  So, our 
bedroom was overlooking the estate and we could see the é 
 
Janice Docherty:   Lights on at night.  
 
Brian Docherty:   é the kind of é fog lights or whatever é the é 
 
David Scott:   Working lights.  
 
Brian Docherty:   Working  lights, and the digger working only at night . 
 
Janice Docherty:   We could hear it and we could see the light. And then, 
from Monday to Friday non -stop, a plumberôs van, or drainage van, went back and 
forth, repeatedly é 
 
Brian Docherty:   Thereôs one thing we missed out, which is that my wife 
and I had alerted the police toðin their attempts to try and brush this away, weôd 
alerted the police: me on the Friday night in Peterhead, and Janice and I on the 
Saturday evening outside our houseðthat there were a number of things unusual 
about the house that we were renting on the estate and the garden, the large garden 
on the estate, that suggested that children had been detained there , and the 
following week there was a portable digger, a mini-digger being hired and used only 
at night and there was a large curtain -sided  van, a d rainage van  shuttling to 
and from the estate at night without its lights on . 
 
David Scott:   In my professional life, Iôm an engineer and I build 
buildings.  Excavation at night is not something you would do, because itôs very much 
more difficult to see what youôre doing.  It would only be large projects with very 
tight programmes where you actually have to have 24-hour working under lights 
where that would happen, so itôs a very unusual situation.  Certainly for  any sort of 
minor work , you wouldnôt do that.  The cover of darkness seems to be inexplicable for 
any normal use of excavation plant on an estate.  It just wouldnôt happen. 
 
So, as well as this unusual excavation activity in the week following your police 
report, your police report also mentioned physical concerns about the layout of the 
estate é 
 
 

!ÔÔÁÃËÓ ÏÎ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÈÏÕÓÅ ÁÎÄ ÇÁÒÄÅÎ 

 
Brian Docherty:   There was also a continued campaign, which started after 
I told Alan Low to stay away from my children.  There was a continued campaign of 
intimidation and vandalism against our property and loud noises at night , and men 
é our house was surrounded by stone chips, so we could hear menôs footprints in the 
stones outside the house at night. 
 
We could hear banging noises, the cars were being targeted, there was dead animals 
being placed outside the log cabin, which was in our garden, or outside the house. 
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Altogether, there was a number of things happening and, when we last spoke to the 
police, they said they would send patrol cars round to our houseðwe had very young 
children in the house and we pointed out that the house was in a rural, remote 
location and that we were easy pickings. 
 
Someone had blocked up the chimney , and the windows didnôt open.  The 
windows were painted shut , and we pointed out that if somebody started a fire, 
it was extremely dangerous. 
 
Altogether, the police said they would send patrols, but never did.  They never 
investigated the booby-trapped greenhouse, which fell on our daughter and cut her 
hands, designed for our son, because his toys were placed inside there, and we were 
left to fend for ourselves. 
 
Janice Docherty:   We just felt we were at é we were in a great deal of risk, 
really. 
 
David Scott:   So youôre at an isolated, rural location and there is no 
help coming. 
 
Brian Docherty:   No help coming. 
 
David Scott:   No help coming.  So, further from that , whatôs the next 
State involvement with your family after that?  
 
 

Aberdeenshire authorities ÔÁËÅ ÁÎ ÉÎÔÅÒÅÓÔ ÉÎ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ 

children 
 
Brian Docherty:   Well, Alan Low and the Viscount d isappeared off 
the face of the e arth .  We didnôt see either of them.  Normally, we never saw them 
together, but they disappeared for the next, sort of, ten days. 
 
Approximately t en days to two weeks later, two social workers turned up at our door.  
One social worker seemed quite clueless as to why she was there, but she was 
accompanying the one who was leading the charge, and her opening gambit to me 
when I opened the door was, ñWe know thereôs been an issue with children,ò 
and I said, ñNo, thereôs not been an issue with children.  Thereôs been a 
report to the police of a paedophile.  Someone has tried to buy my son ,ò 
and she kind of brushed this comment off .  I said, ñNo, thereôs been no issue with 
children and the issue is with our neighbour.ò 
 
So, I stood speaking to her and tried to explain this. My family were heading out , and 
we went out and did our shopping.  When I came back, I contacted the Manager of 
Social Services in Fraserburgh,  David OôNeillðthe Regional Manager he was 
called, the area managerðand I asked why heôd sent two social workers to our house 
literally a matter of days, ten days or so, after Iôd reported a paedophile, which had 
not been investigated. 
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I phoned his office a number of times and he wouldnôt speak to me , so I e-mailed 
him and he e-mailed back to tell me that there had been a Concern Report, a report 
which é I didnôt even know what this meant.  A Concern Report was submitted 
by Police Scotland against our family.  
 
 

Police Scotland instruct Aberdeenshire Social Services to investigate the Dochertys 

 
David Scott:   Oh, right, so Police Scotland didnôt investigate a 
paedophile, but they reported your family?  So Police Scotland reported your family 
to Social Services? 
 
Brian Docherty:   Eh, yes.  Yes, so é 
 
Janice Docherty:   Well , it was é the Concern Report was supposed to 
hav e been submitted by PC Kathryn  Lamont, who had gone off 
immediately on annual leave  after weôd spoken to her on the Saturday. 
 
Brian Docherty:   Sheôd gone off on holiday and she é we didnôt speak to 
her.  So this report was submitted. 
 
I asked David OôNeill what this was about, and he e-mailed me back and gave me the 
very é weôve never even seen this report in two years, but he gave me the four 
key areas in which this report was submitted by Police Scotland. 
 
David Scott:   Right, so thereôs four ñareas of concern ò from Police 
Scotland ? 
 
Brian Docherty:   The first one was that we wereðto twist our ow n words to 
use them against usðthat we were ñisolatedò. Weôd already said that we wanted é 
 
Janice Docherty:   é [that] we were in danger because we were isolated 
where we lived. 
 
Brian Docherty:   And now this was used against us to say that we were 
isolated and ñour children were isolated ò, as though we were isolating our 
children, wher e[as] our children had very active social lives and so on and so forth. 
 
The second thing they said was that our children were not in education, which 
was a lie  and demonstrably so. 
 
The third one was that ñwe were obsessed with paedophiles ò.  So you wake up 
in the morning, you put your clothes on, you have your cornflakes and you go, ñI 
know what Iôm going to do today.  Iôm going to obsess further about paedophiles.  Iôm 
going to report the first person I meet and accuse them of being a paedophile.ò 
 
Janic e Docherty:   So, one report of a man who didnôt deny offering us 
Ã25,000 for our son and, apparently, weôre obsessed with paedophiles. 
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Brian Docherty:   And the fourth one é the ñobsessedò one was the 
beginning of the line which was that ñwe were delusiona lò.  This was the 
beginning of a drum that would be beaten over the next é 
 
Janice Docherty:   Since then. 
 
Brian Docherty:   é and is still getting beaten, that ñwe are mentally 
unbalanced ò. 
 
David Scott:   So, of these thingsðyouôre allegedly crazy, obsessed and 
isolated, you live in rural Aberdeenshire in the middle of nowhere , thatôs evidence of 
ñisolationòðso the only element of these concerns that might be based on any sort of 
factual, measureable, testable thing is that your children were not in education.  
Now, does that mean home education?  Is that the provision that you had made? 
 
Janice Docherty:   Alexandra, our oldest, was home -educated , which 
was actually her own request, because we had had her in school and she had 
requested to be hometaught.  I mean, obviously, she didnôt know about é we didnôt 
actually know about é 
 
Brian Docherty:   Alex é Alex was having quite a tough time in school é 
 
Janice Docherty:   She was being bullied in school and she said to me, 
ñCould you,ò you know, can I not teach her? And I thought, well, gosh, yes, I probably 
can.  So we looked into it, and é 
 
Brian Docherty:   Well, weôre very é you know, we met at teacher training 
college, are both tertiary-educated, I was a teacher.  I mean, I would lose my job if my 
children werenôt in education, and, apart from anything else, weôre very much in 
favour of education, for obvious reasons.  So the notion that our children were 
not in education was just, apart from being slanderous, an outright lie . 
 
David Scott:   Now I understand the situation in Scotland, legally, is if 
you donôt enrol your child in school, you can educate your child at home without any 
sort of State involvement or permission, but as you had enrolled Alexandra in school, 
you do need a form of permission to change that provision to home education.  So 
was that something you had in place? 
 
Janice Docherty:   We had that.  Yes, we had that é we had that previously 
when we lived in Perth, and when we moved up to Aberdeenshire, we arranged it 
with Aberdeenshire Council.  So we had written permission from the Home 
Education Officer for home education.  
 
And, with our son Sebastian, because heôd never been enrolled in school and the law 
obviously says that you donôt need to apply for it if you havenôt enrolled your child, 
we didnôt apply for it because it wasnôt necessary.  But Seb couldnôt cope with crowds, 
he couldnôt cope é we had put him into nursery17 on a trial basis for, you know, like 
one day a week for a few weeks and he hated it.  He just couldnôt cope with it.  So he, 
in fact é 

                                                           
17 kindergarten 
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Brian Docherty:   Because of the noise in nursery. 
 
David Scott:   Because of the noise in there and the nature of autism é 
 
Brian Docherty:   The nature is é in his condition é 
 
Janice Docherty:   What happened with him was that every time I took him 
down [to nursery], he would be moved into another room on his own and theyôd just 
put him in fron t of a DVD.  So I thought, ñWell, he hates it and this is pointless.ò 
 
Brian Docherty:   And Janice was doing such good work with him because, 
at university, you [Janice] did your MA in Language and Literature é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   é so you were doing a lot of speech and language therapy.  
We were told he would never really speak, and he came on in leaps and bounds and 
Janice was doing so much with him. 
 
I think we should point out é thereôs something I forgot to mention, which is that 
when Sergeant Buchan could not persuade us, to use his words, that ñthere was 
nothing thereò, every time he said that, weôd come back with more é very é 
 
Janice Docherty:   We tried to persuade him . 
 
Brian Docherty:   For the last, sort of, five to ten minutes of his visit, his 
attention then focus ed on our children , so the day after Iôd made my statement 
and he couldnôt dissuade us there was nothing there, he then focused his entire 
attention on my name, my date of birth, where I was born, our childrenôs details, 
where I worked, what school I was in, etc., etc., etc., and it was as if  thereôd been 
a plan of attack ðwhich is what happened. The Viscountôs threat of Social 
Services was coming to fruition.  
 
David Scott:   So, you had this allegation by Social Services: there are 
ñfour areas of concernò. 
 
Janice Docherty:   I canôt remember the fourth.  It was something trivial as 
well. 
 
Brian Docherty:   The fourth one was along the lines of we were kind of 
mental, again, and it was something é what was it? 
 
Jani ce Docherty:   I canôt remember é it was something, again unimportant, 
é something sort of é 
 
Brian Docherty:   It was something to the effect that we were unbalanced or 
fixated on paedophile rings or obsessed or something. 
 
Janice Docherty:   It was something é I canôt remember what it was é 
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David Scott:   So, the only one thatôs testable, objectively, was 
the home education one , and they  [Police Scotland]  were demonstrably 
in error in what they were saying . 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
 

Social work managÅÒÓ ÌÉÅ ÁÂÏÕÔ ȰÎÏÔ ÈÁÖÉÎÇ ÒÅÃÅÉÖÅÄȱ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÐÁÐÅÒ×ÏÒË 

 
Brian Docherty:   Well, thatôs right.  So we had é it wasnôt easy for us to get, 
because I remember it took é but I sent the home education certificate to 
three people .  I sent it to David OôNeill, who was the Area Manager for Social 
Work ; Ritchie Johnson, who was the Director of Social Work; and the Childrenôs 
Reporter, by Recorded Delivery, no less.  I sent them proof that the local authority 
had given us permission to home-educate our child, Alexandra. 
 
David Scott:   And did you get an acknowledgement from this 
correspondence? 
 
Brian Docherty:   We, in fact, got none, and é what happened was that 
there was clearly an agenda.  We felt there was an agenda.  We sent this by Recorded 
Delivery to prove that what was said by Police Scotland was false, totally libellous, 
and we sent this by Recorded Delivery.  David OôNeill lied and said that he 
hadnôt received it é by e-mail , he said that he hadnôt received anything, and I 
checked on-line, RoyalMail.com, and it had been shown through Recorded Delivery 
[that] a person in his office called Summers had actually not only received 
i t, but signed for it  as you do with something recorded, and so he had actually got 
this document and he had seen it.  So there was a senior social work manager lying. 
 
Well , he é I remember, strangely, when I wrote my complaint, he received that at 
something like 10.30 in the morning.  At  3 oôclock in the afternoon, he sent me an e-
mail saying that he didnôt have that. 
 
Janice Docherty:   It was the longest heôd taken to respond to any e-mail and 
it was obvious  that he couldnôt think what to say , so, eventually, he just lied 
and claimed that he hadnôt received it é 
 
Brian Docherty:   He ñhadnôt received itò. 
 
Janice Docherty:   é but all three of them had received it by Recorded 
Delivery. 
 
Brian Docherty:   Including the Director of Social Work, 18 Ritchie 
Johnson , for Aberdeenshire Council. 
 
David Scott:   OK.  So, Social Work are not acknowledging the 
information that shows that this report is, in fact, false.  The report originated with 

                                                           
18 Formal title: Director of Housing & Social Care 
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Police Scotland.  Weôll maybe explore that in just a little  more detail just in a 
moment.  
 
How did things then escalate?  If theyôre not acknowledging the evidence that youôve 
got that shows thereôs no issue of concern, did they back off?  Did they escalate 
things?  Did Social Services get more demanding? 
 
 

Social 3ÅÒÖÉÃÅÓ ÄÅÍÁÎÄ ÔÏ ȰÁÓÓÅÓÓȱ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓ 

 
Brian Docherty:   Yes.  Thatôs exactly what happened. 
 
Social Services, against all the evidence and the facts, said they wanted to perform 
ñan assessmentò.  Now, given that weôd sent them information to prove that what 
the police had said was a lieðand given that they had lied, that they had not received 
thisð[therefore] when Social Services said they ñwanted to do an assessmentò, 
logically, what they wanted to do was not an independent assessment, but it was 
clearly what they would call, in their rhetoric, ñoutcome-basedò. 
 
In other words, my w ife and I could see the writing was on the wall here , 
because [given] the frequency of the demands to meet with us, the frequency of the 
demands to do ñan assessmentòðwhen we knew that, already, Police Scotland had 
lied, when we knew there was influential people involved and that Social Services had 
liedðwe knew there was an agenda here, a definite agenda. 
 
And so my wife and I tried to [obtain] legal representation throughout 
Aberdeenshire, because we knew that this was very, very dangerous and that people 
were desperate to attack our family: people in positions of responsibility.  
 
David Scott:   So, youôve now gone from being, you know, a 
schoolteacher living a quiet life in the country é 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   é and within a month or two youôve had this approach, 
youôve gone to the local authorities, the police authorities and other relevant 
authorities , for help, and youôre finding that youôre, in fact, the target of an attack é 
 
Brian Docherty:   Itôs quite incredible é 
 
David Scott:   Instead of getting help. 
 
Brian Docherty:   Itôs quite incredible that you report a man  who, 
incredibly , tries to buy your son, and, not only do the police then not investigate this, 
not only do they then try to persuade you that ñthereôs nothing hereò without 
investigating, but they then report you, to target you to Social Services, and even é 
 
Janice Docherty:   And they hadnôt even met the children.  Itôs not as 
if  anyone at any point had seen the children . 
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Brian Docherty:   No-one had met the children. 
 
David Scott:   Thereôs no evidence.  Theyôve not assessed the kids.  
Thereôs no legitimate concerns here. 
 
Brian Docherty:   And then Social Work, who had lied that they didnôt 
receive this, then are clearly determined to ñassessòðwhen actually that means 
something different.  
 
Janice Docherty:   We also said, ñWell, you e-mailed saying that we wanted 
time to get a solicitor.ò  We werenôt prepared to meet them without a solicitor and 
they wouldnôt give us the time, and they kept harassing us and harassing us.  So é 
 
Brian Docherty:   We tried a number of solicitors as well, which was 
interesting, and none of them would take the case , but despite me seeing a 
number of solicitors for a consultation period for an hour plus é an hour plus, we 
never received a bill for these consultations . 
 
David Scott:   Now, this original report came from Police Scotland and 
was under the name of PC Kathryn Lamont.  
 
Brian Docherty:   Thatôs right. 
 
David Scott:   So you got some more information later?  
 
Brian Docherty:   Thatôs right.  When I contacted the manager of the social 
work people who came out to see us, I asked whoôd sent them, and he told me it was 
this man David OôNeill, who was based in Fraserburgh, which is the town I worked 
in.  
 
So I phoned him up, but he wouldnôt speak to me, and I e-mailed him and I got the 
gist of the report.  I was then told that Kathryn  Lamontðwho Iôd spoken to as an 
officer on Friday  8 August 2014 to make my statement about this paedophileðwas 
the person who had submitted the Concern Report against our children.  So I phoned 
up Officer Lamont when I received this information , and she was off on annual 
leave .  And I tried a few times, and I spoke to her when she came back. 
 
David Scott:   So you, obviously, are extremely concerned: how did this 
officer turn this report to make it about you?  So, what was her reasoning or excuse? 
 
Brian Docherty:   So I asked her, you know, ñIôve just spoken with the 
manager; Iôve tried to get in touch with you.  Could you tell me why youôve é when 
my wife and I reported a paedophile to you and I spoke to you now in the station , and 
then my wife and I together, why you would send a report to Social Services?ò 
 
David Scott:   So, PC Kathryn Lamont é you contacted her regarding 
the Report of Concern that was submitted under her name to Social Services.  So, 
what did she say? 
 
Brian Docherty:   She é she was very startled when I phoned her, and she 
didnôt appear to é from what I told her, from what the social work manager told me 
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about the contents of the report, she was totally flummoxed, if thatôs the right wordð
she had no idea about the contents of this report , and she said to me, ñLook, 
Iôm going to have to go and read the reportðif I can call you back in five 
minutes?ò 
So, I was asking her, ñWhy did you say this, why would you write these things when 
we reported a paedophile, why would you say our family were isolated, why would 
you say we were obsessed with paedophiles or fixated,ò I think the word was , and she 
said, ñIôve got to go and é if you donôt mind, give me five minutes.ò 
 
She was initially quite hostile, but when she listened to what I had to say, she said 
she would phone back.  She phoned back something closer to 45 minutes later, in a 
panic, and she said to me, ñIôd like to come and see you to talk about this.  If itôs OK, 
if I could bring my Union Representative, Sergeant Clare Smith ?ò  And I said, 
ñWhy do you want to bring your Union rep? T his is not a police Union matter .ò  She 
said, ñIôd like to come out and try and talk to you and your wife about this.ò  And she 
was v ery, very startled or very spooked , because it seemed at the time there 
was something not right here. 
 
Obviously, I knew there was something very not right, but what I later discovered 
was that this was not her report .  She was off on annual leave, and Buchan went 
off on annual leave after she [did]  é so when she returned, he went off on annual 
leave and the report which was submitted by her was not the report which 
was submitted to Social Services , and the allegations made were fabricated and 
submitted against our family, she, clearly, had no knowledge of. 
 
 

Fast-forward to the outcome of the police complaints procedure 

 
David Scott:   OK, and then, did you follow this up with PIRC,19 the 
internal review fa cility within  Police Scotland?  What happened in that? 
 
Brian Docherty:   Thatôs right.  The police é we declined for her to come out 
to our house, because we were advised against any more contact with the 
police, given how corrupt things had been with them , and so, after we won 
our court hearings [subsequently] in February 2015, I complained to Police Scotland 
and they sent a cover-up report.  So I duly appealed that, and PIRC made their 
findings:  I appealed to PIRC in May of 2015, and PIRC then wrote their  report and 
sent me a copy in late September of 2015. 
 
And in that report , of our twelve complaints they upheld eleven of them ,20 
and one of the key ones was the initial action which referred our family to Social 
Services, and in that they said that there was no  justification for the referral 
to Social Services ðand they went stronger than that , and they encouraged in 
correspondence that I report Sergeant Sam Buchan  to the Procurator 
Fiscalôs office that deals with police: Police é I canôt remember the acronym, but it 
was to do with criminal actions against p olice officers, because what they stated was 

                                                           
19 Police Investigations & Review Commissioner (equivaƭŜƴǘ ƻŦ 9ƴƎƭŀƴŘ ϧ ²ŀƭŜǎΩ Lt//ύ 
20 See the appendix to this transcript for the report. 
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that there was no justification for this and they stated that t he subject of the report 
should not have been our family. And they é 
 
Janice Docherty:   And that Sergeant Buchan had obviously altered PC 
Lamontôs Concern Report.  Where[as] sheôd written about Alan Low, Buchan had 
altered it to make it about our family, while she was off on annual leave.  
 
Brian Docherty:   What she told me on the telephone [was] that she wrote a 
report,  and what she told me was that she wrote a report identifying the concerns 
that we had about the neighbour and identifying the threat again st our property and 
our family , based on what we reported about anti-social behaviour, men é three men 
in a car late at night, the banging noises, the dead animals, the greenhouse, etc, etc.  
She put that in her report, but that was changed into this Conce rn Report, 
which made our family the target of Social Services , as a result of this 
fictitious é this report by Police Scotland officers. 
 
David Scott:   OK.  So [returning to summer 2014] thatôs a fictitious 
report,  a doctored report  put under the name of a person who did not author it, 
which sets Social Services against your familyðand PIRC have, essentially, 
endorsed that view formally and officially that thatôs an accurate record 
of events . 
 
Brian Docherty:   Thatôs correct, yes. 
 
 

Return to 2014 chronology: No lawyer in Scotland would touch the case 

 
David Scott:   So, after the Social Services became more and more 
interested in your family and you were getting no support from Police Scotland and 
no support from the legal fraternity in Aberdeenshire, you decided to take a break 
and get out of the area.  Was this a safety issueðis this a child safety concern as much 
as anything? 
 
Brian Docherty:   Yes, it was primarily a safety issue.  We actually, I just 
recall é we contacted é I contacted a number of firms, further and further afield 
than Aberdeenshire.  I contacted in Glasgow as well.  There was a definite degree 
of fear whenever I mentioned certain individuals in the telephone call.   I 
had é there was nobody wanted to take the case, regardless of big firm or small firm.  
My wife and I made the decision, or I think it was more driven by yourself, really é 
 
Janice Docherty:   Yes, I é 
 
Brian Docherty:   é based on the danger. 
 
Janice Docherty:   é I decided this was out of hand and it was getting very 
quickly out of control and we should take a weekôs holiday.  Weôd already started 
packing up our belongings with the intention of moving, because we didnôt want to 
live next door to Alan Low.  So weôd already started doing that, but I said, ñWeôve got 
to just leave é now.ò 
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Brian Docherty:   Now. 
 
Janice Docherty:   Itôs not safe. 
 
David Scott:   And when was this? 
 
Janice Docherty:   This was just é the 4th of September [2014] . 
 
David Scott:   So, this is é you havenôt delayed here.  This is only a 
month after the initial report to the National Crime Agency é 
 
Brian Docherty:   Thatôs correct. 
 
David Scott:   So youôve had one month of trying to interact with Police 
Scotland é 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   é with the authorities.  Things have escalated.  Your 
familyôs being targeted, so youôre looking for a little while of safety é 
 
Janice Docherty:   Yes, well, what we thought é 
 
David Scott:   é whilst things are sorted out, presumably. 
 
 

The Dochertys flee to Ireland 
 
Brian Docherty:   Our plan was, in é in a looser sense, we need, first of all, 
safety.  We want to be away, because, literally, there was a new baby and there was 
men in our garden night after night.  We knew that the ir  intention was far from 
honourable and we knew that they were pursuing us both in the illegal sense and 
through the legal channels, illegally if you like through Social Services and the police, 
and we already knew that there was nothing here playing by the rules , so the 
intention was to attack é destroy our family.  I t was made very clear when they 
said ñassessment ò, the game was to take our children, illegally.   So, as 
Janice said, we were intending to go to Ireland for a week. 
 
Janice Docherty:   We booked é I just booked a weekôs holiday home é 
 
Brian Docherty:   é in the é anywhere that was available, really, and the 
plan was to contact the Government and alert themðas naïve as that seems now in 
retrospect, two years onðto alert them to  corruption b y senior officers in 
Police Scotland and in  Aberdeenshire Social Services . 
 
David Scott:   This is the normal response of law-abiding people.  Iôve 
seen this time and time again, that the people will go to the appropriate authorities 
or go to the police. And, if the response is the very reverseðitôs not just if the 
response is poor or the response isnôt helpful or not enough is done, but the response 
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is the very reverse of what it should be and the people whoôll appealed for protection 
become the targetðwhat do law-abiding people do under those circumstances? 
 
The general response, the typical response, the everyday response is to appeal to the 
political masters of Police Scotland to have that error rectified, to have justice.  So, 
we see people doing this a lot.  So, itôs é you may in retrospect view it as naµve, but it 
is also the normal, law-abiding, lawful response é 
 
Brian Docherty:   Absolutely, yes. 
 
David Scott:   é of é of the reasonable man and the reasonable woman 
in unreasonable and extreme circumstances é 
 
Brian Docherty:   They were extreme, yes.  Itôs stressful.  Even now talking 
about it , I still feel a lot of stress, strangely.  I can remember that time very vividly.  I 
remember the stress, because we knew that  ñwho do you contact when the police are 
behaving unlawfully, like criminals? ò 
 
Who do you contact when the people who are supposed to protect your childrenð
social workers and the policeðare targeting  your children, because you dared to 
report a paedophile who poses a threat to your children?  Who do you contact when 
people are in your garden at night trying to cause injury and harm to your children 
and the p olice will not fulfil their duty and obligation ? 
 
And the only people we could think of, in the absence of getting legal representation, 
was our government, because they have power and the  only way they have 
power is by virtue of the fact that we give them that power and, in this 
case, they abused that pow er . 
 
David Scott:   In the next part of this, weôll pick up the experience from 
when you went to Ireland for a week to contact the political masters of those involved 
and weôll look at how that process worked out and follow the story further. 
 
 
 

 
Dr Bríd Oô Malley 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 52 

Castle Medical Centre 
Castlebar, Co. Mayo 

 

DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection of Paedophiles ðPart 3  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  as we rejoin 
David Scott in his extraordinary interview with Brian and Janice Docherty, the 
couple who lost their children, stolen by Social Services, stolen by the State, as a 
result of reporting the actions of a paedophile. 
 
David Scott:   David Scott here, sitting down again with Janice and 
Brian Docherty, covering the story of flight from the authorities in Scotland, after 
reporting a paedophile in the local community and finding that the police and Social 
Services sided with the perpetrator and not with the innocent family.  Their st ory has 
taken them to Ireland  é to seek, firstly, safety for themselves and, particularly, for 
their children and weôll pick the story up there. 
 
When you first reached Ireland, where did you head to? 
 
Brian Docherty:   We é 
 
Janice Docherty:   Well, I booked a holiday home, down in Tipperary.  It was 
just for a week and we thought, in that week, we é weôd have time to contact the 
[Scottish/UK] Government and é inform them of the corruption by p olice and Social 
Services. 
 
Brian  Docherty:   Yes, we booked a holiday home just for a week in 
Tipperary.  It was really just a case of what was immediately available for reasons of 
safety, so we booked a place, which weôd never heard of before in County Tipperary 
called Nenagh, a wee village just outside Nenagh called Puckane, where there was a 
holiday home available.  It was that simple, really.  We didnôt really é Although it 
was a holiday home, it wasnôt really a holiday in the normal sense of the word. It was 
a case of find somewhere safe and somewhere available, so that was it.  We booked it 
online é well, Janice booked it online and we arrived on 5 September [2014] . 
 
David Scott:   And at what point did you have any official involvement 
with your family again after that?  
 
Brian Docherty:   We é we remained in contact with Police Scotland and 
[Aberdeenshire] Social Services.  The holiday home was supposed to have e-mail, 
but, like many holiday homes, it didnôt live up to the billing and it didnôt have 
Internet access.  So, I was going along to a local car garage and contacting both Police 
[Scotland] and Social Services to demand on what basis were they persecuting and 
attacking our family and, at the same time, we were trying to put together 
informat ion to send to the Government. 
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Tipperary Gardaí show up 
But it was approximately the last night of our holiday home stay on the 12th of 
September when two Gardaí21 showed up at the holiday home at 10 pm at night.  
 
David Scott:   10 pm in an evening? 
 
Brian Docherty:   10 pmðyes, it was 10 pm at night.  The Friday night, we 
got a knock on the door.  It was pitch black outside. I opened the doors and there was 
two Gardaí.  They both stepped back and put their hands up as if I was a dangerous 
individual who was a threat to them , and they said, ñLook, we donôt want any trouble.  
We just want to come and see the children are OK.ò  And I said, ñThatôs fine.  I donôt 
have a problem with that , OK.  Whatôs this about?ò  And they said, ñAre you Mr 
Docherty?ò  And I said, ñYep, I am.ò  ñCan we see your children?ò  And I said, ñSure.ò  
So they came into the holiday home.  They looked at the children é 
 
Janice Docherty:   Saw the children.  Lottie showed them our guinea pigs 
and they é and they said, obviously, there was é they thought they were quite happy.  
There was obviously no problems. 
 
So we asked them what this was aboutðwhy theyôd turned upðand they said that 
theyôd been contacted by Interpol  and that Interpol had located us through my 
bank details, because Iôd paid for the holiday home using my bank card. 
 
 

Gárda superintendent had claimed Interpol wanted the Dochertys 

 
Brian Docherty:   At that point , Janice and I started to tell them what had 
really happened back in Scotland, and you could see their face change and the colour 
change in their face.  They went pallid.   Theyôd just been told by their local 
Superintendent to go and check on us, and they were told it was Interpol that 
recommended this é 
 
Janice Docherty:   Yes, weôd been marked down as an Extreme Case, Urgent 
Case. 
 
Brian Docherty:   Weôd been marked, under the Scottish 
Government  terms, as an Extreme Case , and when they came [from the Gárda] 
and checked up on the kids they said there was no problem.  When we were outside 
talking to them, just outside the house, they said they didnôt é they couldnôt be 
involved é or they didnôt want to be involved. 
 
Theyôd just come to check and report back that we were here, theyôd identified us and 
that everything was OK.  The children were fine, they said they could see the children 
were calm and relaxed and there was no issue. 
 
 

                                                           
21 !ƴ DłǊŘŀ {ƝƻŎƘłƴŀ όΨǘƘŜ DǳŀǊŘǎΩύ ƛǎ ǘƘŜ ǇƻƭƛŎŜ ŎƻƴǎǘŀōǳƭŀǊȅ ƛƴ ǘƘŜ wŜǇǳōƭƛŎ ƻŦ LǊŜƭŀƴŘΦ 
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No trace of the claimed Interpol alert 

 
I said to them that, actually, this was dangerous and we needed some kind of help.  
They didnôt want to help us.  I asked them how they managed to find us and they 
said that it was In terpol, and I said, ñWell, how did you manage to locate us?  
Because weôre only on holiday.  How did é you know?  Weôre here on holiday for a 
week.  Weôre supposed to be returning home tomorrow.  Weôve come here to try and 
send information to our g overnment.  How would you é  Well, itôs not normal when 
youôre on holiday to be visited by the Gárda.ò  And he says, ñWell, Interpol located 
you through your bank records.ò 
 
Now, later, almost ten months later [in summer 2015], I did a Freedom o f 
Information [request] with Interpol , and they said they had no record of this on their 
database, and Interpol denied that they had been utilised by Police 
Scotland to track us , so this was factually inaccurate, when I contacted Interpol in 
Lyon through an FoI.  
 
David Scott:   OK.  Did you ever get any indication as to how they did 
find you? 
 
Brian Docherty:   Later, in court, it was é 
 
Janice Docherty:   We believe it was the [UK]  National Crime Agency, 
because é 
 
Bri an Docherty:   é National Crime Agency.  Interestingly enough, the 
agency who I first contacted to report to é  they would not only [not] supply us é 
they refused to give us information from the Subject Access Request, and they stated 
that they werenôt applicable to this é [that] the Subject Access laws were not 
applicable to them .  The Chief Operations Officer at that time was a man called 
Phil Gormley , who later that year became the Chief Constable of Pol ice 
Scotland . And [the period]  when the second attack happened to my family was 
when he became é 
 
Janice Docherty:   Just before he became é  
 
Brian Docherty:   é just before he became é 
 
Janice Docherty:   é Police Scotland didnôt have a Chief Constable22 é 
 
Brian Docherty:   é so there was an unusual period of one month in 
December 2015 when Police Scotland didnôt have a Chief Constable, and he 
[Gormley] had been lined up.  
 

                                                           
22 CƻƭƭƻǿƛƴƎ ǘƘŜ ǊŜƭǳŎǘŀƴǘ ǊŜǎƛƎƴŀǘƛƻƴ ƻŦ ǘƘŜ ƴŜǿƭȅ ǳƴƛŦƛŜŘ ƴŀǘƛƻƴŀƭ ǇƻƭƛŎŜ ŦƻǊŎŜΩs first Chief 
Constable, Sir Stephen House, in December 2015 after months of sharp public 
dissatisfaction with his pronounced policy of routinely arming hundres of police, and over 
lethal failures apparently due to rushed centralisation of structures. 
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Interestingly, he [Gormley] was the outsider for the job as Chief at Police Scotland. 
He was the third of three candidates, and the only external candidate, and he was the 
one that got the job.  Iôve already complained to PIRC23 about his particular 
involvement against my family.  
 
David Scott:   OK, well, so these two Gárda officers turn up late at night.  
Apparently, everythingôs fine.  You were already planning to leave.  What happened 
next? 
 
 

The Dochertys stay on in Ireland, moving to Mayo 

 
Brian Docherty:   Well, because of the é clearly the corruption was off the 
chart.  I mean, when youôre told youôre an Extreme Case é youôve gone from 
reporting a paedophile to é 
 
Janice Docherty:   Being located by Interpol, as far as youôre aware. 
 
Brian Docherty:   é youôre on é youôre on holiday trying to contact your 
government, because é 
 
David Scott:   Within six weeks youôve gone from reporting a paedophile 
to being é allegedly reported by é or followed by Interpol, so, yes, itôs quite a é 
 
Brian Docherty:   Itôs quite incredible é 
 
Janice Docherty:   Itôs a bit scary, yes. 
 
Brian Docherty:   I actually lost my voice.  When those officers left, I lost my 
voice.  My throat went very hoarse and it was just an instant reaction to the strain of 
what we could see was extremely corrupt. 
 
Janice Docherty:   Well, I said, at that point, ñItôs not safe to stay here.  
Weôve got to leave.  If theyôre turning up at 10 oôclock at night and weôre supposed to 
leave the next morning anyway, then I donôt think éò 
 
Brian Docherty:   Thereôs an agenda. 
 
Janice Docherty:    é thereôs an agenda and I donôt think itôs é 
 
Brian Docherty:   Safe. 
 
Janice Docherty:   é safe for us.  Theyôre not turning up to locate us at this 
time for nothing, especially when weôre due home the next day.  So, we packed the 
car, there and then, put the children in the car and we just é we didnôt have 
anywhere to go, but we é we started driving.  Weôd already seen the holiday homes in 
a place called Achill [Island] , up in County Mayo, were é were cheap. 
 

                                                           
23 Police Investigations & Review Commissioner 
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So, we thought, ñRight, we donôt have much money and we donôt have anywhere to go 
and itôs still tourist season, so weôll head there and we can éò 
 
Brian Docherty:   It was tourist season in Ireland é 
 
Janice Docherty:   é and we can see if we can find a place to stay. 
 
Brian Docherty:   It was tourist season, still very much tourist season until 
the end of September, so we looked for somewhere available é somewhere cheap and 
we headed towards County Mayo, in Achill, where it was quite cheap. 
 
David Scott:   OK.  So, you é you get é you get a place é you get 
somewhere to stay in Achill? 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   And you then have to contact é you need funds é you got 
in  contact with a bank, is that right? 
 
Brian Docherty:   Yes é 
 
Janice Docherty:   We managed to survive on very little, actually, for a wee 
while é 
 
Brian Docherty:   We managed to survive on é In that time, we were 
writing up statements about the level of corruption back in Scotland, so é 
 
David Scott:   So, this is a dossier detailing your experience of the 
previous six weeks and é 
 
Brian Docherty:   é detailing é 
 
David Scott:   é detailed interaction with Social Work é 
 
Brian Docherty:   é Social Services, and exactly what happened with the 
paedophile, with ot her people: the Viscount, with the police officers and social 
workers.  Detailed complaints, detailed statements my wife and I put together.  For 
reasons of safety é 
 
Janice Docherty:   We didnôt use the Internet é 
 
Janice Docherty:   We didnôt have mobile phones and we didnôt use our bank 
cards or any cards at all at that point.  
 
Brian Docherty:   é we didnôt use anything, but when we ran out of money, 
my wife é we used a é we had a small phone from Tesco24 é 
 
Janice Docherty:   I bought, yes, we bought a new phone with cash and 
phoned the Nationwide 25é 

                                                           
24 supermarket 
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Brian  Docherty:   é and phoned the Nationwide in Enniskillen26 é 
 
Janice Docherty:   é to find out where é 
 
Brian Docherty:   éwhich was just the nearest branch to us é 
 
Janice Docherty:   é well, we é just to find out where there was the nearest 
branch, because we didnôt know é  
 
Brian Docherty:   é in Northern Ireland. 
 
Janice Docherty:   é there arenôt any in the Republic.  So é that was the end 
of November [2014].  Weôd sent all é our report to the British Government in mid -
November and theyôd had to send it up to Scotland, because it was a devolved27 
matter.  End of November, we were forced to é to go up to the bank and é 
 
 

Dossier of senior corruption allegations handed to the subjects of the allegations 

 
David Scott:   So, thatôs a é so youôve sent a full dossier on all of these é 
all é all of these events and thatôs gone to both the UK Government and then, 
subsequently, to the devolved administration in Holyrood.  
 
Brian Docherty:   Well, we sent that to the UK Government and then they é 
they were obliged, because it was a crime matter, as a devolved matter, it was sent to 
the Scottish Government and what later transpired in court is that, within a matter of 
days, our detailed dossier of various documents, maybe about 15 documents, indeed 
spanning 77 pages, was sent, by the Scottish Government, within a matter of daysð
this was a dossier detailing Social Work, senior Social Work officer, including 
Director and Area Manager, corruption , and senior police officer corruptionðthe 
Scottish Government took that dossier and gave it to the very same 
people in the senior positions  of Police Scotland and Aberdeenshire Council and 
they took this information and, incredibly, as was revealed by a promoted officer for 
Police Scotland 2 February 2015, the Scottish Government orchestrated an 
international task force with the Irish Government . 
 
David Scott:   So, the Scottish Government passed the dossier detailing 
your accusations, your experiences, to the very people who were accused of being 
corrupt.  
 
Brian Docherty:   Exactly.  So, we had detailed statements, which gave a 
very blow-by-blow, factual é 
 
Janice Docherty:   Detailed account. 
 

                                                                                                                                                                                     
25 A building society, comparable to a U.S. savings and loan association. 
26 Over the border in County Fermanagh, Northern Ireland (UK). 
27 decentralised from London (to Scotland, in this case) 
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Brian Docherty:   é sworn account of who said what, who said what when, 
what they said and what we said é 
 
Janice Docherty:   What happened. 
 
Brian Docherty:   é and exactly what transpiredðdates, details, the whole 
lot.  And the Scottish Government é 
 
David Scott:   So, rather than supporting a family under threat by 
corrupt people within the administration, what you s ee é would you describe it as 
the Scottish Government circling the wagons?  Was it é were you on the outside or, 
how would you é looking back on it now, how would you, sort of, characterise what 
happened there?  Because that, again, in parallel to your experiences in 
Aberdeenshireðthat would be the reverse, obviously, of what you were looking for; 
the reverse of what the average man in the street would expect of the Scottish 
Government in response to someone raising serious allegations of criminal 
wrongdoing against senior officials.  
 
Brian Docherty:   It goes back to, who do you contact when the police and 
Social Work are behaving in such a dangerous fashion? 
 
Janice Docherty:   When theyôre acting criminally. 
 
Brian Docherty:   Theyôre acting criminally é who do you contact when the 
é the police are behaving criminal é 
 
Janice Docherty:   We didnôt expect the Government to then act criminally 
as well. 
 
Brian Docherty:   We never expected the Government to put our lives in 
danger further and é 
 
Janice Docherty:   Set up a task force é 
 
Brian Docherty:   é our children é in danger é 
 
Janice Docherty:   é with the intention of removing our children.  
 
Brian Docherty:   What came through in c ourt on the 2nd of February, quite 
incredibly through a Detective Sergeant [Martin] M acDougall ,28 was that, 
when the Scottish Government received our information, they hadðbetween the end 
of November and the mid-January period, that six-week periodðthey had four 
meetings with their counterparts in Ireland.  
 
 

                                                           
28 A UK Column source stated in August 2016 that MacDougall had left the Criminal 
Investigation Department (CID), thus becoming a plain Sergeant, no longer Detective 
Sergeant. 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 59 

So, Police Scotland with  the Irish Gá rda , and Aberdeenshire Council with 
Irish Social Services , had four meetings over a fortnightly period , starting 
the beginning of December and ending in mid-January [2015], where they had this 
Task Force é an International Task Force with the specific goal of removing our 
children and sectioning 29 my wife and I é 
 
Janice Docherty:   Sectioned.  Yes. 
 
Brian Docherty:   é in a mental health hospital . 
 
David Scott:   Right.  OK.  Weôll come, in due course, to the assaults on 
your children and the attempts to have you sectioned.  Some of the people who might 
be listening to this might fi nd that impossible to believe. 
 
Others, who have either lived through it or heard similar accounts will find it only too 
familiar:  the use of mental health services a way of attacking and undermining 
people, the use of child protection services as a way of targeting families, is 
something which, maybe ten years [ago] I  wouldnôt have believed, and Iôm now only 
é only too familiar with, because itôs a story that is so often repeated. 
 
To go back just to the narrative, you é you said you contacted the Nationwide and 
headed up to Enniskillen to get some essential funds. 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
 

Cross-border surveillance, November 2014 
 
David Scott:   What happened when you reached Enniskillen? 
 
Janice Docherty:   Well , there was a man standing outside the bank é and é 
 
Brian Docherty:   Not very subtly watching us. 
 
Janice Docherty:   é and we were actually in Enniskillen for less than an 
hour, because it was a long journey to get there and a long journey home and we did 
it in the one day.  It wasnôt like we had the money for a hotel or anything, so é 
 
Brian Docherty:   We bought a é quite a cheap phone from Tesco and 
Janice phoned é well, phone banking and, two days previously, and after we 
withdrew funds é 
 
Janice Docherty:   We went up to é 
 

                                                           
29 committing to obligatory mental treatment in a locked institution 
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Br ian Docherty:   é there was a chap waiting outside who then followed30 
us é 
 
Janice Docherty:   é all the way down from Enniskillen é 
 
Brian Docherty:   é about 200 miles to é 
 
Janice Docherty:   é to Castlebar in County Mayo31 é 
 
Brian Docherty:   é Castlebar, and itôs a single road from Enniskillen along 
to Sligo and this car was behind us every step of the way, and you might é part of me 
was thinking itôs just a coincidence, but the car continually followed us then to 
County Mayo é 
 
Janice Docherty:   é and the man followed us round Tesco in Castlebar, 
most unsubtly  é 
 
Brian Docherty:   He was actually following us é actually, literally, you 
know, a few metres just behind us, watching what we were doing and what we were 
buying. 
 
Janice Docherty:   é and é and that was then confirmed in December 2015, 
at the court hearing on the 21st, when the social worker, Mary Malee ,32 said that 
that was how we were located: we were followed from Enniskillen dow n to Castlebar 
é by police.33 
 
Brian Docherty:   How a social worker would be aware of that is quite 
revealing in terms of the é the kind of unholy collaboration  between these two.  
But, between this period of early December and mid-January [2015] , there was a 
massive amount of surveillance, house -breaking é monitoring, following 
us about , when we were either going shopping. 
 
There was house-breaking when we were at church or out shopping or anywhere at 
all for that matter.  There were cars following our family.  There was a car we 
reported, which, when we were doing our business outsideðwe were shoppingð
there would be people following us.  This was reported to the Government and there 
was no feedback, there was no action on it.  
 

                                                           
30 The Dochertys have since confirmed that a car was tailing them on Achill Island 
throughout December 2014 and that it was not Northern Irish or Republic of Ireland but 
Scottish-registered, and indeed Edinburgh-registered, with the number plate SL14 WZN. 
This is a silver Mercedes-Benz MI250 AMG Sport Bluetec Auto, new on the road in July 2014. 
31 Thereby crossing the international border into the Republic of Ireland. 
32 One of the three authors of a County Mayo guide on dealing with the families of sexually 
abused children that was held to be so exemplary that it was rolled out nationwide. 
33 This may well mean Police Scotland operating out of jurisdiction, given the Edinburgh 
registration of the car which followed the Dochertys around Achill Island throughout 
December 2014. 
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David Scott:   So, youôve got ongoing surveillance, admitted in court.  
You have high level contacts, regular and repeated contacts between senior 
government officials in Aberdeenshire, [the] Scottish Government and Irish 
Government, admitted in court.  So, youôre being é the centre of something.  Was é 
during this time, was there any formal accusations against you of anything that é 
that would be either criminal wrongdoing or neglect or anything that would warrant 
even part of that? 
 
Janice Docherty:   We never heard anything from anybody. 
 
Brian Docherty:   Never é never é 
 
Janice Docherty:   Nobody accused us of anything.   Nobody got in 
touch with us.  And then é 
 
Brian Docherty:   In fact, in September, I received an e-mail from an 
Inspector Cordner, from Police Scotland, when we were staying in the holiday home 
on the 10th of Septemberðand I can show you this e-mail and forward this to youð
[Detective] Inspector34 [Graham] Cordner says, ñYouôre not being accused of 
anything.  We just want to é weôd just like you to report to the nearest police station 
é we just want to know your children are OK éò 
 
Janice Docherty:   And ñwe want to know your address ò. 
 
Brian Docherty:   ñé and we want to know your address.  Weôd like to send 
somebody to visit you.ò  What later transpired in court, as well, is that é there was 
contradictory statements between police and Social Services.  The police said we 
ñfledò after our holiday home [was visited] , because the Gárda officers had said that 
we had to report to Social Services the next morning é 
 
Janice Docherty:   On the Monday morning.  
 
Brian Docherty:   é the Social Services people said they werenôt contacted 
by Social Services in Scotland until the Monday morning.  So, thereôs lots of 
inconsistencies. 
 
Janice Docherty:   But the Gárda, in Nenagh, their report doesnôt mention 
anything about Social Services and it é that was just something é 
 
Brian Docherty:   Thereôs other inconsistencies in é 
 
Janice Docherty:   é invented later to try and make it seem as if weôd fled 
from Nenagh, because the Gárda é itôs not even in their report.  They didnôt refer to 
that either . 
 
Brian Docherty:   Itôs one of these recurring motifs é 
 
Janice Docherty:   It was just invented.  
 

                                                           
34 Recently promoted to Detective Chief Inspector 
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Brian Docherty:   Yes.  It was a recurring motif, which was that we were 
fleeingðlike we were criminals, international terrorists, who were fleeing justice.  
 
David Scott:   So, you é youôre not accused of anything? 
 
Janice Docherty:   No, never accused of anything. 
 
Brian Docherty:   We were never accused of anything. 
 
David Scott:   At what point does ótravelling ô become ófleeing ô? 
 
Janice Docherty:   Fleeing.  Yes, quite. 
 
Brian Docherty:   Well, it just suited the agenda, because the agenda that 
they é thereôs a massive difference between us leaving a dangerous situation in 
Aberdeenshire to contact our Government é 
 
Brian Docherty:   é on a holiday. 
 
Janice Doche rty:   It was é we did just book a holiday.  It wasnôt like é 
 
Brian Docherty:   On that basis, they would actually send Interpol after 
millions of British people every year when they went on holiday.  We were not 
accused of anything and there was nothing alleged; far, quite, the opposite.  We had 
already alleged the person in Aberdeenshire. 
 
David Scott:   So, weôre seeing here, itôs é itôs accusation by inference.  
You know, we use the word ófleeingô to suggest thereôs a crime é 
 
Janice Docherty:   Uh-huh é 
 
David Scott:   é but thereôs no crime. 
 
Brian Docherty:   Thatôs right. 
 
David Scott:   We use the word óconcernô, we use the word ósafetyô to 
suggest that thereôs a child safety issue, but thereôs no child safety issue. 
 
Brian Docherty:   Quite. 
 
David Scott:   Itôs é itôs all this é sort of by inference. 
 
Brian Docherty:   It was lin guistics to justify a horrendous, illegal campaign 
because we dated to report a paedophile who was well-connected. 
 
David Scott:   So, you é continue through, what: Enniskillenôs, what, 
mid -December? 
 
Janice Docherty:   End of November [2014] . 
 
Brian Docherty:   End of November.  
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Bullied by Gárda Armed Response Unit, January 2015 
 
David Scott:   You continue living in Ireland.  You continue é do you 
make any further reports to the Scottish Government or the UK Government? 
 
Brian Docherty:   We sent a large dossier of maybe 15 different letters and 
reports é 
 
Janice Docherty:   Well, that was mid-November [2014].  We didnôt send 
anything further.  
 
David Scott:   So, nothing else after that? 
 
Janice Docherty:   No. 
 
David Scott:   Well, whatôs the next major event then that occurred? 
 
Brian Docherty:   The next major event was é 
 
Janice Docherty:   The 28th of January [2015] . 
 
Brian Docherty:   The 28th of January, a number of vehicles show up at our 
house without any prior warning é 
 
Janice Docherty:   About 8 oôclock in the morning. 
 
Brian Docherty:   8 am. 
 
Janice Docherty:   There was a thump é thumping on the door.  You [Brian] 
opened the door and four police and two social workers burst in, shoved you 
physically backwards across the floor. 
 
Brian Docherty:   Two of them were armed é part of an Armed Response 
Unit , and é 
 
Janice Docherty:   Theyôd been sent up from, or down from, Galway é 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
Janice Docherty:   é and é and just started shouting. 
 
Brian Docherty:   There was a lot of shouting é 
 
David Scott:   So this is happening in Mayo é at é 
 
Janice Docherty:   Yes, in Achill [Island] in Mayo. 
 
Brian Docherty:   In Achill in Mayo.  And é it was very loud.  It was very 
aggressive.  It was é The officer who kept shoving me was pumped up and é then 
they divided the family.  
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No court documents, constitution  ȰÄÏÅÓÎȭÔ ÁÐÐÌÙȱ, no lawyer, no legal rights 

 
The armed officer stood over Janice and the children and two of the social workers 
and the two local police officers took me upstairs to the living room and denied me 
access to a lawyer. 
 
Janice Docherty:   We were actually, repeatedly throughout that day, 
denied acce ss to a solicitor . 
 
David Scott:   Did they give you any court documentation to justify that 
this action was, in any way, lawful? 
 
Janice Docherty:   They didnôt actually have anything at that point. 
 
Brian Docherty:   They didnôt have a single é they didnôt give us anything. 
 
Janice Docherty:   But what they did tell us was that the Irish 
Constitution  didnôt apply to us and that we had no é 
 
Brian Docherty:   Legal rights.  
 
Janice Docherty:   é legal rights. 
 
Brian Docherty:   They said that é the officer kept shouting, ñYouôre not 
gonna get a solicitor.   If youôre gonna waste time éò  I said, ñLook, nothing hereôs 
been done properly and above board.  We é weôve reported criminality here and 
youôre attacking us.ò 
 
Janice Docherty:   They just kept shouting and they wouldnôt listen.  They é 
 
Brian Docherty:   They werenôt interested in listening.  This was not a 
situation where é it was clear that the agenda from the start was to go in, literally, 
guns blazing é 
 
Janice Docherty:   Well, not quite literally, but it couldôve been. 
 
Brian Docherty:   Yes, and we were told, ñEither you come with us now and 
weôll do an assessment éò  I said, ñLook, nothing thatôs been done back in Scotland is 
legal or fair.ò  And he said, ñLook, weôll disregard everything thatôs happened in 
Scotland.  If you come with us now, weôll do an independent assessment, 
but,  if you donôt, weôll go to the court judge and weôll get an Emergency 
Care Order and weôll put your children in care é now.ò 
 
So, with the choice of a rock and a hard place é and a lot of shouting and cajoling, we 
got the children dressed and we were divided up into a fleet of vehicles. 
 
David Scott:   So é essentially and legally, although there was clear and 
obvious coercion, bullying, armed response and all the rest of it, they were relying 
on your voluntary compliance at  that point, because they had no court 
order ? 
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Brian Docherty:   There was no paperwork.  There was no legal é 
 
Janice Docherty:   Yes, they didnôt have any paperwork at all.  
 
Brian Docherty:   é and we were then é the children were é 
 
Janice Docherty:   I was told that é  I said, ñWeôre not going into a car unless 
the children are with ei ther me or my husband,ò and I was told that é my husband 
would be in the car with the girls and I would be in the car with the boysðwe were 
being drivenðand I was in the car with the two boys. 
 
They then put the two girls in a car with a social worker and they wouldnôt let you 
[Brian] in.  You had to drive yourself.  So, I was promised that the children would be 
with us and, instead, they took the two girls separately and they grilled them the 
[whole] journey, which was about an hourôs journey, and they kept asking the 
girls questions a nd trying to put words into their mouth  é and trying to get 
them to say things é 
 
 

Irish social workers continue Dochertys task force with Scotland and drive a new UK car 

 
Brian Docherty:   And at the same time, the lead social w orker , called 
Mary M alee , promised my wife and I that thereôd be an independent assessment 
done and it would be done fairly and that if we just came with them just now, weôd be 
back by midday. She promised é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Do cherty:   é weôd be back by lunchtime if  everything we said was 
true.  They would get Paediatrics to do a report.  They just wanted to check over the 
children:  [effectively] ñif youôve got nothing to hide, come with us now, otherwise 
weôll get a court order.ò  And, at the same time, it was that Machiavellian that she 
immediately went with her manager é 
 
Janice Docherty:   In her brand new, Bri tish -registered Vauxhall 
Astra, which sheôd only just received that morning é 
 
Brian Docherty:   A brand new car, which she barely knew how to operateð
a brand new British registered carðand she immediately went to the judge in Ballina 
[County Mayo] , which was another hour away, and got an Emergency Care Order. 
 
Janice Docherty:   An Emergency Care Order.  That was before theyôd even 
conducted any assessment or é 
 
Brian Docherty:   Any basic assessment. 
 
David Scott:   So, who é it was basically complete lies.   
 
Janice Docherty:   Yes, everything. 
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David Scott:   Everything you were told.  So, your voluntary compliance 
they were legally standing on when they actually took your children into their 
custody é 
 
Brian Docherty:   Hmmm é 
 
David Scott:   é your voluntary compliance was acquired by 
threats and by lies?  
 
Janice Docherty:   Yes é 
 
David Scott:   By misrepresentation.  
 
Janice Do cherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   Totally, totally.  
 
David Scott:   OK.  Now, so this é you were transported to Castlebarð
was that to a police station [or]  a hospital? 
 
Janice Docherty:   Yesða hospital. 
 
Brian Docherty:   Yesðthatôs Enda Kennyôs constituency, Castlebar,35 [the 
constituency] of the Taoiseach in Ireland.  Now we come from the [ former ] First 
Ministerôs36 [own] constituency in Aberdeenshire, and between these two countries 
thereôs an International Task Force, between Scotland and Ireland , with 
the explicit goal of sectioning my w ife and I . 
 
The next underhanded trick that was used was that it went from saying that ñif you 
just come with us weôll do an independent assessmentò to telling us that if we just 
went to a psychiatristðñweôve got concerns about your mental healthò, repeating over 
[and over] that thereôs some kind of paedophilic activity, ñweôve got concerns about 
your mental healthòðñif you just go and see a doctor, or a psychiatrist  éò 
 
Janice Docherty:   Well, they told us é well we had to see a GP37 and she 
would assess our mental health and é and, if everything was fine, that would be 
thatðweôd get the children back and that would be the end to it.  But, it turned out, at 
this GPôs own admission, that sheôd already arranged to refer us to a 
psychiatrist . 
 
David Scott:   Right, so itôs not any longer about the welfare of the 
children per se? 
 
Janice Docherty:   Well é 

                                                           
35 Irish Taoiseach (Prime Minister) Enda Kenny was born in Castlebar and represents Co. 
Mayo in the Dáil. 
36 Alex Salmond 
37 general practitioner (family physician) 
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David Scott:   Whether theyôre healthy, or é or é? 
 
Janice Docherty:   They conducted their own assessment after theyôd already 
got the Emergency Care Order, and the paediatrician said they were all very healthy 
and well and at appropriate stages, and they conducted an interview with the two 
girls and said that they had no problems. 
 
They said they were taking our children into care, but their own assessment had been 
positiveðthey were taking the children into care based entirely on the 
notes from Aberdeenshire, which they had promised us that morning 
they would disregard.  
 
Brian Docherty:   From Police Scotland.  So, in other words, at the 
beginning of that day, she said that there would be an independent assessment é  
this social worker, Mary Malee, and she immediately went and, at 10.30 that 
morning, before the assessment had completed at 1 pm, she got an Emergency Care 
Order, and then, having said there was going to be an independent assessment, she 
then said to us that ñYes, your children have passed all the reports and theyôre 
healthy and well-nourished, etc, etc, but weôre going to put your children into 
care , based on information from Scotland .ò 
 
Janice Docherty:   Well , the other thing é 
 
Brian Docherty:   The Court of Protection  é 
 
Janice Docherty:   The other thing worth mentioning was that she told us 
that the entire Social Work Department in Castlebar had been cleared for 
three days to process our family . 
 
Brian Docherty:   An entire department of 22 social workers and other staff 
were cleared and she told us, and I quote, our family was ñthe number one  
priorit yò. Thatôs the phrase she repeated. 
 
David Scott:   So, youôve gone to Ireland initially on a holiday.  There 
are no welfare concerns to do with either the mental condition or physical condition 
of your children.  
 
The only concern is concern raised in writing from Scotland, from Aberdeenshire, 
and thatôs enough to clear 22 social workers for three days just to look at your family? 
 
Janice Docherty:   Yesðso it would seem. 
 
Brian Docherty:   22 social workers.  I know thatôs just for a pedantic 
reason, but the other thing that happened that dayðjust to show you just what the 
agenda wasðwas because, effectively our children were kidnapped.  
 
And our children were kidnapped with the goal of holding them to ransom til l my 
wife and I were [going to be] sectioned.  And when we went to see Dr OôMalley é 
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Janice Docherty:   Which was the following day é the next carrot by the 
Social Work team was that they would let us see the notes, which they never did, and 
that they would ñclear this whole thing up right now.ò  They said, ñWhat weôll do is, if 
you go and see this doctor and she says youôre healthy, then weôll give you your 
children back.ò  Thatôs what she said. 
 
 

A pack of lies from Scotland 
 
David Scott:   So, itôs all hanging on these notes from Scotland.  The 
only evidence against you at all is these notes from Scotland and these notes youôve 
not actually, physically seen, even to this day? 
 
Brian Docherty:   In two years. 
 
Janice Docherty:   No, we have never seen them.  
 
David Scott:   Did you find out anything about them?  
 
Brian Docherty:   We did. 
 
Janice Docherty:   Well, I é I found out from Dr Bríd  OôMalley,38 during 
her so-called assessment of our mental health, that there was a report in there from a 
Health Visitor in Aberdeenshire.  
 
She didnôt tell me who it wasðwe later discovered it was a woman named Phyllis 
Smart 39ðand, apparently, this report stated that my husbandôs father was a 
paedophile and he was abusing our daughter, Alexandra, and that my husband was 
allowing this.  So Bríd OôMalley é 
 
Brian Docherty:   And Iôm innocent é 
 
David Scott:   I mean, that would be a very serious concern, obviously, if 
é if that were true.  You know, did it strike you as odd? 
 

                                                           
38 General Practitioner, Castlebar Medical Centre. 
39 A Nurse Consultant (Child Protection) with NHS Grampian since 2000; 
a Nursing Consultant with Robert Gordon University Aberdeen; and, in a wider policy role, 
one of the three άǇǊƻƧŜŎǘ ƭŜŀŘǎέ for a programme evaluating the training of all midwives in 
Scotland in their new legal duties to act as Named Person for every expectant mother and 
her unborn child. The programme, or at least its write-ǳǇΣ ƛǎ ƘƻǎǘŜŘ ōȅ ǘƘŜ vǳŜŜƴΩǎ bǳǊǎƛƴƎ 
Institute Scotland. 
Phyllis Smart is also Chair of the Child Protection Nursing, Midwifery and Allied Professions 
Scotland Shared Community. 
The UK Column has been unable to trace any photographs of Phyllis Smart. 
Phyllis Smart refused in July 2016 to speak to UK Column: phone call recording 
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Janice Docherty:   Well, I was just absolutely stunned.  I just é she said to 
me, her words were, I thin k, ñWhat about your father-in-law?ò and I said, ñWhat 
about him?  Heôs dead.ò  And she said that the notes said that heôd abused Alex and I 
just said, ñNo!ò  You know, ñNo!  Goodness, no!ò  I couldnôt believe it é no! 
 
David Scott:   Had he been long dead? 
 
Janice Docherty:   About five years é or, maybe three é four, five years é 
something like that anyway.  Quite a while. 
 
Brian Docherty:   Between 2011 and 2015ðfour years. 
 
Janice Docherty:   Right, so é 
 
David Scott:   So a Health Visitor called Phyllis Smart from 
Aberdeenshire é 
 
Brian Docherty:   NHS Grampian .40 
 
 

Ȱ2ÉÓË ÏÆ ÁÂÕÓÅȱ ÂÙ ÔÈÅ ÃÈÉÌÄÒÅÎȭÓ ÌÏÎÇ-dead grandfather 

 
David Scott:   NHS Grampian writes a document accusing your 
father, who was dead five years previously é 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   é of being a paedophile? 
 
Janice Docherty:   Uh-huh. 
 
Brian Docherty:   And I was [supposedly] putting my daughter at risk 
because I was in contact with my father and [supposedly] allowing abuse to take 
place. 
 
David Scott:   In contact with your father, who died five years 
previously. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   So é  
 
Janice Docherty:   Some é  
 
David Scott:   é had you ever met Phyllis Smart? 

                                                           
40 The local branch of the UK National Health Service for the north-eastern region of 
Scotland. 
Switchboard: 0345 456 6000 (number works from within the UK only). 
Feedback & Complaints web page for NHS Grampian. 
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Janice Docherty:   Never.  Weôd never heard of her.  Iôve never met her. 
 
Brian Docherty:   None of our familyôs ever heard of her. 
 
David Scott:   And sheôs never met the children? 
 
Brian Docherty:   Just like Police Scotland ðnever met the children.  
 
David Scott:   So, have you any idea at all what this could be based on? 
 
Brian Do cherty:   Well, I did a Freedom of Information [request].  Iôve done 
many Freedom of Information [requests] o f about a dozen organisations. 
 
Only Interpol has told the truth and actually responded and said that they have no é 
theyôve not had any involvement in this whatsoever, contrary to what Police Scotland 
and the Gárda told us. 
 
Grampian NHS refused to é give us the Subject Access Request regarding our family 
and I contacted the Secretary of State for Health in Scotland, Shona Robinson . 
 
I then got a spin doctor for NHS Grampian write back to me over three pages of 
absolute nonsense and air, but the summary of it was: Yes, Phyllis Smart did write a 
report about you saying that you were in touch with a paedophile, who was your 
father (of course, he was dead for four, nearly five, years);  however, itôs not her 
fault that she wrote this , because Police Scotland demanded the report , 
or solicited the report, from her.  So, their justification for a massively libellous é 
 
David Scott:   And you have that in writing?  
 
Brian Docherty:   I have that in writing.  
 
David Scott:   OK.  Thanks.  Weôll pick this story up for the next part of 
it, because weôve now got your children are seized and, obviously, the first priority is 
é to get them returned, but thereôs another element here, where your mental health 
is being questioned and that becomes a theme as well.  So weôll pause for a moment 
and pick that up ju st shortly.  Thanks. 
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Brian Gerrish:   That ends Part 3 of David Scottôs extraordinary interview 
with Brian and Janice Docherty , and what have we heard? 
 
Weôve heard that parents who do the right thing and report a man for trying to buy 
their son, to abuse him for sex, are then hounded by the police, the authorities, Social 
Services.  Theyôre tracked across country borders. 
 
This is a conspiracy and it is a dangerous conspiracy, which is very real in Britain 
and, as we now know, Ireland in 2016.  Look out for the next part of Dispatches 
From The Front , which is Part 4 of this amazing interview.  Thank you. 
 
 

 
 

Mary Malee , TuslaðChild and Family Agency, Castlebar, Co. Mayo  
(posing with her co -authored report  on caring for sexually abused children )  
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DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection of Paedophiles ðPart 4  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  with Part 4 of 
David Scottôs excellent interview with Brian and Janice Docherty, the couple who had 
their children stolen by the State for reporting a paedophile . 
 
 

The children seized for the first time, 28 January 2015 
 
David Scott:   So, picking up the story again with Janice and Brian 
Docherty, weôre at a point where your children had been seized by four police 
officers, two of which are armed and social workers who were telling you things and 
promising you things, wh ich were untrue, in order to gain your, in some degree, trust 
and, certainly, compliance. 
 
This was taking place in hospital at Castlebar [ in Co. Mayo].  So, perhaps you can 
maybe pick up the narrative from there.  You know, what essentially transpired, 
because your children were at that point seized. 
 
Brian Docherty:   Thatôs right.  Our children were taken on the 28th of 
January and we spent twelve long hours at the hospital.  During that time there was 
the assessment of sorts, but everything came back p ositive, apart from these 
notes from Aberdeenshire  [County Council]  and Police Scotland . 
 
Janice Docherty:   The children actuallyðjust a minor point ðthe children 
didnôt get anything at all to eat the entire day until about 7 oôclock in the 
evening. 
 
Brian Docherty:   And we were frogmarched é 
 
David Scott:   So the only people actually neglecting the 
children on this day were, in fact, Social Services?  
 
Janice Docherty:   It was, yes. 
 
Brian Docherty:   The police frogmarched us all over é 
 
Janice Docherty:   Oh yes, we were accompanied the entire time by two 
police officers. 
 
Brian Docherty:   é from place to place within the hospital.  In the evening, 
in the afternoon they told us that they were taking the children , and in the evening 
they said weôd get a chance to say goodbye and we were just hanging around. 
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Clearly, this had been all set up in advance.  The foster parents had  already 
been organised and my wife and I were the last people to be consulted or informed  
of anything.  
 
Then they had a number of cars waiting where the ambulance bay was, just outside 
the hospital  doors, and they literally just too k our children without giving us a chance 
to tell them what was happening or say goodbye.  Our four children, including a baby 
that was only three é four months old . 
 
And my wife collapsed in the stairwell of the hospital , literally collapsed on the floor.  
I thought she was having a heart attack.  You [Janice] couldnôt breathe.  And she was 
having deep palpitations, and suddenly there was a crowd of people around Janice. 
 
The children were shouting for their mother and their father, myself, and we had no 
control.  There was no legality to this.  There was no justification for this.  There was 
no decency to this.  From that whole day é I was going to say it was one of the worst 
in my life, but thereôs been é 
 
David Scott:   Now your oldest daughter here is quite old.  I mean, sheôs 
able to express an opinion.   
 
Janice Docherty:   She was 12, nearly 13. 
 
David Scott:   She was what age at this point? 
 
Brian Docherty:   She was 12. 
 
Janice Docherty:   She was 12.   
 
David Scott:   She was 12, right.  What opinion was she expressing? 
 
Janice Docherty:   Oh my é ! 
 
Brian Docherty:   Alexandra was traumatised and é 
 
Janice Docherty:   [sobbing] Oh, Brian,  so she said é she said to them é she 
said to them, ñLook, take me, but donôt take away my wee brothers and sister.ò  She 
said, ñDonôt é donôt take them away.ò 
 
Brian Docherty:   Sheôs such a good kid.  She said that one of the social 
worker s struck our daughter  é 
 
Janice Docherty:   That was the next day. 
 
Brian Docherty:   é and another one threatened he r that sheôd never 
see her parents again unless she showed her more respect . 
 
Janice Docherty:   Yes, she came through é 
 
Brian Docherty:   In front of my w ife and I. 
 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 74 

Janice Docherty:   Mary Malee  was shouting at Alex, telling  her if 
she didnôt show her more respect she wouldnôt be allowed to see us ever, 
well, see us again. 
 
Brian Docherty:  Our daughter, our youngest daughter, Charlotte, who was four  at 
the time, went into shock and she wouldnôt speak to either my wife or I or any of her 
siblings and my wife, and it wasðand my wife has actually a strong bond with 
Charlotte, with all the  children, but she said to her mumðwe kept trying to talk to 
her because we could see that she was in a degree of shock and a sadness, which is 
not normal for a child of that age, by being taken awayðand she said to my wife, and 
I quote, and this still haunts me to thi s day, she said that she was, ñtoo sad to cry ò.   
 
Sheôs four years of age é and we werenôt allowed to, we werenôt even allowed to put 
our arms round our children.  They told us we werenôt allowed to console them in any 
way.  It was all very manhandled and very aggressive and a very, very surreal, 
traumatic time, where é 
 
Janice Docherty:   Actually, they totally and utterly ignored Alex completely, 
because Alex was pointing out there were all these posters about the place saying 
about the Rights of the Child. 
 
She said, ñYouôre completely ignoring my rights,ò and they were just é and 
they couldnôt care less.  They were so rude to Alex.   It was incredible.  
 
Brian Docherty:   Everything was window-dressing, from what they said é 
 
Janice Docherty:   é and [they] treated Seb as if he was sub-human.  They 
just é they had no interest in Seb at all and é 
 
Brian Docherty:   Because he was autistic. 
 
Brian Docherty:   Seb was treated like a sub -person.  
 
Janice Do cherty:   Actually, they gave Seb drugs to calm him down so that 
they could take him away from us.  They put drugs in his juice.  
 
Brian Docherty:   In the hospital. 
 
Janice Docherty:   In the hospital. 
 
Brian Docherty:   This was not to be a one-off.  This happened on numerous 
occasions.  He was also injected in those five days he was taken away from us.  They 
injected é 
 
Janice Docherty:  One of the days when he was away from us é 
 
Brian Docherty:   é to calm him down.  He was distraught because he 
couldnôt cope with being away from his family.  
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Referred to a psychiatrist by a local doctor, by pre-arrangement 

 
We were told during visiting time that we had to go and see this doctor, so the next 
lie was that if we went to see this GP41 in Castlebar, a Doctor Bríd OôMalley, and if 
she said we were mentally fine weôd get our children back. 
 
This was the next lie to entrap us. 
 
So, because we knew we were mentally fine, if deeply in shock, we went along to see 
this woman, who was something else. 
 
Janice Docherty:   Well, she did reveal that her é that sheôd already pre-
arranged that she would refer us to a psychiatrist.  She told me that.  She 
actually just said that to me.  She didnôt even try to dress it up. 
 
Brian Docherty:   She actually said that her job was to  refer us on.   
She didnôt even dress it up. 
 
Janice Docherty:   She wrote a very damning report about us, which weôve 
never seen, but which the judge back in Castlebar didnôt accept as evidence, because, 
after we werenôt sectioned, Dr OôMalley refused to turn up in court to back up 
her own report, despite the fact that they were desperately phoning her 
to get her there.   She refused to turn up, so she knew that what sheôd written was a 
load of rubbish. 
 
Brian Docherty:   Lies. 
 
Janice Docherty:   She wasnôt prepared to back up her own report. 
 
Brian Docherty:   She didnôt show up for court.  What she did do was write a 
report, which was damning, but to the credit of the judge, she didnôt allow it 
to be submitted as evidence , but she participated in a scheme to have us 
sectioned.  She then said that we had to be é she signed a referral for us to go to a 
psychiatrist and we went over to the [Castlebar] hospital from her GP.42 
 
 

If you report paedophilia, you must be mentally ill  

 
Janice Docherty:   Her reason for doing this was that she said that she 
didnôt believe that a paedophile had offered us money for our son .  So, you 
know, I pointed out that, ñWell, thereôs an awful lot of stories of paedophiles in the 
newspapers at presentðwhat part donôt you believe?ò  She couldnôt respond to me.  
She didnôt have an answer. 
 
Brian Docherty:   She also asked me some very odd questions, which I 
complained [about] to the Medical Council , involving her and the psychiatristðand 
the Medical Council covered this up latterly.  

                                                           
41 general practitioner (family physician) 
42 general practice (consulting surgery) 
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She asked me questions which were wholly inappropriate and irrelevant 
to the proceedings.  The first one was , did I intend to stand for 
Parliament again ?  I stood for the Scottish Parliament in 2011 and she asked me if 
I  intended to do so again. 
 
She asked us about our financial health, our financial status, and she asked me if I 
was a practising Catholic . 
 
Janice Docherty:   Oh, she asked me about that as well.  She asked me about 
that too. 
 
Brian Docherty:   And she also used the phrase with both of us, ñI think 
thatôs fantastic, in the proper sense.ò 
 
Janice Docherty:   ñI think thatôs fantastic, in the proper sense of the word.ò 
 
Brian Docherty:    ñé in the proper sense of the word.ò 
 
Janice Docherty:   When é the fact [is] that we reported a paedophile.  
Apparently, social workers, d octors and the police donôt really believe in 
the existence of paedophiles.  
 
Brian Docherty:   I donôt know what was more é was more incredible: that 
she wouldnôt believe in the existence of paedophiles, or that she was so uneducated 
that she clung to the phrase ñfantastic, in the proper sense of the wordò, but she was 
a piece of work and é referred us on to a psychiatrist, who was duly set up to section 
us. 
 
 

Social workers spotted pre-cooking the psychiatric assessment 

 
We went over to Castlebar Hospital and waited for a couple of hours in the foyer and, 
during that time, we noticed the é 
 
Janice Docherty:   Mary Ma lee  and Lorraine Gaughan , the social 
worker s, went over.  They didnôt notice us sitting there and they went over and they 
went up to Psychiatric Department.  They came back down again.  It was an hour and 
a half or two hours later, at which point we were told that we were due in to see the 
psychiatrist , and it was perfectly obviously a set-up.  They had been priming Dr 
OôMalley and they had been priming Dr Ciarán Smyth , the psychiatrist , so 
we realised this was a complete set-up to have us sectioned, and we didnôt attend. 
 
Weôd already been kept waiting for two hours.  My husband was unwell.  Neither of 
us had slept the night before, so we just said, ñWeôre leaving,ò at which point the 
hospital  staff got into an absolute panic and told us we werenôt allowed to.  They said, 
ñIf your husbandôs not feeling well, then this is the best place for him.  We can give 
him something and you can still go ahead with the psychiatric appointment.ò 
 
I just said, ñNo.  Weôre leaving.  You know, weôve been waiting for two hours.  My 
husbandôs not feeling well.ò  And we left. 
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Brian Docherty:   Neither of us had slept the entire night, but we could see 
the agenda.  
 
Janice Docherty:   I t was just as well. 
 
Brian Docherty:   The agenda wasnôt that subtle, and a number of 
receptionists panicked and tried to stop us from leaving the building.  
 
What came out in court was we told our solicito rðand that was not a mean feat in 
itself , [to get a solicitor] in Castlebarðwe told our solicitor  that various social 
worker s had been priming various medical staff  and, in court, our solicitor  
brought this up in court,  and the judge reprimanded é 
 
Janice Docherty:   Mary Malee  admitted it  é yes she had been doing 
that.  
 
Brian Docherty:   The social worker admitted it in court and was 
reprimanded by the j udge, and the judge instructed [a psychiatric report] , on the 2nd 
of February [2015] , for the next court hearing.  She said, ñLook, you know, you seem 
very normal to me, but thereôs two social workers here, one from Scotland, one from 
Ireland, two police officers, one from Scotland and one from Ireland, who say youôre 
mental,ò more or lessðshe didnôt use that word, but ñdelusionalò was the phrase they 
kept repeating. 
 
So she instructed the psychiatric reportðIôm slightly skipping, but what Iôm trying to 
say is that she made it clear it had to be done independently with no involvement of 
Social Work.  And yet they continually harangued and harassed us to try 
and identify the name of the psychiatrist  that we were going with, and offered 
us a ñfree psychiatric assessment ò. 
 
Janice Docherty:   With Dr Ciarán Smyth, who theyôd already primed. 
 
Brian Docherty:   With their own psychiatry.  
 
David Scott:   I would suggest that that would have been a very 
expensive ófreeô service. 
 
Brian Docherty:   I think so.  I think thereôs no such thing as a free 
psychiatric assessment.  
 
 

Trying to find a psychiatrist in Ireland 

 
David Scott:   So you went for your own independent psychiatric 
assessment? 
 
Brian Docherty:   Thatôs correct, yes. 
 
David Scott:   So é which city was that in? 
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Brian Docherty:   Well, we tried so many it was incredible é 
 
Janice Docherty:   We phoned a great many in the Republic é 
 
Brian Docherty:   é in the Republic of Ireland, and they were é most of 
them that we spoke to were either unavailable or were aware of our case and didnôt 
want to é either [didnôt] want to take it or they wouldnôt have us at all.  I 
then contacted I rishPsychiatry.ie through a standard Contact Us [form] é 
 
Janice Docherty:   General Enquiries. 
 
Brian Docherty:   é to ask about a list, because the system in Ireland is 
different to in Scotland in terms of the medical profession.  In Ireland , normally 
youôre referred by a doctor to a psychiatrist.  I donôt know what quite the system is in 
Scotland, but I was advised it was a different system. 
 
So I contacted Irish Psychiatry and I was replied to by the Chief 
Executive , no less, who told me there was no such thing as a list of 
private psychiatrist s in Ireland, which was a fabrication, because on the 
[British] Embassy website  ther e was such a list .  And when é 
 
Janice Docherty:   Which sheðMiriam Silk  she was calledðshe 
recommended, she kindly recommended, a hospital for us in Dublin, which we 
decided not to attend.  We actually had to go out of the Republic é 
 
Brian Docherty:   é jurisdiction é 
 
Janice Docherty:   é and into the North é 
 
Brian Docherty:   é into Belfast é 
 
Janice Docherty:   é in order to get a psychiatrist . 
 
Brian Docherty:   é who wrote a report, interviewed us both and said that I 
had ñincredible resilienceò and my wife had ñdynamic mental healthò.  So, there was 
all these people é 
 
David Scott:   So, completely clean.  So you had this independent é so 
the only suggestion from Irish Social Services was that it was a mental health 
problem on your part.  You had an independent mental health assessment and that 
independent mental health assessment was that there is no mental health problem at 
all. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   Well, itôs just farcical, because when you think about 
social workers or doctors, they must come into contact with paedophiles or sex 
abusers on a fairly regular basis.  They are well aware of paedophilia existing.  I donôt 
mean itôs the only thing theyôll deal withðthereôll be other things, drug addiction é 
 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org
http://www.irishpsychiatry.ie/
mailto:info@irishpsychiatry.ie
mailto:info@irishpsychiatry.ie
https://www.gov.uk/government/world/organisations/british-embassy-dublin
https://endakennyswatergate.com/summary-of-corruption/


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 79 

Janice Docherty:   For social workers, itôs going to be a primary part of their 
job!  
 
Brian Docherty:   é and, yet, the idea they were so determined we were 
mentally unstable because weôd reported a paedophile was just outrageous and 
disgusting, and the fact that they were trying to have us sectioned and remove our 
children for doing so is so incredible, itôs like é I suppose itôs like reporting a 
paedophile and the police going for you [instead] é oh, wait a minute, that actually 
did happen(!)  
 
Itôs on that level of corruption where we had to go outwith the whole of 
the Republic of Ireland to find a psychiatrist  who would do é a man with 
integrity who would write a fair and unbiased report for court.  
 
 

Children returned for the time being, February 2015 
 
David Scott:   So, armed with that, did that bring the initial assault on 
your family to an end?  Did é I mean, did you get your children back, or when did 
you get é? 
 
Janice Docherty:   We got the children back on the 2nd of February, but we 
still had to have a second hearing , where we had to produce a psychiatric report, 
but it was just five days and the judge 43 returned them to us , thank goodness. 
 
Brian Docherty:   They were returned on what they call a é 
 
Janice Docherty:   Interim Care Order, was it? 
 
Brian Docherty:   No, a Supervision Order . 
 
So, all this kind of thing é this jargon and this experience with social workers was 
new to us, because weôd never been in touch with Social Work before, and the judge  
ruled all our problems only started since we reported this paedophile . 
 
So, what she said was that youôre under é the children é ñweôre returning the 
children to youò and, I have to say, for three hours or four  hours during that court 
hearing, it didnôt seem [during] the first couple of hours, certainly, that we were 
going to have the children returned, because there was liar after liar  queueing 
up . 
 
Two from Scotland were flown over, two from Irelandðall four of these people weôd 
never met before, and the social worker only brieflyðin order to try and prime 
people against us, and every one of them sung from the same hymnsheet, which was 
that Janice and I é 
 
Janice Docherty:   Were delusional for reporting a paedophile. 

                                                           
43 Judge Mary Devins of Mayo District Court 
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Brian Docherty:   é were delusional.  I mean who, on what planet é? 
 
David Scott:   So, people came from Scotland to say you were 
delusional, but they had never met you?  
 
Janice Docherty:   Theyôd never met é 
 
Brian Docherty:    A social worker from Aberdeenshire Council, called 
Lesley Taylor ,44 and a man that I refer to in my complaint as the Nominated 
Perjuror, a Detective Sergeant [Martin] M acDougall , who was so incredibly, 
outrageously corrupt [that he]  had clearly been promised a promotion, and he came 
over to testify and he spoke in glowing terms about a certain paedophile, and he 
defended another man who was friends with this paedophile. 
 
And he attacked the mental health of my wife and I, andðdespite the fact that 
MacDougall was not remotely qualified in p sychiatry, and despite the fact that he was 
an imbecile and a buffoon, who, clearly, was as corrupt as hellðand his modus 
operandi was just to blacken our name.  I sat there and, as a parent, I can only é 
 
Janice Docherty:   He é he said é 
 
Brian Docherty:   é the only way I can describe it é and I remember this 
feelingðsorry, honey, just to sayðthe only way I can describe the feeling was é it 
was like the feeling my stomach was é it was like I was being repeatedly punched by 
every lie, every, every lie, and we couldnôt speak to defend ourselves, so our lawyer 
was, obviously, there to do that. 
 
Janice Docherty:   But weôd only met her on the Friday evening and then the 
court hearing was the Monday morning, so weôd only spoken to her é 
 
Brian Docherty:   Weôre in a foreign country, with a foreign lawyer é 
 
Janice Docherty:   é for a couple of hours on the Friday night, and that was 
it.  
 
Brian Docherty:   é weôd only just seen, with our children taken from us 
and with officials lining up with lie, after lie, after lie, after lie, committing perjury é 
just rancid, wicked statements in court , and I was watching this thinking, as our lives 
fell apart, ñWeôre not going to get our children back.ò  But the judge spoke to us é 
 
Janice Docherty:   Mary Malee was just vicious.  She was insinuating 
constantly that Alexander was abused and insinuating it was by us  and she 
was saying things like, ñAlex slept in a double bedò, but she was ignoring the fact that 
weôre living in a rented, furnished house.  Back home, Alex and Lottie had bunk beds.  
She was in a double bed because thatôs how the house was furnished. 
 

                                                           
44 ¢ŀȅƭƻǊΩǎ [ƛƴƪŜŘLƴ /± όǊŜǎǳƳŞύ ƛƴŘƛŎŀǘŜǎ ǘƘŀǘ ƘŜǊ ōŀŎƪƎǊƻǳƴŘ ƛǎ ƛƴ ά¢± ōǳȅƛƴƎέ ƛƴ ǘƘŜ 
άǇƭŀȅƎǊƻǳƴŘέ ƻŦ [ƻƴŘƻƴΦ 
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There was nothing we could do about that, but it was all these horrible, nasty 
implications é insinuations and she said é 
 
Brian Docherty:   The message was clear: if you report a paedophile in 
Scotlandða paedophile, particularly who was well connectedðweôre going to destroy 
you and your family, weôre going to slander your reputation and weôll make your life a 
living hell.  And for the past 22 months, theyôve managed to do that. 
 

After Irish judge finds for the Dochertys, intimidation increases 
 
David Scott:   But, on this particular occasion, despite having four, five 
é 
 
Brian Docherty:   Four. 
 
David Scott:   é four state officials lining up to testify against you, it 
didnôt persuade the judge? 
 
Brian Docherty:   It didnôt.  The judge spoke to my wife and I and asked us a 
series of questions and é sometimes you can remember the bad more than the good. 
 
I donôt remember what we actually said to her, but we said enough to her to point out 
that everything that had been said was complete lies and slander, and we said enough 
things to point out that none of this was based on fact. 
 
And our solicitor asked us a number of questions, which made the judge go é 
 
Janice Docherty:   Of, course, there was also the fact that Mary Malee 
tripped herself up on a few occasions, because she said things that were just outright 
lies é 
 
Brian Docherty:   Outrageous lies, that were easily é 
 
Janice Docherty:   é and, of course, she also admitted to priming medical 
staff against us. 
 
Brian Docherty:   The judge  was very reluctant to instruct us to 
have a psychiatric assessment, because she clearly could see what was 
goi ng on, but because of the witness testimony of four state officials, she 
could not but instruct an independent psychiatric report.  
 
Janice Docherty:   She also é 
 
Brian Docherty:   To her credit, she did , though, and she made it 
independent.  That didnôt stop Social Work from sending people to our 
home offering a ñfree psychiatric assessmentò, no less.  People who were é 
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-ÅÎÔÁÌ ÈÅÁÌÔÈ ÎÕÒÓÅ ÕÓÉÎÇ ÂÏÇÕÓ ÎÁÍÅ ÏÆÆÅÒÓ ȰÆÒÅÅ ÐÓÙÃÈÉÁÔÒÉÃ ÁÓÓÅÓÓÍÅÎÔȱ 

 
Janice Docherty:   There was a m ental health nurse sent out.  He 
gave us a false name  and he was sent out to offer us a ñfree psychiatric assessment 
with Dr Ciarán Smythò, and he told us é you know, he gave us a false name, so when 
we complained about him to the Nursing Board, they had to do a wee search to find 
out who he was exactly.   
 
Brian Docherty:   Our house was also under continuous surveillance, and 
on the 2nd of February, when we were in court, our house was broken into, our bed 
was urinated on, our dogs were beaten.  They were just puppies.  My daughterôs dog 
was 8 weeks old.  My dog was 6 weeks older, maybe less than that. 
 
We came back and they were in a terrible state.  They were just little, wee duck dogs 
that had been beaten badly, and this is the kind of games and lengths they were going 
to.  They were rifling through paperwork, which were thrown all over the study floor . 
 
Janice Docherty:   We discovered later they were trying to get a copy 
of the letter that weôd sent to the Viscount.  You know how, I think we said 
previously, weôd sent him a Recorded Delivery [letter] about Alan Low and the 
greenhouse and, Iôm not quite sure why we did it at the time, but something made us 
copy this letter and send it Recorded Delivery to ourselves. 
 
Brian Docherty:   To ourselves. 
 
Janice Docherty:   It must have been some kind of instinct.  Anyway, we still 
had that letter, unopened, and they were searching the house for that.  They finally 
got it actually on the night before the court hearing in December [2015], just last 
year.  Having searched our house many times for it, they finally got that, but that 
was, I think, what transpired they were rifling through our house looking for.  
 
David Scott:   So, the surveillance goes on, the intimidation goes on, the 
harassment goes on.  The judgeðdespite the serried ranks of state officials against 
youðthe judge is not convinced by the story theyôre telling and, albeit under a 
Supervision Order, you get your kids back.  Did that happen right away? 
 
Janice Docherty:   Yes, we got the children back that day. 
 
Brian Docherty:   On the 2nd [February 2015] , we got the children back. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   And then there was a second court hearing on my sonôs 
birthday on the 26 th of February, and that was the big one to determine what was 
going to happen.  And it was on that day that é 
 
Janice Docherty:   She brought it all to an end. 
 
 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org
http://www.nmbi.ie/
https://www.youtube.com/watch?v=MOVS2q5eY4E


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 83 

Irish judge strikes out Scottish claims; Police Scotland complains about the Dochertys 

 
Brian Docherty:   She brought to an end and she instructed that the 
notes from Scotland were not to follow our family .  She said that the é she 
ruled that all of our problems started since we reported this paedophile.  She ruled 
that  the notes hadnôt to45 follow us. 
 
But what was quite incredible was the role of Police Scotland during all of this, 
because Police Scotland had actually complained about my complaint .  So I 
[had] complained about DS MacDougall, a Detective Sergeant, a promoted officer é 
 
Janice Docherty:   Committing perjury.  
 
Brian Docherty:   é committing perjury on the 2nd of February [2015], and 
Police Scotland had contacted the solicitor  for the social worker called the guardian 
ad litem.  Now, theoretically, sheôs supposed to represent the views of the children, 
but, actually, their solicitor was working on behalf of Police Scotland  é 
 
Janice Docherty:   And she, herself é 
 
Brian Docherty:   é because Police Scotland contacted him and said that 
ñMr Dochertyôs complained about an officer of ours to the Procurator Fiscal46 at an in 
camera47 hearing.  Thatôs a breach of the in camera  hearing.ò 
 
Now, the judge kind of pooh-poohed that, because crimi nality committed 
whether itôs in camera  or not is still criminality , but she noted the vicious 
extent to which Police Scotland was manipulating, or trying to 
manipulate, and influence the Court , because what they were trying to do at 
the second hearing was put me in the bad books with the judge for complaining 
about criminality committed , because it was in camera . 
 
So, to Police Scotlandôs way of thinking, that if somethingôs committed and itôs 
criminal in camera , then itôs fine, because to them é 
 
Janice Docherty:   They should get away with it. 
 
Brian Docherty:   é they should get away with it, just because itôs in a secret 
hearing.  And this kind of level of corruption just dominated everything é everything 
that happened in both those hearings. 
 
 
 
 
 
 

                                                           
45 Scots fƻǊ ΨƳǳǎǘ ƴƻǘΩ 
46 public prosecutor in Scotland 
47 ! ǊŜǎǘǊƛŎǘŜŘ ǎŜǎǎƛƻƴ ƛƴ ǘƘŜ ƧǳŘƎŜΩǎ ŎƘŀƳōŜǊǎ 
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Scottish claims nevertheless revived through Irish guardianȭÓ ÒÅÐÏÒÔ 

 
Janice Docherty:   The other thing we havenôt mentioned was: on the first 
hearing on the 2nd of February, as well as saying we had to get the psychiatric 
assessment, she appointed a guardian ad litem ,48 which is a woman whoôsðwell, 
woman in our caseðwhoôs supposed to represent the views of the children.  So we 
had quite a struggle setting this up, because we were given an extremely short 
list of people to choose from  é 
 
Brian Docherty:   [inaudible]  
 
Janice Docherty:   We were given a choice of people who we knew to 
be corrupt , so we finally got a list and chose somebody.  It was é We knew that all 
of these people were going to be corrupt, but we had to choose someone, and this 
woman weôll probably talk about later, because she comes back into the story in 
December [2015] just past, but she actually wrote a report é 
 
Brian Docherty:   Which was é 
 
Janice Docherty:   é based on notes from é 
 
Brian Docherty:   Scotland. 
 
Janice Docherty:   é Perth & Kinross Council, and Aberdeenshire Council é 
 
Brian Docherty:   Which were fictionalised.  
 
Janice Docherty:   é and nothing to do with our children whatsoever.  In 
fact, she didnôt even bother speaking to Seb.  Because, as I say, because heôs autistic , 
everybody treats him like he doesnôt count.  She spoke to Alex and Lottie for a 
total of five minutes each  and then went and wrote a report which was é 
 
Brian Docherty:   Fictionalised.  
 
Janice Docherty:   é just, yes, just é 
 
Brian Docherty:   A gross perversion of the truth, even to the point where 
she made up quotes from the children , because the quotes that were attributed 
to the children are not in our childrenôs diction. 
 
Janice Docherty:   Well, we knew with Lottie that Lottie would never h ave 
said these things.  They werenôt her words and, with Alex, of course, we had the 
chance to ask her, ñDid you say these things?ò  We knew she hadnôt, but we said to 
her, ñShe said this,ò and Alex was outraged, because this woman, in the five minutes 
sheôd spent with her, had promised that sheôd give Alexôs side of the story and, on the 
contrary, she actually é she actually did a fairly good job of trying to 
discredit Alex . 
 

                                                           
48 A role introduced into Irish courts by the efforts of independent Senator David Norris. 
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David Scott:   So weôre saying that é that the judge did the right thing ð
the judge did not buy the lies, but the judge , in operating the system, has to 
interact with Social Services again , and this interaction makes it 
impossible to free yourself, or free your family , completely from ongoing 
lies and slander .  So, itôs a very sticky, adhesive system once itôs started. 
 
Brian Docherty:   I sent the judge the dossier that I [had] sent back to the 
[Scottish] Government and she returned it to me in court and passed it to me and 
said, ñThatôs explosive.ò  They were her words.  I quote, ñThatôs explosive.ò  She 
ruled that the notes were not to follow us and she ruled that we had to return, or 
rather she wanted us to leave the jurisdiction , and she said that ñIôm giving the 
children back to Mr and Mrs Docherty, weôve got the psychiatric assessment done, 
itôs come back good and that é the Guardian ad litem  report was good, which éò 
 
Janice Docherty:   Well, no, no she pretty much glossed over it.  
 
Brian Docherty:   é it wasnôt really, but é she glossed over that, because é 
 
Janice Docherty:   She already knew by then é 
 
Brian Docherty:   é she glossed over it, because she already knew é 
 
Janice Docherty:   ébecause amongst notes or the letters that weôd given 
her, which we were informed [that] we could do because é  
 
Brian Docherty:   é weôd asked a barrister 49 if we could and we sent them to 
her attention.  She knew the depth of the corruption.  
 
Janice Docherty:   So we already had reports which explained a lot of why 
this was happening. 
 
Brian Docherty:   Why this was happening é because we werenôt getting a 
chance to address that. 
 
David Scott:   OK.  So, just to take the overview here, there are no 
welfare concerns regarding any of your children.  Theyôre acknowledged to be well 
taken care of and developing well.  There is now no longer any psychiatric question, 
or there should be, because youôve had the assessment, over either of you. 
 
Thereôs no accusations made against you and, despite all of this, when the normal, 
reasonable man or woman in the street would think, ñWell, the thing to do here is to 
leave these people alone, at the very least,ò this story is not yet at an end. 
 
Weôll pause here, I think, but weôll come back and, unfortunately, this wonôt be the 
only interaction with the Irish state and the Scottish state, and there is more to 
follow.  
 
Brian Docherty:   Thank you. 
 

                                                           
49 advocate/attorney 
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Detective Sergeant50 
Martin MacDougall  

Police Scotland 
 
 
 
 
 

  
 

County Donegal (Republic of Ireland),  
bordering Northern Ireland (UK) along its eastern side  

  

                                                           
50 now plain Sergeant 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 87 

 

DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection o f Paedophiles ðPart 5  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  and Part 5 of 
David Scottôs interview with Brian and Janice Docherty, the parents who had their 
children taken because they reported the approaches of a paedophile. 
 
David Scott:   David Scott of Northern Exposure , continuing the 
interview with Janice and Brian Docherty. 
 
The story now has come to the early part of 2015, following the first hearing and 
having their children returned to them by the Irish authorities.  The family are now 
continuing their fight to have not only justice but simply é peace and being allowed, 
being able to carry on having a normal family life.  
 
So, this was a time of é sort of ongoing problems with the authoritiesðis that right?  
 
Brian Docherty:   Well, superficially, it had finished, in that weôd won our 
two court hearings and had our children back.  
 
 

&ÏÌÌÏ×ÉÎÇ ÃÈÉÌÄÒÅÎȭÓ ÒÅÔÕÒÎ ÔÏ ÐÁÒÅÎÔÓȟ 0ÏÌÉÃÅ 3ÃÏÔÌÁÎÄ ×ÁÎÔ ÔÏ 

arrest parents 
 
Our source in Scotland told us that it was very dangerous for us to return to Scotland 
and the quotes were that if we returned to Scotland, we would be, or I would be, 
ñparticularly  lucky if I were kicked to deathò. 
 
Janice Docherty:   The other thing that we didnôt mention was, at the end of 
the court hearing on the 26 th of February, the solicitor  for the guardian ad 
l item  had desperately tried to get our travel plans , because we said we 
planned to return to Scotland.  
 
So, he was trying to insist that the judge would tell them in advance what ferry we 
were going to be on, which she ruled was not necessary é but they persisted with the 
judge, trying to get her to agree to this information.  
 
Brian Docherty:   And we discovered that the intention was to 
apprehend us on the return .  Members of Police Scotland were to apprehend us.  
We knew it was a very dangerous situation, and we stayed temporarily on, in a 
holiday home in County Donegal, and postponed the return home. 
 
And we got confirmation that it was very é extremely dangerous to return home.  So 
we then looked for accommodation to stay longer. 
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David Scott:   So, just é just so é just for my own benefit hereðyouôve 
not been accused of any crime in Scotland é 
 
Brian Docherty:   Thatôs correct. 
 
Janice Docherty:   No, nothing.  
 
David Scott:    é thereôs no allegation that you have in any way 
mistreated your childrené 
 
Janice Doch erty:   No. 
 
Brian Docherty:   Thatôs correct. 
 
David Scott:   The only thing that you have done in Scotland is report a 
paedophile, who approached you and, yet, youôre in a position where youôre 
being warned that itôs not safe to return to Scotland and you are 
essentially exiled  é 
 
Brian Docherty:   Thatôs right. 
 
David Scott:   é for your own safety, during this period. 
 
Brian Docherty:   Thatôs right and, at this time, a number of things came 
out in court, which involved the collaboration between the Scottish and Irish 
Governments.  And after the court hearing, we were under some intensive 
surveillance from marked and unmarked cars  following us in our 
movements.  So, I contacted the First Minister numerous times pleading for help, 
because é 
  
David Scott:   This is Nicola Sturgeon? 
 
Brian Docherty:   Thatôs correct, yes.   And I e-mailed both her e-mail 
addresses, Nicola.Sturgeon and First Minister@gov.scotðthose e-mailsðpleading for 
help, including to her Private Secretary, asking for direct intervention because we 
were in immediate danger, very serious danger, and I detailed numerous examples of 
illegal or unjustifiable surveillance.  
 
At that time, we were not sure who was involved, but we knew that this was not just 
é a courtesy call é and we were very much aware that, given the attempts by the 
State to have us sectioned and remove our children, that perhaps they were 
trying a more final a pproach .  So I was regularly e-mailing the Scottish 
Government asking for helpðand nothing was forthcoming.  
 
David Scott:   What é what sort of replies did you get? 
 
Brian Docherty:   Iôve had something close to 40, 50 responses over the last 
eighteen months é twenty-two months.  Always a standard response of, ñWe 
acknowledge your response and weôll get back to youò. 
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Invariably, either they didnôt get back to me é in the early days thereôd be a response 
that says, ñThe Scottish Government cannot intervene.ò 
 
 

Wall of silence from Scottish authorities 

 
Now, the farcical thing about this is that the Scottish Government chooses when it 
wants to intervene and, in very many high-profile cases when it suited its own 
agenda for self-publicity , it would intervene , but when a Scottish family was under 
the worst kind of persecuti on, they refused to intervene. 
 
The fact that the Scottish Government was very directly involved in this  persecution 
from the start, of course, has nothing to do with it(!)  
 
David Scott:   Was there any denial from them?  Was there any 
statement that Police Scotland deny you were under surveillance?   
 
Brian Docherty:   Police Scotland never denied it  and I contacted 
House personally é and sent him a very lengthy letter.  Initially, there was a number 
of letters and in é Frustration set in and I sent him a very lengthy letter , and at no 
point did anyone in his office é his Staff Sergeant é anyone within Police Scotland 
deny surveillance or deny that they were involved or could justify é 
 
Janice Docherty:   They didnôt refute anything that you [Brian] wrote either,  
and they didnôt threaten legal action against us é 
 
Brian Docherty:   The standard response from all these agencies was 
[something]  I later discovered from a Scottish Government Freedom of Information 
[request], in which they said it was ñadvisable not to interact with Mr 
Docherty ò. 
 
David Scott:   OK.  Right, OK.  So, under the legal principle of ñsilence is 
acquiescenceò, essentially theyôre accepting that the surveillance is a) real, b) theirs? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   Absolutely. 
 
David Scott:   By not attempting to refute your statements. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   I é I sent numerous questions é very, very specific, 
asking for answers about many, many breaches of basic decency, never mind human 
rights or the law, and stating that the Scottish Government or Police Scotland had to 
be spending millions of pounds in surveillance, both electronic interception and 
physical manpower round the clock, surveilling our family, in cars é in vans é 
 
Janice Docherty:   Helicopters were a regular é 
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Brian Doch erty:   é and helicopters as well, believe it or not é 
 
Janice Docherty:   é extremely large, black helicopters  é 
 
Brian Docherty:   é including a single-engined aircraft  as well é and 
nothing ever came back to refute, deny, chastise, threaten legal action. It was a quite 
incredible period in our lives.  
 
David Scott:   OK, and so é in summary, thereôs no doubt that the very 
é that you made sure that people at the very highest levels in Scottish political life 
knew what was going on, you were appealing to them for help and, essentially, the 
response was not that you are wrong, not that you are delusional, but 
that you are persona non grata and they didnôt want to interact with 
youðthat was the message that came.  
 
Brian Docherty:   Everyone would pass the buck and é there was no-one 
within three g overnments who was not aware of this situation.  Everyone in the 
Establishment of three countries was very much familiar with this, but they, when it 
suited them, wanted to pass the buck and there was a sense of é ñweôll continue with 
the persecution, but donôt é donôt ask for any kind of supportò é ñdonôt ask us to be 
accountableò é even ñdonôt ask us to justifyò. 
 
The adrenaline was pumping, because my wife and I both knew that the danger was 
very, very real and very obvious and so, from a very early time in the morning to a 
very late time at night, I was constantly e-mailing, phone calling, but, particularly , 
writing letters and e -mails to try and get some kind of support, because at that point 
we didnôt see just how deep this was. 
 
We didnôt see the bigger picture and I thought, genuinely thought, that if I 
contacted the authorities, that they would go, ñWell, this guyôs won his court 
hearings, his familyôs been persecuted, thereôs nothing been alleged, this é this 
motherôs been through hell, these children have been through hell, surely we can help 
them out?ò  I still thought at that point that it didnôt go as deep and as 
wickedly corrupt as it was.  
 
 

Frantic correspondence is futile 

 
And so I spent the next six months é scrap that, more like ten months é writing, 
almost in a full -time job é 
 
Janice Docherty:   Oh, it was more than a full-time job, much more.  
 
Brian Docherty:   é to everybody é 
 
Janice Docherty:   Youôd have time off if it had been a full-time job ! 
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Brian Docherty:   é to every complaints body you can think of, to every 
government minister, to every corruption body, to every possible body involved, but 
the corruption was so endemic, it w asnôt even disputed, it wasnôt argued, 
it wasnôt refuted, it was just overwhelming . 
 
So I wrote to Social Services Complaints in both countries.  
 
I wrote to Police Complaints in both countries.  
 
I wrote to the Medical Council in Ireland , which was farcically corrupt.  
 
I wrote to the Gárda  Ombudsman in Ireland, who actually wanted to 
arrest me as a result of my complaint.  
 
David Scott:   So, whatðmaybe describe in a wee bit more detail some 
of these sort of interactionsðso, youôre contacting every official body set up to correct 
official wron gdoing or official errors, al right, so, all the checks and balances.  Youôre 
making it a full -time job to go and appeal to every organisation thatôs there to, 
allegedly, support you and people in positions where the Stateôs acting in é in a 
wrongful way.  
 
So, if you maybe pick up one or two of these organisations and describe in a wee bit 
more detail the sort of interaction you had and what the response was like? 
 
Brian Docherty:   Sure.  When the Governments were é it was falling on 
deaf ears or just very weak rebuttals of, ñweôre not helping youðgo away and leave us 
aloneò, I thought, ñWell, Iôll contact the complaints bodies and go through their 
process.ò 
 
I was exhausting the process, but I started off contacting them, in an immediate 
sense: the policing bodies.  So, itôs a kind of strange set-up, but you have to 
complain to  the police  about the police .  So, without much choice é 
 
I should say: weôd tried so many times to get a s olicitor  and none would 
take the case . 
 
 

'ÜÒÄÁ /ÍÂÕÄÓÍÁÎ ÆÉÎÄÓ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÃÏÍÐÌÁÉÎÔ ÁÄÍÉÓÓÉÂÌÅ 

 
Because we were based in Ireland at that time, I contacted the Gárda Ombudsman, 
and this is like, sort of, [the] Independent Police Complaints Commission [in 
England and Wales] or PIRCðPolice Investigations and Review [Commissioner]ðin 
Scotland, and I sent them very, very detailed and comprehensive complaints. 
 
And, belatedly, after six weeks, they wrote back to me and said, you know, ñYour 
complaint has met the admissibility criteria. ò  I wasnôt just alleging corruption by 
local officers when our children were taken;  Iôd detailed the involvement of senior 
officers and detailed the officers of middle é the corruption of middle-ranking 
officers.  They wrote back to me six weeks later and said that my complaint had ñmet 
admissibility criteriaò, and then é 
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David Scott:   So, theyôve accepted theyôve something to look at here? 
 
Brian Docherty:   They accepted that there was more to this than just a 
gripe, that this was a serious complaint, and é based on our complaints about 
corruption and malpractice and é surveillance. 
 
Janice Docherty:   And, of course, as youôd expect, the number of complaints 
that they look into is fairly small , and the number that are upheld is almost non-
existent. 
 
Brian Docherty:   It was é it was é 
 
Janice Docherty:   Typical police complaints. 
 
Brian Docherty:    é in our experience, weôve become quite cynical about 
these bodies, but é 
 
Janice Docherty:   The statistics show, though, that the number of 
complaints they actually look into in the first place is very, very,  very low. 
 
 

Gárda Ombudsman wants to arrest the Dochertys 

 
Brian Docherty:   Very!  So I received an e-mail f rom the Investigating 
Sergeantðso-called Investigating Sergeantðand he said, you know, ñDear Mr 
Docherty, Under Section 98 of the 2005 Gárda Ombudsman Act, we would like to 
investigate your complaint, which has met the criteria.  Weôd like to meet with you 
within 48  hours.ò  Suddenly, having brushed me off and brushed me off and delayed 
informing me whether they were going to investigate, suddenly there was a huge 
impetus to meet within forty -eight hours. 
 
So I looked up Section 98 of the 2005 Gárda Ombudsman Act, and it said in that 
section online [clause 1(b)] that the investigating officers  could arrest you at 
any point without a warrant as part of their investigation .  So, I smelled é 
there was something very wrong here, because they had pushed me away and said, 
ñLook, weôll get back to youò, but they never did for a long period, and then, 
suddenly, there was a desire to meet with me within a very, very short period of 
timeð48 hours. 
 
And I said, ñLook, Iôve looked up this Section.  Is it your é can you confirm in writing 
that you é this is not your desire to arrest me?  I will meet with you.  I donôt see the 
point of meeting with you, because Iôve given you a very, very comprehensive é Iôve 
exhau é I mean, your template Iôve covered in technicolour over something like 
fourteen pages é Iôve well exceeded what you wanted, plus supplementary 
information.ò 
 
But they just kept writing back:  ñWe need to meet with you within 48 hours.ò 
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I said, ñI can meet with you.  Thatôs fine, but can you tell me what é that youôre not 
planning to arrest me?  Because of the corruption my familyôs experienced, can you 
confirm youôre not planning to arrest me?ò They refused to address it. 
 
And this went back and forth for something close to about fifteen e-mails in which 
they refused to confirm that their plan was to arrest me and my wife, because they 
wanted to meet myself and anyone who could substantiate what weôd experienced, or 
who could substantiate and support my allegations. 
And then the genius of it was, they said that é they were now going to close the 
investigation because I was being obstructive to the investigation.  So, having not 
started an investigation, they closed it and that was that.  
 
 

Scottish police complaint handling 

 
In Scotland, PIRC did  begin their investigation.  Police Scotland did an investigation:  
a Professional Standards [ review].  If thatôs not an oxymoron, I donôt know what is.  
And they did their investigation , which was essentially a really poor cover-up.  
Interestingly, they did name the Viscount and Alan Low being at the police 
station  on the same night I was there , speaking to a different officer in a 
different police station, 51 but they made a very, very hashed attempt at a cover-up.  
So, it was then on from é That was in March 2015.  In May, I reported it to PIRC , 
and they did begin an investigation. 
 
Janice Docherty:   It was quite some fight to get them to begin that, though. 
 
Brian Docherty:   To begin with, it was an extremely difficult fight.  I really 
had to fight tooth and nail to get them to look at this  and I discovered that it 
wasnôt an investigation é they call it é itôs a óreviewô, whereby they review what 
youôve written and then they gather information with Police Scotland and they é 
they gather é they contrast whatôs been said by one party, whatôs been said by 
another, and then they write a review document.  It seemed a pedantic 
difference between a review and an investigation, but ultimately it 
seemed to downplay it.   However, they did é they did look into it.  
 
 

Dochertys targeted by Dublin- and London-based hackers 
 
At this time, I also complained to many other bodies, because our house was 
regularly being broken into, our e -mails tampered with é I mean, Google and Gmail 
were regularly e-mailing me saying, ñSomebodyôs accessed your e-mail from a 
different locationðcan you confirm this was you that accessed this e -mail in 
Dublin ?ò  ñWere you in London? ò  Even PayPal said someoneôs accessed, or 
trying to access, your account in Hanoi, Viet nam.  I was regularly getting different 
alerts and e-mails from people who were interacting é or intercepting. 
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Another thing that we knew we were é our communications were intercepted  
é where, when we tried to phone friends back in the UK, or indeed in Ir eland, they 
would tell us that they didnôt get our e-mails or our phone calls é or you know, I 
would leave a message and they wouldnôt receive it.  Where, I would make an e-mail 
and they wouldnôt get it for four days, if theyôd got it at all.  So, Iôd e-mail back and 
say, ñDid you get my e-mail?ò or Iôd refer to it in a conversation.  And this actually 
happened between two court hearings, where our solicitor  was not getting 
access to e -mails we sent and our phone call s. 
 
Janice Docherty:   And she couldnôt get in touch with us.  Our phone 
wouldnôt ring and she said, you know, ñIôve tried to get in touch with you and éò 
and she hadnôt been able to. 
 
Brian Docherty:   And this continued when we moved to North Donegal.  
We moved to a remote area, for safety, called Malin Head, which is the very northerly 
tip of Donegal.  And at that point, there was regularly a stream of cars with Northern 
Irish registrations stopping outside of our house é 
 
Janice Docherty:   Taking photographs. 
 
Brian Docherty:   é taking photographs of the house and then, late at night, 
there was people in the back garden é 
 
Janice Docherty:   Sometimes in the house. 
 
Brian Docherty:   Very often in the house.  If we left our dogs at home, who 
were just puppies at the timeðone was about six months é one was about four and a 
half monthsðweôd come home and the dogs would be howling.  Theyôd be vomiting 
é theyôd be diarrhoea or theyôd be é 
 
Janice Docherty:   Or theyôd be shut in different rooms é you know, which 
dogs couldnôt have possibly have é have é 
 
 

$ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÄÏÇÓ ÔÏÒÔÕÒÅÄ 

 
Brian Docherty:   é without opposable thumbs, they couldnôt be shut in a 
different room.  Or the dogs would have Taser marks on the bridge of their 
nose  or cattle prod marks on their legs .  So, it was quite an intensive time. 
 
The children even reported men with torches52 in the back garden, and we knew this 
was extremely dangerous.  My wife  é 
 
Janice Docherty:   Youôd é youôd find yourself é you went out at night é you 
é we were very rural and you could find yourself driving past a Gárda car just sitting 
in a é in a wee side é you know, side road, say ten, eleven, twelve, even two in the 
morning , and youôd think, ñWell, theyôre not doing speeding checks at this time.  Why 
are they sitting there?ò 

                                                           
52 flashlights 
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There was one time I got up early, very earlyðit was about four in the morning and I 
looked out the window and a car was just pulling into our drive , and they must have 
seen me and they just pulled out and sped off again. 
 
Brian Docherty:   They sped off, yes. 
 
David Scott:   So you é so you got é thereôs constant interaction é 
strange interactions and strange things happening at night, and people surrounding 
your family , and so youôre living in this atmosphere of fear. 
 
Brian Docherty:   This atmosphere of constant é the only way I can 
describe it is terrorismðbecause it seems like a misused and overused word and I é 
a sort of é dystopian-used word é for the slightly cynical, not to mention myself, 
whoôs become intensely cynicalðbut what we were experiencing, the only way to 
describe it is óterrorismô é 
 
David Scott:   So, your familyôs been terrorisedðthat is a good 
summary?  Your familyôs been terrorised? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   Continually.  
 
David Scott:   And é and youôre in a country which is not the country of 
your birth.  Not entirely an alien culture é  
 
Brian Docherty:   No. 
 
David Scott:   é but not é not home? 
 
Brian Docherty:   I think é 
 
 

Unsafe to leave the house to earn money 

 
David Scott:   And youôve got, presumably, ongoing financial stress 
because of é you know é difficulty making ends meet under such circumstances? 
 
Bri an Docherty:   Under those circumstances, my wife didnôt want me also 
going to é 
 
Janice Docherty:   I just refu é You [Brian] said about getting a job and I 
said itôs just not possible.  Our life is not normal, itôs not safe, it is not possible.  If you 
do that, somethingôs going to happen.  Itôs going to end disastrously.  We canôt yet try  
to have a normal life. 
 
 
 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 96 

Continually in both fight and flight mode 

 
Brian Docherty:   Itôs a situation where youôre continually both in fight and 
flight, where every time you use the Internet or a mobile phone youôre located.  You 
know, it was no exaggeration: any time é if we moved house to try and escape the 
surveillanceðon numerous occasionsðand with é if you used any kind of 
telecommunications, within a very short space of time you were identified. 
So, I was going to libraries and using e-mail in the library ðwe were trying every 
conceivable way to protect ourselvesðcontacting MPs.53 
 
My complaints then moved to é the complaints were é The only way I can describe 
the complaints process of numerous organisations, which we exhausted. 
 
And if I take one in Ireland, w hich just was brutally corrupt:  we sent detailed 
complaints about one GPðsorry, three GPsðand one psychiatrist  and one mental 
health professional, all who were involved in either corruption or the co rruption to 
have us sectioned.  And my wife and I gave detailed, countersigned statements about 
these op é these medical professionals, so-called.  And the Medical Council in 
Irelandôs response was, ñDear Mr Docherty, Weôve read your complaint and weôve 
filed it under Shredding. Thanks for your  complaint.  Have a nice day.ò 
 
And I just became intensely sarcastic about that, because it was the most disgraceful 
é pointless body, where they would not é you know, in the face of overwhelming 
evidence of corruption, they refused, over four individuals, to even remotely 
investigate é 
 
David Scott:   So, thereôs no investigation? 
 
Brian Docherty:   No, no transparency or accountability.  
 
David Scott:   You é youôre é youôre in this situation with your four 
kids, your two dogs, an indeterminate number of guinea pigs, and é 
 
Janice Docherty:    A rabbit.  
 
David Scott:   é and youôre holding your family together and youôre 
maintaining family life , and youôre looking after the kids under all this pressure. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   And the only way of é youôre going through é 
 
Just let me understand it, youôre going through the normal sequence.  Youôre going to 
our political masters to say, ñThis is corruptðI need some help here.  The 
organisations that are meant to protect me are attacking me.ò 
 
Brian Docherty:   Mm -hm. 
 

                                                           
53 Members of Parliament (at Westminster) 
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David Sc ott:   ñThere is no reason for this.  Will you intervene?ò 
And you donôt get anywhere? 
 
Brian Docherty:   No. 
 
David Scott:   You go to the complaints bodiesðthe bodies set up to 
discipline these organisations that have power over our livesðand either youôre 
getting nowhere fast or youôre getting dismissed. 
 

Publicity drawn to the case 
 
And then, you start to publicise the case at this point.  You start to make it more 
public , after going through the é the expected, the correct routes.  Where do you go 
from th ere? 
 
Brian Docherty:   Exactly.  I mean, weôre quite person é private people, so 
é there é I suppose in a way it might be part of our national character. Weôre 
Scottish, so weôre not like the American people, like, you go onto YouTube and do all 
these videos: ñHi, my nameôs Brad and today Iôm going to show you how to change a 
battery in a car,ò sort of thing.  Or, ñToday, Iôm going to snowboard off the edge of a 
cliff, whilst making a cup of tea.ò  All these kind of mental YouTube videosðweôre not 
like that.  
 
So, to make some YouTube videos detailing the extent of wicked corruption for 
reporting a paedophile wasnôt an easy decision, but it was the only decision, because 
é to give you an example, in May and June 2015, the corruption,  the surveillance 
was, so intense and my wife and I put  together a number of very hard-hitting 
statements about corruption , both in Scotland and in Ireland , and we e-mailed them 
to é we gathered all the e-mail addresses of every parliamentarian in the three 
parliaments and e-mailed them to all the é all the parliaments.  And we know for a 
fact that not a single Member of Parliament in Ireland received that , 
because when we went to our local Member of Parliament and another Member of 
Parliament, they both said th ey didnôt receive them. 
 
The people who did receive them, interestingly, and did  acknowledge them, were a 
Dr James Reilly, the [then] Minister for Ch ildren and Families, so-calledðor the 
Minister for Children and Destroying Families (!)ðand the Prime Minister of Ireland, 
Enda Kenny, whose Constituency Officeðnot hi s Parliamentary Officeðhis 
Constituency Officeðe-mailed my wife and I, asking for only two pieces of 
information: one, the dates of our court hearing in his constituency, no less, in 
Castlebar, and the second was our é our address é 
 
Janice Docherty:   Our address. 
 
Brian Docherty:   And our address was a regular motif, where people were 
demanding to know where we were living.  Of course, there were people who knew 
where we were living, but there were others who didnôt. 
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And so, we e-mailed all these parliaments é again, intensely personal, if intensely 
corrupt , things that were happening against our family , and we know that they 
went through to the Britis h Parliament , the Westminster Parliament.  
 
The juryôs still out whether é how much went through to the Scottish Parliament, to 
be honest.  In terms of the Irish Parliament, nothing went through, which 
gives you an idea of whoôs involved in the surveillance, but we know now 
there was more than one agency . 
 
David Scott:   So é but through this you made direct contact with Enda 
Kenny, whoôs the Taoiseach, Prime Minist er é 
 
Brian Docherty:   Taoiseach, Prime Minister é 
 
David Scott:   é of the Republic. 
 
 

Irish journalists and 0ÒÉÍÅ -ÉÎÉÓÔÅÒȭÓ ÓÔÁÆÆ ȰÓÅÔ ÕÐȱ ÔÏ cultivate the Dochertys 

 
Brian Docherty:   Well, there were various individuals ñset upò.  I use 
that word not very looselyðnot very irresponsiblyðdeliberately .  They were set up to 
contact us and to sound us out and to try and manage us  via Enda Kennyôs 
administration.  
 
There was a former senior social work manager, who now had his own consultancy, 
[who] was supposedly someone who was trying to é going to help us, who contacted 
me out of the blue.  He had seen a few YouTube videos Iôd put online and said he 
wanted to help.  And there were other people who contacted me é 
 
Janice Docherty:   Yes, but how he knew your e-mail address is a different 
matter.  
 
Brian Docherty:   How he knew é 
 
Janice Docherty:   He knew three different e -mail addresses.  
 
Brian Docherty:   é my e-mail addresses?  It was just nonsense, you know. 
 
And the content of the conversation was nonsensica l and it wasnôt to help.  
It was to tease and to find out information and to assess the risk to his 
administration.  
 
It was always to find out what we knew, who we knew  was involved and 
to find out what we were going to do about it.   And during this time , there was 
any number of people who were pretending to be journalistsðor some actually were 
journalists , but were not acting on behalf of the truth in the pressðwho were é 
who were set up to contact us and to find out our address  and to try and find 
out in formation, with the éwith the carrot that they were going to report our story. 
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We became very, very wary, but [were] still trying to fight to protect our family, so we 
made these YouTube videos and put them online.  
 
One was called Police Scotland Covers Up Paedophilia54 and another one was called 
Twenty Questions For Stephen House. 
 
 

0ÏÉÓÏÎÉÎÇ ÏÆ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ×ÁÔÅÒ 
 
Not long after that, the entire fami ly became quite ill.  There were men in our 
gardens and in our drains at night , and the whole family became very, very ill, 
experiencing the same symptoms and the animals also.  Because é 
 
Janice Docherty:   The video Twenty Questions for Stephen House was 
removed at one point.  We discovered it had been removed é 
 
Brian Docherty:   From YouTube. 
 
Janice Docherty:   So you [Brian] wrote to Sir Stephen House and said, ñI 
wonder who could possibly have had an interest in removing that video?ò  And you 
also sent it, at the same time, to the British Government and, then, we werenôt é you 
were not able to put it back on, we could not ourselves put this video back online; 
but, after you wrote to him and you copied it to various members of the British 
Government, the video went back online. 
 
Brian Docherty:   The video went back online é 
 
Janice Docherty:   And then é 
 
Brian Docherty:   é by itself, YouTube é 
 
Janice Docherty:   é I think itôs still there é and it cannot be removed, 
because itôs not actually in our account, so the videoôs online. 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
Janice Docherty:   But itôs not under our control. 
 
Brian Docherty:   Neither can I remove, if I wanted to, the other video:  it 
stays there é 
 
Janice Docherty:   Police Scotland Covers Up Paedophilia . 
 
Brian Docherty:   é which I donôt want to remove é 
 
Janice Docherty:   é but itôs outwith our control. 
 

                                                           
54 Alternative version 
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Brian Docherty:   At a later court hearing, it was ordered by a judge é a 
corrupt judge, to remove it and it was not possible to do so. 
We then é we é we é you know, we were informed it was still very dangerous.  We 
were moving the campaign [forward] publicly , and one thing that occurred to my 
wife and I was that weôd been denied access to the notes: when our children 
were taken in January [2015], weôd been denied, against all laws, access to the notes 
used against us. 
 
 

Dochertys never given the notes used to take the children 

 
So I started to do, intensely, Freedom of Information and Subject Access Requests 
for both the Scottish and Irish  Governments and to police bodies é 
 
David Scott:   And these notes é in the absence of any evidence that you 
had ever mistreated your children and the absence of any allegations against you 
whatsoever, as far as you know, these notes are absolutely critical in é in what your 
familyôs going throughðbecause there doesnôt seem to be anything other than these 
notes that is é that is evidenceðyouôve never seen this evidence; youôve never 
seen these notes?  
 
Brian Docherty:   Not to this day.  
 
Janice Dochert y:   Despite many Freedom of Information requests.  
 
Brian Docherty:   Not since weôve been in courts, half a dozen times or more 
é going to the [Irish] High Court twice é going to the Circuit Court é 
 
David Scott:   So the basic tenet of justice that youôre able to see 
your accusers and be aware of what youôre accused of, and argue and and 
attempt to refute accusations, youôve not had the opportunity to do any of 
that?  
 
Janice Docherty:   Never.  
 
Brian Docherty:   Iôll give you a list of é just of bodies, to give you an idea of 
how corrupt this is.  And it seems to be co -ordinated in both Scotlan d and 
Ireland, the corruption . 
 
Police Scotland refused to comply with the law and give me a Subject Access 
Requestða very comprehensive one. 
 
The Social Work complaints body refused to investigate. 
 
The Gárda records é Gárda complaints é Gárda records refused to supply us with 
information on my wife, myself and my daughter, Alexandra, because sheôs of an age 
where she requested information about herself.  They refused to give us it. 
 
The social work body, HSE Tusla, that holds the records, refused twice to comply 
with the law.  
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Aberdeenshire Council changed the rules to suit themselves. 
 
Perth & Kinross Council changed the rules to suit themselves. 
 
And the list went on and on and on. 
 
Janice Docherty:   NHS Grampian refused to comply with it.  
 
Brian Docherty:   NHS Grampian refusedðand actually admitted on 
paperðthey refused to comply with the Subject Access Request about the report 
submitted by Health Visitor  Phyllis Smart, whoôd submitted a complaint é submitted 
a report to say that I was in touch with a paedophile, who just so happened to be 
dead at the time, but they refused. 
 
But what they said in the response was that they had this é yes, she did write a 
report, but it had been solicited by Police Scotland and that seemed to be 
their justification  for é they still refused to supply it,  yes. 
 
So, thereôs all these bodies refusing to compl y with basic statutory 
Freedom o f Information or Subject Access Reques ts , and it got worse and 
worse. 
 
And the only body who complied with it was the international policing body, 
Interpol , who Police Scotland had saidðand in court it was r evealedðInterpol had 
been contacted to refer our family as an ñextreme caseò in September 2015 and as a 
ñnumber one priority ò for that Irish social work department  [in Co. Mayo] , because 
we reported a paedophile ring or a paedophile. 
 
And Interpol said, lo and behold, ñWeôve never heard of you.  We donôt 
have you or your family on any of our records.  Weôve checked all our 
records éò 
 
Janice Docherty:   ñOn no database éò 
 
Brian Docherty:   ñOn no database do you exist.ò 
 
Interestingly, t hough, the National Crime Agency pointedly refused and 
refused and refused to comply with the law . 
 
And the body called PICU55 refused to give us the information.  
 
 

Mail tampering 

 
Janice Docherty:   The letters from Interpol saying theyôd never heard of 
usðwe werenôt on their databasesðwere sent out postmarked the end of December 
[2015] .  We didnôt receive them until the end of January this year and one 
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of them had very clearly been opened and wasnôt even in the original 
envelope.  
 
Brian Docherty:   And just  finally, the Scottish Government sent us a 
Freedom of Information  [response].  It was about three inches thick and é 
 
Janice Docherty:   Primarily, all it contained é 
 
Brian Docherty:   To their geniusðand the Scottish corruption is geniusðit 
primarily just contained letters and e -mails of mine.  
 
David Scott:   Yes. 
 
Brian Docherty:   And everything else that was of interest was blanked out. 
 
David Scott:   We have é we have experienced some of this.  
 
 

15 December 2015 letters trigger overwhelming raid the day after their delivery 

 
And then that brings us to é the 15th of December [2015], I think.  Y ou put one 
particular letter out.  
 
Brian Docherty:   Yes.  We moved house again to try and protect our 
children.  It seemed to be a losing battle, because it was becoming increasingly 
dangerous and é I didnôt think it could become more dangerous than it was in March 
[2015] , but it just got worse and worse. 
 
I wrote th ree letters.  One to Enda Kenny; one to Nicola Sturgeon, complaining of 
illegal surveillance and harassment; and a third letter to the Justice Secretary in 
Ireland, a woman called Frances Fitzgerald, a former social worker , now Justice 
Minister, who was personally involved in th e persecution of our family. 
 
And in this letter , it was personally linked, through her and her husband, to the 
harassment of our family.  
 
After we sent these letters to the First Minister, the Taoiseach, and his Justice 
Secretaryðagain, another oxymoron. 
 
Two days later, eight armed Gárdaðeight armed police officers and five social 
workersðturned up in a smash-and-grab raid and removed our children again 
without any legal justification . 
 
David Scott:   OK.  Thatôs going to be the next part of the story.  Thanks. 
 
Brian Gerrish:   That completes Part 5 of David Scottôs interview with 
Brian and Janice Docherty.  Join us for Dispatches From The Front  for Part 6. 
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Gabrielle McDaid  
ñHighly commendedò by the Irish Association of Social Workers  

Runner -up for the title of Social Worker of the Year 2016  
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DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection o f Paedophiles ðPart 6  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  as we join David 
Scott in Part 6 of his interview with Brian and Janice Docherty, the parents who had 
their children stolen by the State for reporting a paedophile.  
 
David Scott:   David Scott of Northern Exposure , continuing our 
discussions with Janice and Brian Docherty regarding their adventures in Ireland 
with the Gárda, with Police Scotland and with Social Services. 
 
The story we brought up to the 15th of December 2015 in the last recording.  On that 
date, they sent a series of lettersðto Enda Kenny, to Nicola Sturgeon, to Frances 
Fitzgeraldðto alert them to serious ongoing wrongdoing and surveillance. 
 
We pick the story up in the immediate aftermath, which was a raid on their home 
on the 17 th  of December .  So tell us what happened on the 17th. 
 
 

The children seized again, 17 December 2015 
 
Brian Docherty:   Hi David.  This é this is é the é the most difficult day 
of our life by a mile é a country mile, I think. 
 
The previous day, the 16th, weôd been out Christmas shopping and we took our 
children and went to a big toy store and bought lots of toys é but here, itôs not really 
important how much we spentðit was quite a sum.  Weôd just é 
 
Janice Docherty:   Weôd é weôd saved up for some time, because, obviously, 
moneyôs been a bit é a bit tight to say the least. 
 
So, weôd had a lovely day the day before, and the girls had been painting Christmas 
decorations, and we had a late lunch round about three oôclock, after theyôd finishing 
painting some little woo den stars and Christmas trees. 
 
Just as we were sitting down, we saw a stream of police walk past the kitchen 
window.  Alex, Seb and Lottie saw them and just ran upstairs.  Our wee boy, 
Christian: he was eighteen months, he was toddling about in the living room.  
 
And there was a thumping on the door, so my husband opened it and é it was a man 
called Sergeant [John] Fork an , who said that he had a warrant for our children 
and é they é they were just coming to take our children. 
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No warrant produced by Donegal Armed Response Unit 

 
David Scott:   Did they show you the warrant?  
 
Janice Docherty:   No, we never saw it .  We repeatedly asked him.  He 
wouldnôt show us it.  He was holding a clipboard, but he wouldnôt show us what was 
on it if, indeed, there was anything on it.  
 
David Scott:   And you é have you ever seen the warrant? 
 
Janice Docherty:   We have never been allowed to see the warrant.  
We donôt know if it exists at all. 
 
Brian Docherty:   Yes, he é kept walking into me.  I was standing at the 
door and I said, ñYou know, this has been dismissed in court in February é this is é 
this is outrageous é we just é we reported a paedophile and this is incredible.ò 
 
I said, ñCan you show me it?ò  And what he did was, he would turn round é he 
turned his back on me, he raised the clipboard, but not so I could see anything, and 
he walked back into me and he said, ñIf you put up any resistance, weôll arrest you for 
breach of the peace.ò 
 
He repeatedly said h e was allowed to use force and he said, ñI can use any 
force I want.  Iôve been given authority to do so.ò 
 
And there was just all manner of people. It turned out there was eight Gárda and five 
social workers. 
 
David Scott:   So thirteen é so thereôs é 
 
Janice Docherty:   Thirteen é so thereôs é thereôs é  
 
David Scott:   Thirteen people.  
 
Brian Docherty:   And about eight vehicles. 
 
David Scott:   Eight vehicles.  
 
Janice Docherty:   The vehicles were parked at least a hundred yards away é 
we didnôt é so we hadnôt heard them é couldnôt see them from the house. 
 
David Scott:   Were any of the officers armed? 
 
Brian Docherty:   Four of the officer s were armed.   They were from an 
armed response base in a place called Ballybofey, a regional Armed Response Unit.  
The é the é the chap who led the charge, Sergeant Forkan, just kept shouting and 
demanding and we said, ñLook, can we get a chance to talk to our children?ò  And he 
said, ñLook, we want to get in and we need to see them.  This is not a discussion.ò  
And, regardless of my wife and I é 
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Janice Docherty:   There was, obviously a lot of é of é of noise from their 
side.  All we kept saying was, ñCan we é can we see the warrant?  Can we see 
the paperwork?ò  He wouldnôt let us see it.  They were forcing their way in.  All 
these people streamed past us and é 
 
Brian Docherty:   A large officer came and grabbed me and took me outside 
é 
 
Janice Docherty:   Three é three officers grabbed you and took you outside. 
 
Brian Docherty:   There was one officer , and then two others came and 
assisted and removed me and put me in a corner outside the house and held me 
down.  A female officer put me in an arm lock and moved me to the side of the 
kitchen, so é 
 
Brian Docherty:   I donôt think é itôs very difficult to talk about this, 
because é the é one of the officer s in c ourt said it was the most distressing 
thing heôs ever seen and he never wants to see it again  and é unless youôve 
been involved or experienced anything like this é weôd four young kidsðthe oldest 
was a thirteen-year-old girl, the youngest was eighteen months.  They all went into 
shock.  It was very traumatic and é 
 
Janice Docherty:   Alex was upstairs.  Her wee brothers and sister were 
hiding behindðwe didnôt see this, but we got to speak to her for an hour, five days 
later, and she told us what you know, her side of thingsðshe was pushing the door to 
stop them getting in é as her brother é brothers é we had é Iôd taken him up é 
upstairs during all this commotion.  Iôd managed to get him and taken him upstairs.  
 
So they were all hiding in the bedroom as Alex was pushing her weight against the 
door to try and stop them getting in.  Itôs just é my husband, obviously, was bundled 
outside, I was put in an armlock and they just streamed up the stairs all é this é this 
é overwhelming crowd of people, and a male officer came down carrying Alexandra 
é and he had her arm twisted up her back and é 
 
Brian D ocherty:   Twisted up her back.  She was shouting, ñYouôre going 
to break my arm!ò because he was taking her downstairs é 
 
Janice Docherty:   With such force é such aggression.  Seb and Lottie were 
shouting and é and crying for us.  Lottie was kicking and screaming é 
 
Brian Docherty:   Thatôs the worst thing as a father: to see your daughter, 
whoôs a five-year-old girl, who é shouting, ñDaddy!ò andé and screaming and she 
was literally kicking and screaming and shouting, ñDaddy!ò and you canôt do 
anything to get her é you canôt help her. 
 
Janice Docherty:   And Seb was shouting for us and the é Our wee boy 
Christian, heôd gone into shock.  He was rigid and he was being carried underneath 
somebodyôs arm like he was just é you knowé like a é 
 
Brian Docherty:   Like a rag doll. 
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Janice Docherty:   é like a rag doll.  Just being carried under 
somebodyôs arm.  There was no safety.  The children é it was é 
 
Brian Docherty:   There was é there was actually a hurricane é 
 
Janice Docherty:   Just a few days before. 
 
Brian Docherty:   é just a few days previously, and they just é they didnôt 
even allow them to put their coats on . 
 
Janice Docherty:   They didnôt have coats on.  The boys didnôt have on 
shoes and socks.   The house was warm é 
 
David Scott:   What time of the day was this? 
 
Janice Docherty:   It was just after three oôclock. 
 
Brian Docherty:   After three and é it was the middle of winter . 
 
David Scott:   Middle of winter é yes, December. 
 
Brian Docherty:   It was the very é the very northerly point of Ireland and 
there was a hurricane.  There was a lot of flooding outside in different parts of rural 
Donegal and é it was é the only way I can describe this properly is to say that if 
thirteen people came into your house without any warrant or any é because we were 
never given anythingðthey left a compliments slip  é 
 
David Scott:   Did they ever é did they give you any explanation as to 
why they were seizing the children? 
 
Janice Docherty:   No. 
 
Brian Docherty:   They never said é 
 
Janice Docherty:   They told us nothing at the time.  They just é 
 
Brian Docherty:   What é what I was going to say was é is é if thirteen 
people came to your door and é and they have ski masks on or balaclavas on and 
took your children, thatôs the traumatic impact of this.  There was é 
 
Just because some of them had police uniforms on, there was no legal basis for this é 
there was no é 
  
Janice Docherty:   We werenôt told who any of them were.  We were 
shown no identification  é 
 
Brian Docherty:   No identification é 
 
Janice Docherty:   é for any of them. 
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Brian Docherty:   We just had a lot of shouting and social worker s, 
from behind the police officers, kept telling us off and telling things é what to do and 
shouting and saying é 
 
Janice Docherty:   Well, it was just a rabble  é 
 
Brian Docherty:   It was é it was a mob é it was like an angry mob of 
people , who had been given é a lot of the officer s were pumped up  and theyôd 
been toldða bit like the officers who came to the holiday cottage in Nenaghðth eyôd 
clearly been told I was a dangerous individual .  You know, Iôm a teacher of 
fifteen yearsô [standing] and Iôve no criminal record and there was é there was a real 
degree of ñletôs get himò, and it was a raid é a smash -and -grab raid . 
 
Janice Docherty:   The way they treated the children as well é they werenôt 
acting as if they were there to rescue the children .  Alex was, as I say, carried 
away with her arm twisted up her back and, you know, carried by a male officer, 
which is so wrong , and the children were just bundled away as if é there was no 
concern for them.  There was no interest in them.  
 
Brian Docherty:   To give you an idea é 
 
Janice Docherty:   It was just a really appalling kidnapping  é 
 
Brian Docherty:   It was é 
 
Janice Docher ty:   There was no é 
 
Brian Docherty:   Kidnappingôs the right é a good word, because when they 
took each of the children, they actually, kind of, ran with the children to the 
different cars and then sped off . 
 
Janice Docherty:   We werenôt allowed to say goodbye.   We werenôt 
allowed é they werenôt allowed to take anything with them at all.  Like I say, 
not even coats, and the boys had bare feet, because the house was warmðwe had the 
heating on, so itôs a big difference going from a warm house to outside. 
 
And they even had an hourôs journey down to Letterkenny, where they were 
taking them, but without appropriate clothing on . 
 
Brian Docherty:   We were left with a compliments slip, which contained a 
phone numberðthat was it.  That was é that was our four children é 
 
Janice Docherty:   I think it just said 10 é 10 é 10 am the following é and 
the date for the following day.  
 
Brian Docherty:   10 am at an address at a mental health hospital , 
because, again, as we discovered, they were going to try and section us over and over 
and over. 
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No pretence now that this is a child protection case 

 
David Scott:   So weôre seeing any pretence that this is some sort of child 
protection é 
 
Janice Docherty:   There was é there was not even é 
 
David Scott:   é has been abandoned? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   Itôs é itôs a kidnapping. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   It was an attack? 
 
 

Eldest daughter mocked for an hour for being a Christian 
 
Janice Docherty:   It was an attack.  Like I say, if youôre carrying é Oh, and 
Alex, it turned out, even had a police escort in the back of the car next to her for the 
whole journey down to Letterkennyða woman who mocked her the entire 
time for being a Christian . 
 
Brian Docherty:   My son was so disorientated.  Sebastianôs just a lovely, 
beautiful wee boy who, because of his condition é gets easily into a panic é 
 
David Scott:   Yes. 
 
Brian Docherty:   é and because of his condition, heôd é heôd no idea é and 
all we wanted é of course, we didnôt want anything like this, but all we wanted was a 
chance to give our children é to say, look é 
 
Janice Docherty:   Just to hug them é 
 
Brian Docherty:   é to try and hug them é give them reassurance é 
 
Janice Docherty:   because you know that their life has gone . 
 
David Scott:   And é and é and you é I mean é this is é for children of 
that age youôll é Sebastianôs seven é 
 
Janice Docherty:   He is now é heôs had his birthday while é 
 
David Scott:   So, he was six at the time? 
 
Janice Docherty:   He was six at the time. 
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David Scott:   So, irrespective of é of é of autism and é sensitivity to 
noise, etc., that é that would make that much more frightening for him, the sort of 
events you describeðfor a seven-year-oldðare going to be traumatising and 
traumatic , no matter é no matter what é 
 
Janice Docherty:   Yes, for any child of that age. 
 
David Scott:   é and it seems, as é as an onlooker é it seems 
inconceivable that é that the first response is [to impose] the ultimate 
sanction . 
 
You know, there was no é there was no discussion.  It é it f lies in the face of 
every aspect of child protection law  é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   é that Iôve ever become é been made aware of. 
 
So, even if you think child protection law is less than perfect, that what 
youôre seeing here is é unlawful in any terms.  
 
 

Not just an unlawful kidnapping; also a holding to ransom 

 
Brian Docherty:   It was é it was é it was more than a kidnapping, because, 
as weôll tell you soon, it was a ransom in a way.  I donôt say that lightly. 
 
The children were also aware that for some time leading up to thisðwhich is why I 
wrote the letters to Fitzgerald, Reilly and Sturgeonð[that] there was any number of 
different groups of men.  Not just men, plural, as in two or three men ; there was 
actually teams of men in our back gar den at night , in the early hours of the 
morning, and weôd wake up and open the curtains and a man would jump off a 
dilapidated roof, the roof  of a shed in a neighbouring garden.  At night -time, there 
were lots of disturbances. 
 
This was an ongoing campaign, which was kind of reaching its climax, and, this day, 
it was simply, get é get the children, get them in the cars and there was nothing on 
paperwork, nothing at all é just the threat of, ñYouôll go to prison if you try and 
resist.ò 
 
David Scott:   So, weôre seeing the total State é in total action 
here.  Weôre seeing any é any sort of excuse that this é that somehow itôs lawful, is 
abandoned, and weôre seeing naked power being applied ? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   There was é there was no previous contactðit sums it up 
wellðthere was no previous contact from anybody.  In fact, one of the things they 
later said in court was we were ñevading the authoritiesò, and as our barrister later 
pointed out é 
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Janice Docherty:   é on the contrary, we were é we were pursuing  the 
authorities.  
 
Brian Docherty:   Ludicrousðwe contacted every authority to try and get 
either protection or justice é or just to protect our children more than anything. 
 
David Scott:   So, when people use metaphors like óStasiô, these are not 
unreasonable metaphors given é what youôve described. 
 
Brian Docherty:   As a history teacher é somebody who loves history and 
somebody whoôs taught history, I never thought that I would be living like a Jew in 
Nazi Germany, for the best part of twenty-two months, where we were trying to, on 
the one hand, protect our children from the authorities and, on the other hand, 
trying to contact the authorities to try and get some kind of justice or protection.  
But, on this particular day, the words óNaziô, ótotalitarian ô, ófascistô, just é thereôs too 
much sadness, too many é too much desolation to even é to begin to quantify it, 
particularly for the children, because they were é they were totally desolate. 
 
Janice Docherty:   Alex actually said about Forkan, that é that she said that 
he looked at her with such é with such anger she thought he was going to hit her. 
 
Brian Docherty:   She thought he was going é he was going to punch her, 
this middle -aged officer.  
 
Janice Docherty:   When the children were taken away there were still some 
officers é the local officers were still é were still outside, because we é they wouldnôt 
let us go.  We were still pinned in é you know, under arm lock, until the children 
were away and I went outside and I was just shouting out, ñYouôre covering up for, 
you know, youôre covering up paedophiliaðdonôt é you donôt know what youôre 
doing!ò and the local officers changed.  They looked shattered é 
 
Brian Docherty:   They looked shocked. 
 
Janice Docherty:   They didnôt é theyôd been lied to so desperately and you 
could see it.  
 
Brian Docherty:   Some of the officers had no idea. 
 
Janice Docherty:   They didnôt know é and this was hitting them with a é 
because obviously they just é 
 
Brian Docherty:   Some of the officers were very much aware, particularly 
the guy in charge é 
 
Janice Docherty:   Forkan definitely knew it.  
 
Brian Docherty:   é and heôs connected to [Irish] Army Intelligence é 
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Janice Docherty:   But the local officers didnôt know it and é I mean, they 
would have had as many people who could testify us as they possibly couldðnot one 
of these officers testified against usðwell, with the exception of the only local é there 
was two local Gárda stations.  There was an officer Dempsey, but he didnôt say 
anything against us.  He just said é he turned up in court é he had to é and he said 
it was just the worst thing heôd ever taken part in and he didnôt want to be a part of 
anything like that ever again. 
 
David Scott:   So, that é so when did you next see the children, or next 
interact with the police after é after the actual raid as theé youôre left with a Post-It 
note and a compliments slip?  
 
Janice Docherty:   Compliments slip.  
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   Whatôs the next é the next interaction? 
 
Brian Docherty:   The next thing was é 
 
 

First court hearing, 21 December 2015 
 
Janice Docherty:   Well, actually, we didnôt see the children again until after 
the court hearing, which was four days later on Monday the é 
 
Brian Docherty:   21st. 
 
Janice Docherty:   é 21st of December, so we werenôt allowed to talk to them, 
and é 

 
Brian Docherty:   We werenôt allowed to see the children, and é 
 
Janice Docherty:   é it turned out thaté that, actually, theyôd planned to é 
to get rid of us on the 21 st  of December .  It didnôt work the way they wanted it to 
é so é we werenôt é they didnôt plan for us to see our children again.  As far 
as they were concerned, that was it. 
 
David Scott:   So the expectation was that you would then be sectioned? 
 
Janice Docherty:   Yesðwell, actually, possibly worse  é 
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Hearing held after hours; only the janitor informs Dochertys of testimony against them 

 
Brian Docherty:   At that stage, the expectation was to imprison us  é 
because there was a DCI Malco lm Jones ,56 who was the Head of Sex Crimes in the 
Grampian Region of Police Scotland, and he was due to testify against me and my 
wife by video link at the court hearing, which started at night , even though we 
were there from 10 am and we were told to report at 10 am é 
 
Janice Docherty:   é and nobody told us this was going to happen.  And it 
wasnôt a Criminal Court, obviously: it was a Family Court.  So nobody told us 
there was going to be é people testifying against é 
 
Brian Docherty:   é and é 
 
Janice Docherty:   é we é we only found that out from the caretaker 
at the court building é 
 
Brian Docherty:   é the caretaker, the janitor of the building.  But the 
significant point here is that é 
 
Janice Docherty:   é they clearly did nôt expect for us to leave the 
courts fr ee, as free people. 
 
Brian Docherty:   In October 2015, just a few months before this, Iôd 
complained in seventeen very detailed and substantiated complaints about senior -
officer corruption involving criminality agai nst my family and during an ongoing é 
supposed ongoing corruption investigation.  
 
In other words, Police Scotland were é Professional Standards were doing an 
investigation into senior officersðor, at least, were supposedly doing an investigation 
into senior officersðand I sent that complaint i n early October, after PIRC, the police 
complaints body, upheld eleven of our twelve complaints.57 
 
So after four months, PIRC wrote to me  in late September and upheld eleven of 
the twelve complaints, detailing that the referral to Social Work, the referral  to 
Interpol and many other things were unjustifiable , even though it wasnôt actually 
technically a referral to Interpol, but we were all pointing out that it was all 
unjustifiable.  
 
Because of the intensifying surveillance and dirty tricks, I complained about the role 
of senior officers. 
 
And partly becauseðwhen I first made my complaint to the policeðwe werenôt aware 
until later about exactly who was involved and who had done what, and because this 
was an escalating  campaign, we complained about senior officers . 
 

                                                           
56 Detective Chief Inspector (a senior police rank) 
57 See the appendix to this transcript for the report. 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 114 

Ȱ)ÎÖÅÓÔÉÇÁÔÉÎÇ ÙÏÕÒ ÁÌÌÅÇÁÔÉÏÎÓȱ ÍÅÁÎÓ ÒÅÐÏÒÔÉÎÇ $ÏÃÈÅÒÔÙÓ ÁÓ ÍÅÎÔÁÌÌÙ ÄÉÓÔÕÒÂÅÄ 

 
Six weeks later, on 4 November, a Detective Inspector Mackay 58 from Grampian 
e-mailed me and said, ñDear Mr Docherty, we need more time to do a proper, 
comprehensive investigation into the allegations you made about senior officers.ò 
 
Two days after thatðit transpired [later] in courtðhe e-mailed Social Services in 
Ireland and his other colleagues e-mailed Social Services, and said he ha d 
ñconcerns about Mr Dochertyôs mental healthò and they were referring 
my family as missing and my wife  and I as mentally distur bed . 
 
This was all during an on going investigation , supposedly , into senior -
officer corruption within Police Scotland,  including the Chief Constable.  
 
The SPA59 was so incredibly corrupt that they actual ly sent me a letterðand the 
summary of the letter was pretty much as follows é I é I é itôs no exaggerationð
ñDear Mr Docherty, Thank you for your complaint regarding Stephen House.  You 
canôt make us investigate this and weôre not going to.  Yours sincerely, the SPA.ò 
 
So, that gives you an idea of just how corrupt they are. 
 
David Scott:   So, youôre have a é you have an investigation going on, 
and the Senior Investigating Officer contacts Ireland to say that you are é 
 
Brian Docherty:   Missing. 
 
David Scott:   é in é, well, but [that] you are insane é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   é and the inference is a threat to yourselves and your 
children é 
 
Brian Docherty:   Children.  Yes. 
 
David Scott:   é and, yet, heôs not a psychiatrist, heôs not got 
qualifications to é allow him to make such a decision, and youôve, in fact, had a full, 
independent psychiatric report, which has been glowing in é as to your mental 
health? 
 
Brian Docherty:   Thatôs right. 
 
Janice Docherty:   Yes, absolutely. 
 
Brian Docherty:   Thatôs right. 
 

                                                           
58 Recently promoted to Detective Chief Inspector. 
59 Scottish Police Authority 
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David Scott:   OK.  You é they é they expected you not to leave court, 
but youôve not been charged with anything. 
 
Janice Docherty:   No. 
 
 

Threat of imprisonment without charge 

 
David Scott:   This é this é I find this difficult to understand, that é 
that é that thereôs a threat of imprisonment, but thereôs no charge? 
 
Janice Docherty:   Well, they é they planned to have this video link on the 
21st of December, but the video link wouldnôt work é 
 
Brian Docherty:   It didnôt work. 
 
Janice Docherty:   é and that is what saved us, because é because if the 
caretaker hadnôt told us that [Jones was coming], we wouldnôt have been aware of it; 
but because we were aware of it, we were then able to go and look up Malcolm Jones, 
see who he was, and then contact Police Scotland é 
 
Brian Docherty:   This was only later, though, at the next court hearing.  
 
 

Tip-off: Mary Malee is very close to the Scots 

 
We were told that a social worker called Mary Malee ðwho six months previously 
weôd submitted a very detailed, robust complaint about to the Department of 
Children and Families, and about the chief executive of é the Scottish Chief 
Executive, no lessð[had]  very close friends in s ocial work in Scotland . 
 
We submitted a very é 
 
Janice Docherty:   And [friends in] education in Scotland . 
 
Brian Docherty:   And education é a very detailed complaint about this 
man, Gordon Jeyes , whoôs a figure who pops up, who had been sacked for taking 
children into Cambridgeshire County Council and then moved to Ireland after he was 
subject to a documentary on [BBC] Panorama . 
 
This guy, Jeyes, was one of the ones orchestrating this attack, and his é his 
henchwoman, Mary Malee, who weôd already made a criminal complaint [about] and 
were told, no less by James Reilly, the [then Childr en and Families] Ministerðhis 
Private Secretary, Evan Hackettðsent me an e-mail saying this would be 
investigated, and that was as far back as April 2015. 
 
 
Seven months later, there was no investigation, no feedback, nothingðand the 
same social worker  was apparently being contacted by senior officers  in 
Castlebar . 
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-ÁÌÅÅ ÓÅÎÔ ÆÒÏÍ -ÁÙÏ ÔÏ $ÏÎÅÇÁÌ ÔÏ ÒÅÓÐÏÎÄ ÔÏ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÓÕÒÖÅÉÌÌÁÎÃÅ ÃÏÍÐÌÁÉÎÔ 

 
Now, her [Maleeôs] base is Castlebar, which is a hundred and fifty miles away from 
Letterkenny .  And she was sentðthe day after I complained about surveillance [15 
December 2015]ðshe was sent 150 miles north to seek an Emergency Care Order 
and a Court Order to remove our children.  And the judge  duly signed it.  
 
Janice Docherty:   Well, so weôre told. 
 
Brian Docherty:   So weôre told. 
 
Janice Docherty:   We havenôt seen it. 
 
 

Three key witnesses for the State are subjects of a criminal complaint by Dochertys 

 
Brian Docherty:   Weôve never seen any of the paperwork.  And é she 
was one of the star witnesses, a woman who weôd submitted a criminal complaint 
about, as were é 
 
Janice Docherty:   Not that she had anything to say against us; everything 
was é was é 
 
Brian Docherty:   Nothing é nothing é nothing factual. 
 
Janice Docherty:   There was no é accusation. 
 
Brian Docherty:   And there were two other witnesses at that court hearing.  
Itôs hard to describe it as a court hearing , and, to anyone listening whoôs either not 
familiar with Child Courts or Family Courts,  or whoôs not familiar with this kind of 
level of corruption, I can imagine that some people might be shocked or surprised or 
might find some of this hard to believe.  Weôve been living it and itôs sometimes hard 
[even for us] to believe, itôs so incredible. 
 
Three of the witnesses, one of whom was an officer for the Gárda, whom we 
submitted a complaint about, a criminal complaint, which the Gárda said was 
substantiated: he showed up in court to testify against us. 
 
Mary Malee, the social worker, who we submitted a fifteen-page complaint [against] 
é 
 
Janice Docherty:   Oh, it was more than that. 
 
Brian Docherty:   We even submitted it to the British Embassy and others 
and é they é we know é 
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Janice Docherty:   We sent it to every MSP,60 I think, as well and we sent it 
to every TD.61  Whether they ever received that or not, I donôt know. 
 
Brian Docherty:   Another matter.  Weôre talking serious corruption, where 
she tried to have us sectioned previously, and here was the same social worker sent 
north to é to get é to remove our children, based on our mental health, and defend 
Viscount Petersham.  That was one of her é 
 
 

Scottish-ÁÌÌÉÅÄ ÓÏÃÉÁÌ ×ÏÒËÅÒȭs Ȱtestimonyȱ: Docherty is the 

paedophile 
 
Brian Dochert y:   And she defended the Viscount in court é and her actual 
words were that I was ñdeviating onto a Viscountò.  Can you imagine?  So the 
implication ðthis is not a factual statement, this is her implication ðher implication 
was that I was deviating onto him what I  was. 
 
In other words, sheôs protecting a titled man sheôs never met before. 
 
Janice Docherty:   Whom we have never directly accused é 
 
David Scott:   What, so sheôs saying itôs ñprojectionò? 
 
Janice Docherty:   Thatôs what she was trying to suggest. 
 
Brian Docherty:   The implication, of course, was it was projection é the é 
hilar é the é the é I canôt even describe how contemptible that is, because the idea 
that a paedophile would, first of all, project onto another person, who was very 
powerful, an allegationðjust for the sake of itðis ludicrous;  itôs just so irrational and 
contemptible.  
 
But in order to defend him and attack me, because itôs always é the attempt has 
always been to discredit me and discredit my w ife ; to undermine us and 
to destroy our family .  And the best way to discredit us is either to say weôre 
delusional or mental and to destroy our family . 
 
I n doing so , they discredit everything weôve said about a paedophile and 
a paedophile ring in the North -East of Scotland.  
 
David Scott:   But thereôs no evidence!  Thereôs no evidence put for any 
of this é thereôs simply é sort of inference and é 
 
Brian Docherty:   Is é is é thereôs nothing.  Thereôs no evidence.  
 
Janice Docherty:   They didnôt have any é 
 
                                                           
60 Member of the Scottish Parliament 
61 teachta Dála, Member of the Dáil (lower house of the Oireachtas, the Irish Parliament) 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 118 

No child protection evidence; only arguments about delusion 

 
Brian Docherty:   The court é To say that was a court é For me, Iôd never 
been to court, other than being a juror, so to call this a court is a gross 
misrepresentation of the truth.  
 
David Scott:   Psychiatric reports é right é the whole case, such as it is, 
right, is that youôre delusional because you believe thereôs a paedophile in 
Aberdeenshire? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   Yes.  Apparently, thatôs what qualifies for being 
delusional.  
 
David Scott:   Yes, and the é all of the actionðbecause the é the 
children are healthy, the children are happy, th e children are well cared forðthereôs 
no Child Protection motivation , thereôs no Child Protection reasoning here.   
 
Janice Docherty:   No. 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   So, the only line of logic is, itôs your mental health. 
 
Now, an attack on your mental health would normally be backed up with numerous, 
detailed reports by mental health experts.  Were there any such reports put forward? 
 
Janice Docherty:   No. 
 
Br ian Docherty:   Quite the contrary.  We submitted two reports by an 
independent psychiatrist , who said we had  ñdynamic mental healthò and 
ñresilient mental healthò. 
 
David Scott:   So there é so é so thereôs no evidence submitted to 
the c ourt?  
 
Brian Docherty:   No.  
 
Janice Docherty:   Nothing was submitted whatsoever.   They were 
based é they had this hearing and é and é and what they thought was é There was 
the video link, which we were not informed about in advance, which, of course, is 
illegal .  You canôt be accused of something or have witnesses testify 
against you without you being informed beforehand , as far as Iôm aware. 
 
And also, as my husband said, the court hearing, which we were told would be at ten 
oôclock, actually started at half past six at night, two hours after the court had 
closed .  There was no staff, other than the Registrarðwho was out of the room for 
most of the timeðand the caretaker, who was still hanging about in the building.  
Otherwise, there was nobody about é 
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David Scott:   And this is in the evening on the 21st [January 2016].  
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
Janice Docherty:   The 21st.  We had tried é 
 
 

No solicitor in Donegal would touch the case 

 
Brian Docherty:   For four é four days before this to get a solicitor , and 
every solicitor we tried in Letterkenny knew about the case and wouldnôt 
touch it.  
 
David Scott:   And the judgeôs name was? 
 
Brian Docherty:   Judge Kelly. 
 
Janice Docherty:   Judge Paul Kelly . 
 
 

Prima facie judicial corruption  
 
Brian Docherty:   And Judge Kelly has a special place in this whole affair, 
because the corruption is so é 
 
You see, the first time when our children were taken, the Gárda were corrupt, the 
police were corrupt, the Social Services were corrupt, but our solicitor  was not 
corrupt and the judge was not corrupt. 
 
And this time round, th eyôve realised that theyôre going to [have to] cover all the 
bases, shall we say, and thatôs a polite way of saying thereôs damning corruption 
of the courts .  I canôt even call it a court.  To call it  a court would be like  calling Idi 
Amin é a democrat. 
 
You know, itôs é if I can give you some examples to support that statement:  the judge 
signed the Access Agreementðand this is new terminology to me, but what that 
meant was, the Social Work had drafted up an Access Agreementðwhereby we would 
get to see our children for one hour per week.  This was signed by the judge at the 
very beginning of the Family Court hearing. 
 
Now, we didnôt have a solicitor and we didnôt é we werenôt allowed Legal Aid,62 and, 
in Ireland, even if youôre a millionaire, youôre allowed Legal Aid in 
childcare cases.  We were not allowed one.   When we were in the court 
hearing, which lasted four hours of the most corrupt nonsense Iôve ever experienced 
in my life, the judge é framed the hearing from the very outset, in which we were 
not allowed to discuss events in Scotland . 

                                                           
62 financial assistance to pay for legal advice and representation 
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Janice Docherty:   We werenôt allowed to discuss them, but they were 
allowed, they were allowed to.  The other p[arty]  é they were allowed to say é 
 
Brian Docherty:   Anything they wanted.  
 
Janice Docherty:   Anything, but we werenôt allowed to respond to it. 
 
Brian Docherty:   My wife  was not allowed to speak.  
 
Janice Docherty:   I wasnôt allowed to talk. 
 
Brian Docherty:   My wife  was not allowed to talk in court.  She was told 
there é there would only be é 
 
Janice Docherty:   Only one of us. 
 
Brian Docherty:   Only one of us é and it should be é 
 
Janice Docherty:   He only decided that é he allowed it initially, but 
obviously we were each allowed to represent ourselves.  We were each allowed a 
solicitor, therefore, if weôre representing ourselves we were allowed to both do it.  
After  a couple of minutes , he changed h is mind  and said, you know, that I 
wasnôt to speak.  I was to sit there in silence.  Any time you asked a question, he 
wo uld threaten to throw you out é 
 
Brian Docherty:   é any time I  asked a pertinent question either of the 
Gárda officer , who weôd submitted a criminal complaint about , or the guardian ad 
litem, who weôd submitted a criminal complaint about, whom he appointed directly.  
 
So, in other words, here was a social workerðsupposedly represen ting the 
voice of the children ðwho weôd previously submitted a criminal  complaint of 
corruption about:  any time I asked a pertinent or relevant question é 
 
Janice Docherty:   To anybody. 
 
Brian Docherty:   é he said to me, ñIf you ask that again, youôre going 
out the Court.   If you éò and he would shout me down.  He said, ñIf you ask 
anything é Iôve told you before.ò 
 
And when I tried to  submit documents into evidence: for example, the PIRC report é 
 
Now, the PIRC report upheld eleven out of our twelve complaints and was damning 
for Police Scotland, where the poison had stemmed fromðthe cancer affected all 
public bodies in Ireland, but the poison started with Police Scotland  é 
 
Janice Docherty:   Well é 
 
Brian Docherty:   é and Aberdeenshire Council , and this document 
exonerated my family .  He refused to allow é 
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Disallowed PIRC report undid the basiÓ ÆÏÒ ÔÈÅ ÉÎÉÔÉÁÌ ȰÃÏÎÃÅÒÎȱ that triggered all since 

 
Janice Docherty:   It also said that the Concern Report, of course, was 
wrong: it should never have be en submitted in the first place ðand thatôs 
where the whole thing started.  
 
 

The StateȭÓ ÌÁ×ÙÅÒ ÆÏÒÍÕÌÁÔÅÄ ÔÈÅ ÊÕÄÇÅȭÓ ÒÕÌÉÎÇ 
 
Brian Docherty:   I suppose, just to kind of sum up just how bad it was: at 
the very end of this marathon hearing, which was clearly a fait accompli  from the 
start, the solicitor  for Social Servicesða woman called Liza Finegan  from [the legal 
firm] VP McMullin , who for the past six months has refused to give us access to the 
notes detaining our chi ldren in care for 170 days nowðshe actually made the rulings.  
 
She actually made the rulings, and the judge repeated them.  And there were three 
rulings.  
 
 

First ruling: Never mention this hearing 

 
And ruling number one wasðthis was quite incredible, a solicitor for the other side 
made the rulings and the judge repeated them verbatimðnumber one was, we were 
not allowed to discuss this hearing with anyone  or we would be in contempt 
of court.  
 
 

Second ruling: Evaluation by a psychiatrist chosen by the other party 

 
Number two was that weôd to undergo a psychiatric evaluation by a psychiatrist  of 
their chosen é of the other sideôs choice é 
 
Janice Docherty:   Social Servicesô choosing. 
 
Brian Docherty:   é even though we had a report by a psychiatrist  only nine 
and a half months previously exonerating or é testifying to our mental health.  They 
wanted it this time é a different report, clearly, with an obvious agenda. 
 
 

Third ruling: Stop naming those you have complained about 

 
And a third ruling ðby Liza Finegan!ðwas that we had to remove our video Police 
Scotland Covers Up Paedophilia or edit it to remove the names of the Chief 
Executive of Social Services, Gordon Jeyes, and the name of the social 
worker , Mary Malee, who we had submitted criminal complaints about . 
 
They were the three rulings. 
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Rulings made by this ÎÏÃÔÕÒÎÁÌ ȰFamily Courtȱ ÔÈÁÔ ÍÅÎÔÉoned the children: zero 

 
Janice Docherty:   They didnôt even refer to our children.  They didnôt even 
pretend that the children were of any importance to them.  They didnôt refer to them 
in any way. 
 
Brian Docherty:   The whole hearing was a legalisedðor illegalised!ð
attempt to have us, first of all, put in prison and, when the video link went down, it 
was to have us sectioned é with the most perverse form of a court that Iôve ever seen. 
 
David Scott:   OK.  Well, well é well, weôll pause there for a moment 
and then weôll pick this up with your ong oing fightðnow six months inðto have your 
children returned.  
 
That fight goes on , and thatôs a fight weôre going to look for the people hearing this 
recording to help with : by writing, by campaigning, by phoning , and by 
asking simply that the people who are meant to be providing justice do 
their jobs . 
 
Brian Gerrish:   That completes Part 6 of David Scottôs interview with 
Brian and Janice Docherty.  Join Dispatches From The Front  for Part 7. 

 
 

 
  Judge Paul Kelly     Judge John D. OôHagan 
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DISPATCHES FROM THE FR ONT  
 

The Brutal Protection o f Paedophiles ðPart 7  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  and Part 7 of 
David Scottôs outstanding interview with Brian and Janice Docherty, the couple who 
had their children stolen by the State after they reported the advances of a 
paedophile. 
 
David Scott:   David Scott of Northern Exposure , continuing 
discussions with Janice and Brian Docherty about their adventures in the world of 
Child Protection, Police Scotland, and the assault on their family that happened 
following their reporting a paedophile in Aberdeenshire. 
 
The story weôve had up until now has terminated in the extremely traumatising 
seizure of their four children by five social workers and eight policemen, four of 
whom were armed, on 17 December 2015, and the subsequent court hearing on the 
21st and the problems and inadequacies of that hearing. 
 
Weôll pick up the story now with the aftermath of the hearing and follow the narrative 
now through in the latter part of Dece mber 2015 and January 2016. 
 
So, what happened next? 
 
Brian Docherty:   Hello , David.  The day after the court hearing, because of 
the intense surveillance, Iôd previously complained to the Chief Constable of the 
PSNI, the Police Service of Northern Ireland,  a guy called George Hamilton. 
 
George Hamilton was previously a Deputy Chief Constable under 
Stephen House , when House was his CC at Police Scotland, so thereôs obviously 
history in the relationship there ða professional relationship.  
 
I complained to Hamilton about surveillance é intensive and ongoing.  The day after 
our children were  put into care at the kangaroo court on the 21st, on the 22nd of 
December, the Staff Sergeant sent me an e-mail.  The e-mail said, ñDear Mr 
Docherty, PSNI does not discuss intelligence matters .ò 
 
David Scott:   Intelligence  matters? 
 
Brian Docherty:   Intelligence  matters. 
 
David Scott:   And ñintelligence mattersò in this context does not mean 
police matters? 
 
Brian Docherty:   I é I wondered how a couple with no criminal history, 
their four lovely children, their two German Shepherd puppies, their seven chickens, 
two guinea pigs and a rabbit were an ñintelligence matterò. 
 
Janice Docherty:   Youôve missed out a guinea pig. 
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Brian Docherty:   Missed out a guinea pigðthree é three guinea pigs.  One 
of those guinea pigs was slightly ferocious; it has to be said é 
 
Janice Docherty:   Uh-huh. 
 
Brian Docherty:   é but I still couldnôt see that as an ñintelligence matterò. 
 
David Scott:   Well, quite, because that would é ñIntelligence mattersò 
refer to matters of national security , and youôre not talking about matters of national 
security.  Youôre talking only about matters of justice.  
 
Brian Docherty:   Well, I é given the é I canôt stress how intensive the 
surveillance has been.  I wrote back to Hamilton and said, ñIt seems as if PSNI, 
amongst other police forces, are determined to spend millions of pounds and euros 
to disprove the existence of an elite paedophile ring.ò  There was no response to that. 
 
David Scott:   Hmmm.  So, the intelligence link has been admitted in 
writing by PSNI é but the surveillance, did that continue?  
 
Janice Docherty:   Oh, it é it got worse. 
 
 

Attacks on house and dogs intensify 

 
Brian Docherty:   Massively so.  It got worse.  It é it got worse.  We couldnôt 
leave the dogs in the house.  We had to take the dogs wherever and é 
 
Janice Docherty:   Any time we left the dogs in the house, weôd get back to 
find that theyôd been injured, either é either poisoned or traumatised so badly that é 
that weôd often get home to vomit and diarrhoea é 
 
Brian Docherty:   Diarrhoea. 
 
Janice Docherty:   There was one time somebodyôs footstep was even in 
doggy é you know, walked through the carpet é 
 
Brian Docherty:   This was a very remote location and there was people 
coming through the é the loft hatch, there was people coming through the French 
windows or the é the front door, and nothing we could do was of é These were very 
professional people; I mean, nothing we could do to stop it. 
 
Even when we were in the house, people came in the house  and é 
 
Janice Docherty:   If é you know, at night when we were asleep thereôd be 
people in the house. 
 
Brian Docherty:   People in the house.  The dogs would be é 
 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 125 

Janice Docherty:   The dogs became é bless them é they became so é so 
scared that we took them up.  We stuck them é 
 
Brian Docherty:   Our German Shepherds were terrified.  Theyôd sleep 
under our bed.   
 
Janice Dochert y:   Yes.  They always used to sleep downstairs, but we felt so 
sorry for them, we let them sleep upstairs and theyôd just hide under the bed é 
 
Brian Docherty:   Hide under the bed é 
 
Janice Docherty:   é which is such a shame. 
 
Brian Docherty:   And to give you an example of how co-ordinated this was:  
even when é after the children were taken, I would contact the local GárdaðSpecial 
Branch and the Gárda were involved in this, but Iôd contact the local Gárdaðbecause, 
clearly, there was an intention behind this ; it was no longer just surveillance to keep 
an eye on us. 
 
And nobody showed up; no Gárda officers ever came and said, ñCould you explain a 
bit more about whatôs going on here?ò  Even after, as weôll discuss later, our house 
was set on fire with the intention of killing us, nobody would come . 
 
David Scott:   So, during this time é the surveillance and harassmentôs 
continuing, do you continue the legal struggle? 
 
Brian Docherty:   We é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
 

Raid timed for Christmas to obviate an appeal within the allowable timeframe 

 
Brian Docherty:   We went and launched an appeal on é about the farcical 
hearing on the 21st é 
 
Janice Docherty:   Which we had to do ourselves.  We had to, sort of, 
research what to do and é and é and é and it was very difficult, because thereôs a 
two-week [Christmas] shutdown, but you only have ten days é 
 
Brian Docherty:   Incredibly tight.  
 
Janice Docherty:   é in which to lodge an appeal. 
 
Brian Docherty:   Ten days.  It was all timed to coincide with the é the leg 
é the shutdown, but we went within the deadline and lodged the paperwork é 
 
Janice Docherty:   Which was a big struggle, because they didnôt, obviously, 
want us to do that, so we had to fight to get that. 
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4ÈÅ ÏÔÈÅÒ ÐÁÒÔÙȭÓ ÌÁwyers have the court transcript monopoly 
 
Brian Docherty:   We were told that this time é We repeatedly went to the 
courthouse to get the rulings on paper, which they never gave us .  But what 
they did inform us was that the other sideôs solicitor , é 
 
Janice Docherty:   VP McMulli n. 
 
Brian Docherty:   é VP McMullin  made all é typed up all the rulings, so 
thereôs a conflict of interest that they typed up all the rulings in childcare 
cases.  
 
Janice Docherty:   Where é where youôd think it would be the courth ouse 
staff.  [But] apparently, itôs VP McMulli n who does that. 
 
David Scott:   So é so é this é 
 
Brian Docherty:   Business is good. 
 
David Scott:   é this é the seizure of your children was done 
without paperwork.  You were not provided with any c ourt documents.  
Were you not provided with any warrants or o rders or anything?  
 
Janice Docherty:   No, nothing.  
 
Brian Docherty:   No, nothing.  
 
 

Court papers withheld after hearing 

 
David Scott:   And then, even after the hearing, thereôs still no 
paperwork to say what has been decided and what the ruling is? 
 
Janice Docherty:   No, we é they refused to give us that.  We entered the 
courthouse on quite a few occasions to request that, and they would never give it to 
us.  They said it would be sent out.  It never was.  
 
Brian Docherty:   It never was. 
 
David Scott:   And to this day, you know, six months later, no é 
 
Brian Docherty:   Nothing.  
 
David Scott:   é no paperwork. 
 
Brian Docherty:   The only thing that we got at that time was a é a letter 
from the Social Work department telling us that we  had to come for a health assess é 
a mental health assessment ; in other words, to be sectioned . 
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That was the obvious game plan.  Because of the danger in the house, we é we lived 
in and out of hotels in Letterkenny , and we realised that the only way we were going 
to be safe is if we took this story to the media , so weôd tried that many times in 
the past, but itôs very difficult and our e -mails were being intercepted . 
 
We travelled down to Dublin and had two é two days with a producer and a 
researcher for the RTÉ63 Special Investigations Unit.  Two days back-to-back, about 
three hours each day, and told é 
 
David Scott:   Do you recall the producerôs name? 
 
Janice Docherty:   Janet é Janet Tray nor . 
 
Brian Docherty:   Janet Traynor é and the researcher, I canôt remember her 
name é 
 
Janice Docherty:   I have it written down é Pam, was it? 
 
Brian Docherty:   Pam é Pam é 
 
Janice Docherty:   I have her surname written down.  
 
Janice Docherty:   She was a very nice person. 
 
Brian Doche rty:   Very nice person, yes.  And they were very interested in 
the story, as was their boss, but explained that they had to é as é as much as they 
believed everything we said, they had to get as much information, and information 
about the factsðand all the Freedom of Information [requests] and information from 
the other side has not been forthcoming.  We é we é 
 

Donegal Social Work relocated to hospital for this case only 
 
On the 6th of January [2016], just to go slightly back, we were inf é we were warned 
that the intention by the other side was to have us sectioned .  Theyôd 
relocated Social Work Offices to a mental health hospital , called St Conalôs 
[Letterkenny, Co. Donegal] , and this was a very recent move.  Aand, obviously, there 
was a definite agenda there, because previously, in Castlebar, a whole department 
had been shut down to focus on my family.  
 
In St Conalôs, theyôd relocated the Social Work offices from near the court building to 
about a mile away to this mental health hospital , and we were warned é by a source 
that if we attended weôd be sectioned.  My wife  and I made a series of YouTube 
videos, because we realised we had a lot of devastation and a lot of heartache, and 
Janice wasðI mean to explain how é how much this impacted on our health, we 
were just unable to sleepðbut we made these 37 YouTube videos and started to put 
them online , and we went to é we made, like, a leaflet of the names of all these 
videos and started to hand them out outside church on the 6th of January. 

                                                           
63 LǊŜƭŀƴŘΩǎ ƴŀǘƛƻƴŀƭ ǇǳōƭƛŎ ōǊƻŀŘŎŀǎǘŜǊ 
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Janice Docherty:   On the 6th of January.  And then, that evening é So that 
was the day we were supposed to turn up to be sectioned in the é St Conalôs é 
 
Brian Docherty:   Hospital.  
 
Janice Docherty:   St Conalôs Hospital.  
 
David Scott:   And é and the significance of moving the Social 
Work Department into the grounds of a mental health hospital , which 
seems a very strange thing to do é the significance of that was what? 
 
Brian Docherty:   Well, we discovered é 
 
Jani ce Docherty:   Well, it seems you donôt need a GP to refer you to a 
psychiatrist  if youôre already in a mental health hospital. 
 
Brian Docherty:   If youôre already é Apparently, it means you agree by 
[your presence].  We were é we were informed that by the very act of being on the é 
the physical premises, then youôve given your consent. 
 
Janice Docherty:   Consent é 
 
Brian Docherty:   Consent. 
 
Janice Docherty:   Just by being in a hospital , you  ógive your consent ô 
to any treatment.  
 
Brian Docherty:   And we were informed that this particular department of 
social work, the actual cleaning staff and the janitorial staff said that they 
werenôt even aware of é 
 
Janice Docherty:   That Social Work had moved to the hospital. 
 
Brian Docherty:   It was so immediate.  
 
Janice Docherty:   And there were no signs up, and nobody in the hospital 
knew that they were there.  There were no signs up and, it would appearðbecause we 
went back there recentlyðit would appear theyôre not there any more. 
 
So, it would sugge st that they were only based in that hospital for us . 
 
David Scott:   For you é in order to get you on to the premises, so that 
they could then take action to section you, even though youôd not been referred by a 
GP or had any other concerns expressed by anybody about your mental health. 
 
Brian Docherty:   And, interestingly, the other sideôs solicitor, Liza 
Fin egan  for VP McMullin, never put it on paper about trying to get us to 
attend this mental health assessment : never was that put on paper by them, 
but it was frequently put on paper and in telephone calls by Social Work. 
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Janice Docherty:   Not frequently put on paper:  put on paper once and then 
not again, but phone calls repeatedly, or in person repeatedly é 
 
Brian Docherty:   Repeatedly. 
 
Janice Docherty:   é but not on paper. 
 
David Scott:   OK.  So, your videos, and the advertising the videos via 
the pamphlets handed out at church, that starts to generate some interest? 
 
Brian Docherty:   A lot of interest, yes.  One particular video called Enda 
Kennyôs Watergate, because of the é the scope and the breadth of the corruption, 
which is overwhelming.  I t most certainly comes at the very top of the Irish 
GovernmentðEnda Kenny, Frances Fitzgerald and the former Minis ter, James 
Reillyðand this was confirmed at the hearing on the 13th of January [2016] . 
 
Vut we made these videos and put them online on YouTube and we started to 
publicise them outside a cathedral in Letterkenny called St Eunanôs, on the Feast of 
the Epiphany [6 th January] .  There were three services on that day, and we went back 
in the evening and, after church, we spoke to an Irish priest é 
 
 

A priest refers the Dochertys to an ominous councillor 
 
Janice Docherty:   Father Eamonn McLaughlin  é 
 
Brian Docherty:   Father Eamonn McLaughlin , and he recommended we 
went to see a councillor é a [Donegal] county councillor called Frank Mc Brearty  
Jnr , because he had some problems with the Gárda himself.  
 
We didnôt know this man.  We didnôt even know the priest.  We didnôt know Frank 
McBrearty, but we got his number from the priest, and we went é we arranged an 
appointment to see this councillor at his home in a town called Raphoe64 é 
 
Janice Docherty:   That very weekend. 
 
Brian Docherty:   That weekend.  This was after the failure to section us.  
When we were on our way there, I stopped at a petrol garage to get directions, 
because it was out in the country, and we became aware there was a car right behind 
us for some time.  And another driver told me I could follow him and heôd take me 
down to closer to where the councillor lived , and gave me further directions.  And we 
stopped again at a local cottage near the councillorôs house, because it was really out 
in the middle of nowhere , and a neighbour told us which house was his. 
 
And on both occasions this red car é unmarked Gárda car é or é 
 
Janice Docherty:   It doesnôt have to be Gárda; it was just a red car é  

                                                           
64 In Donegal, between Letterkenny and Londonderry, close to the Northern Irish border. 
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Brian Docherty:   é just a red car é had stopped and waited til l  we 
started driving ag ain .  When we turned up at the councillorôs house, he was 
wearing gloves. 
 
Janice Docherty:   He opened the door wearing a pair of pristine, 
brand new gloves , which I remember thinking was strange , and yet his excuse for 
why he was wearing gloves was he was doing the fire, but as anyone whoôs made a 
fire knows, you canôt have pristine gloves when youôre making a fire. 
 
Brian Docherty:   We went into his house and he é he proceeded to crouch 
down at a wood-burning stove with é 
 
We had a é we were sitting on the sofa and a chair with our backs to him and it was 
very odd, because he was sitting at this wood-burning stove and he said he was 
making a fire and he was waiting on a phone call, and é he was a fairly coarse 
individual.  
 
H e said that his father was a gangster  and the gangsters in the whole of 
Glasgow were scared of him: he was Frank McBrearty Snr and he said that he had 
ñbeat the Gárda and heôd beaten the Gárda at their own gameò. 
 
And he [Frank McBrearty Jnr] was bragging about his underworld connections, 
about his father getting off on a murder charge é 
 
Janice Docherty:   Which he said his father é he actually told us his father 
had killed é mur é 
 
Brian Docherty:   Had killed a man é 
 
Janice Docherty:   é had killed a man and gotten away with it.  
 
Brian Docherty:   é but it was Not Proven.65 
 
And he was not interested in listening to what we had to  say . 
 
It was all very strange, because there we were é You go to see a councillor,  youôd 
think heôd be there to listen and then give advice.  It was nothing like that.  Instead, 
he was fidgeting for about ten minutes at a hearth, but he wasnôt seen to be doing 
anything.  
 
The phone call went; he answered the phone and went to a different room and we 
looked inside the é 
 
Janice Docherty:   Well we é we looked round at the é it wasnôt at that 
point , actually, but we looked round and the fire wasnôt on, and é and he clearly 
hadnôt been making the fire.  There was paper in it, but é but é At that point we 
didnôt é we didnôt think anything much more of it, other than he was the most é 
                                                           
65 A jury verdict in Scots law which withholds judgement about culpability in light of 
insufficient evidence to conclude either way. 
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Brian Docherty:   Very odd and é 
 
Janice Docherty:   é peculiar chap, and we werenôt very happy to be there.  
He came back after five, ten minutes é  
 
Brian Docherty:   Five, ten minutes, yes. 
 
Janice Docherty:   é he was quite a long time on the phone. 
 
Brian Docherty:   é and we were sitting there thinking, ñWhy é well é 
whatôre we doing here?ò  Because he é he wasnôt really listening or helping, and he 
was just bragging about his so-called achievements é in a very coarse and crass 
manner.  Then another phone call went é 
 
Janice Docherty:   é so that, yes, we were there for another, I donôt know 
how long, about 15 or 20 minutes, maybe slightly longer, and well, he just talked at 
us about é and in colourful language. 
 
And the phone went again, and he left the room again, and at that pointðno, when 
the phone rangðhe went over to the stove, the wood-burning stove, and he waited 
there and talked to the person for a couple of minutes, and then he went and left the 
room. 
 
So I  thought, you know, ñGosh, whatôs going on?ò  There was a gun i n that stove ; 
at that point , we were just thinking , ñRight, can we just leave this house while he is 
on the phone?ò. 
 
David Scott:   So you saw the gun? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   So all the time he had been crouching at the stove , 
there was , what, a handgun, pistol?  
 
Janice Docherty:   Iôm not terribly up on my guns, Iôm afraid! I donôt é 
 
David Scott:   Small? 
 
Janice Docherty:   é small, smallish, yes. And the other thing é 
 
Brian Docherty:   There was this paper, and a é 
 
Janice Docherty:   é and a gun, and then he came back, just as we were 
thinking , ñRight, can we just get out really quickly?ò. 
 
 
 
 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 132 

Councillor recommends a particular lawyer 

 
And he spoke to us then for another five minutes or so, when he said to us that he 
would set us up withéarrange to meet a solicitor, a man called Patsy Gallagher . 
 
Brian Docherty:   We couldnôt get a solicitor at all é 
 
Janice Docherty:   é couldnôt get a solicitor at all. We tried lots of people. 
 
So he said that he had a solicitor called Patsy Gallagher, excellent guy, and heôd 
phone him and heôd represent us, because obviously our next hearing was on the 13th, 
just a few days later. 
 
He made a point of telling us tha t he didn't know the priest whoôd 
recommended him , and told us that he [Gallagher] knew Frank McBrearty 
personally. 
 
Brian Docherty:   And we left pretty soon after é 
 
Janice Docherty:   And we left.  The one thing that at that point that I 
noticedðIôd noticed it when I went into his house, but hadn't  really been thinking 
about itðat that point when I was leaving, I realised that pretty much all his 
furni ture had been removed  from the three  rooms we were in: the hall, the 
kitchen and the living room.   There was almost no furniture.   The worktops were 
clear; it was as if the house had been emptied .  Soé. 
 
Brian Docherty:   It was a very strange set-up altogether, and it occurred to 
us that, perhaps, stopping and asking for directions hadðhow can I put itðhad 
helped us, because of certain thingsé 
 
Janice Docherty:   Iôm just glad we stopped to ask for directions; letôs put it 
that way. 
 
 

The recommended lawyer refuses to meet the Dochertys pre-trial  

 
Brian Docherty:   We then had a court hearingé.  
 
Janice Docherty:   Well , then we contacted Patsy Gallagher .  Patsy 
Gallagher didnôt meet us; we left paperwork for him .  Becauseðalthough he was 
recommended by Frank McBrearty Jnrðbecause we could not get a solicitor.  We 
had another court hearing, we thought,  ñWell, he is a real solicitor, maybe 
everythingôs fine, maybe,ò you know é we didnôt think that this wou ld be a bad move.  
We were just é yes, we were dubious, but é 
 
Brian Do cherty:   We were very keen to have é 
 
Janice Docherty:   é yes, we very keen to have a solicitor. So we handed in 
paperwork to him; we didnôt get é didnôt meet with him at all until  é  
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Brian Docherty:   Well, he wouldnôt meet with us é 
 
Janice Docherty:   He wouldnôt meet with us, yes, until the morning of 
Wednesday the 13th, the day of the court hearing, when he made a big sort of 
performance of not recognising us , not knowing who we wereéin front of the 
crowd of people who also had court cases that day. 
 
 

A staggering court hearing, 13 January 2016 
 
Brian Docherty:   The court hearing on the 13th was just incredibly corrupt;  
we é 
 
Janice Docherty:   We were kept out of the room é 
 
Brian Docherty:   We were kept out of the courté. 
 
 

Hearing held in recess time as before 

 
Janice D ocherty:   Actually, it started just before lunchtime, just at 
lunchtime, as the court was due to close at, I think, it was one o'clock it closes for 
lunch. 
 
Patsy Gallagher came and said to us our court hearing was about to go ahead during 
the lunch hour.  He then went into the court room with Judge Paul Kelly, and the 
guardian ad litem , Patricia Mo lony,66 and her solicitor , Hilda -Clare OôShea. 
 
He told us to wait there, wait out in the stairwell.  Five minutes later, he came to us 
and said that the other sideôs solicitor, Liza Finegan from  VP McMullin,  and the 
social workers, had not turned up, and he was refusing to go ahead with the case 
until they turned up.  
 
So he said, right, it was going to be postponed till after lunch time, back here at 2 
oôclock, and the case would be heard then.  So at 2 oôclock we returned, and 
suddenly there was a large police presence  é 
 
Brian Docherty:   é a lot of police, including Special Branch, in the foyer of 
the courtroom, and everyoneðapart from ourselvesðwas assembled into the 
court room.  And we were standing there waiting and wondering what was going on é 
 
Janice Docherty:   Why are we being kept out? é 
 
Brian Docherty:   Why were we told to wait here? 
 
Brian Docherty:   And everyone in the courtroom, all the players, of this é 
you know é  

                                                           
66 May be a South African. LinkedIn profile gives fuller career history and e-mail address. 
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Janice Docherty:   Oh, one thing that weôve meant, weôve forgotten to 
mention, is that the two social worke rs  who were assigned to our children 
were not registered social workers . 
 
Brian Docherty:   One was a former parole officer,  Maria H euston . 
 
Janice Docherty :  Who later spelled her name initially a different way 67 to 
how she later changed it.  And Gabrielle McDaid, who was removed from the register 
in the North of Ireland, but not ac tually registered in the Republic. 68 
 
Brian Docherty:   Thatôs right. 
 
 

$ÏÃÈÅÒÔÙÓ ȰÁÇÒÅÅÄȱ in absentia to their children being taken 

 
The court hearing went on for 15 , 20 minutes, without us in the room, 
which makes it an illegal hearing . 
 
Janice Docherty:   We couldnôt get into the room, even, because [there] were 
people barring the door  é 
 
Brian Docherty:   Thatôs how corrupt it was; and in that time, that ôs when 
we, quote, ñagreed to our children being kept in careò. 
 
 

Attempts to remedy the illegal hearing 
 
So we instructed this lawyer that we were referred to, vis-à-vis Frank McBrearty, the 
man with the gun.  
 
Brian Docherty:   We were referred to this lawyer, and just because he 
represented this man, we thought, ñWell, heôs still a lawyer, and heôs still prepared to 
represent usò; and we were desperate for some representation, based on [the 
experiences of] the 21st. 

                                                           
67 The variation may have been between the two variants Heuston and Houston (both found 
in Ireland), or variations in first name(s) or initials. 
68 Yet she was one of the two runners-ǳǇ ŦƻǊ ǘƘŜ LǊƛǎƘ !ǎǎƻŎƛŀǘƛƻƴ ƻŦ {ƻŎƛŀƭ ²ƻǊƪŜǊǎΩ ǘƛǘƭŜ ƻŦ 
2016 Social Worker of the Year once she joined TUSLA Donegal in the Republic of Ireland. 
¢ƘŜ LǊƛǎƘ wŜǇǳōƭƛŎΩǎ ǊŜƎǳƭŀǘƻǊ ƻŦ ǎƻŎƛŀƭ ǿƻǊƪŜǊǎΣ CORU, has a registration for Gabrielle 
McDaid, under social worker no. SW002403, for the present year (June 2016 to May 2017). 
¢Ƙƛǎ ǊŜƎƛǎǘǊŀǘƛƻƴ ƭƛǎǘǎ ƘŜǊ άŎƻǳƴǘȅ ƻŦ ǇǊŀŎǘƛŎŜέ ŀǎ 5ŜǊǊȅ όbƻǊǘƘŜǊƴ LǊŜƭŀƴŘύΣ ŜǾŜƴ ǘƘƻǳƎƘ ǎƘŜ 
works in another jurisdiction, for TUSLA Donegal. 
¢Ƙŀǘ ƛǎ ŀǇǇŀǊŜƴǘƭȅ ǘƘŜ ǎŜƴǎŜ ƛƴ ǿƘƛŎƘ aŎ5ŀƛŘ ƛǎ άƴƻǘ ŀŎǘǳŀƭƭȅ ǊŜƎƛǎǘŜǊŜŘ ƛƴ ǘƘŜ wŜǇǳōƭƛŎέΦ 
The Northern Ireland Social Care Council had a registration for Gabrielle Philip Ann McDaid 
ƛƴ ǘƘŜ άǘƻǿƴ ƻŦ ŜƳǇƭƻȅƳŜƴǘέ ƻŦ [ƻƴŘƻƴŘŜǊǊȅΣ ǳƴŘŜǊ ǊŜƎƛǎǘǊŀǘƛƻƴ ƴƻΦ ммлпфспΣ ǿƘƛŎƘ ƭŀǇǎŜŘ 
in 2014.  The UK Column has established that this removal was not for disciplinary reasons. 
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Lawyer misrepresents Dochertys as consenting to confiscation 
 
When that hearing started, we said to him very explicitly, ñLook, we donôt 
cons ent to our children being kept in care  éò 
 
Janice Docherty:   ñWe want you to get our children out of care: thereôs no 
legal justification , and we refuse to éò 
 
Brian Docherty:   ñThere is no legal basis for this, and we donôt want to go 
to a mental health assessment; weôve already got a psychiatric report .ò 
 
Brian Docherty:    And we made those things extremely clear. 
 
And when the hearing commenced, after 2 pm, everyone was in the court hearing. 
And he mis represented us , and I complained to the Law Society [of Ireland]  
about this. 
 
I n the worst terms, he had consented to our children remaining in care, 
on our behalf, against our express wishes.  
 
And he consente d to a mental health assessment , by their choice of 
psychiatrist.   And then é 
 
Janice Docherty:   But they were pretending we were in the room at 
the time.  
 
Brian Docherty:   This is how corrupt: they actually pret ended that we were 
in the court room when this was going on. 
 
So weôre standing in the foyer and made a complaint, saying, ñThere must be CCTV69 
of this,ò because we were not even allowed in the courtroom itself. And  é 
 
Janice Docherty:   We didnôt find this out , though, until the 1st of February, 
that this is what had transpired.  W e weren't allowed into the room. 
 
But it wasnôt until then that we discovered we were supposed to have 
agreed to our children being in care.  
 
Brian Docherty:   At an appeal hearing, the first.  And then we were brought 
into the court, this court  hearing, about 15 minutes into it, after we had supposedly 
agreed to these things.  And we were informed the judge was irate about our 
uploading of these YouTube videos, and he told my wife and I we were going to 
go to prison , against all freedom of speech and expression é he said é 
 
 
 

                                                           
69 security camera footage 
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Threatened with prison for the videos 

 
David Scott:   Go to prison é on what charge? 
 
Brian Docherty :   He said ñcontempt of courtò. 
 
Janice Docherty:   Contempt of court.  
 
David Scott:    But had the court at this point instructed you to either 
remove the videos, oré 
 
Janice Docherty:   No.  Weôd only just goté. 
 
David Scott:    So you werenôt breaching any court order ? 
 
Brian Docherty :   No.   We were told that [Gárda] Special Branch had been 
trawling our e -mail accounts, we knew that already; and the judge presented a DVD 
of the videos. 
 
Janice Docherty:   Yes, he waved a DVD about, in anger. 
 
Brian Docherty :    To give you the context, this was six weeks before an 
election, in which  we were exposing these videos [about] direct government 
surveillance and intervention against our family, and persecution of our family by 
senior ministers.  And here was a judge; and just to prove surveillance, in a court of 
lawðalbeit in camera , a closed court, a kangaroo court é 
 
 

$ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ Å-mails to supporters read out by the judge 
 
He then read out e -mails of mine, private e -mails, correspondence from 
myself to friends and supporters.   And he asked me to tell him who they were, 
who the recipients of the e-mails were, in court.   So he read out an e-mail, to prove 
surveillance, and then said ñWhoôs Fiona?  Whoôs Paul?ò, and asked me to explain to 
the court who they were. 
 
And then he said to my wife and I we were going to go to prison, and told our 
solicitor that we had better remove our web page, EndaKennysWatergate.com, and 
our YouTube page, [and] www.facebook.com/endakennyswatergate. 
 
He then said that we had to remove these videos and that é Our solicitor said, you 
know, ñCould we not do it in the Gárda station, could we do it here?ò  Soé 
 
Janice Docherty:   There was actually the local Gárda, there was a Gárda 
officer there, who didnôt want to be the one to take us to the prison, and he said é 
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Brian Docherty:   There was a local Gárda who was quite a decent man, and 
he said, ñMaybe it could be done here?ò  He argued there was no external connection 
with the Internet in the Gárda station. 

Frogmarched to delete the videos on the spot 

 
Brian Docherty:   So we went to a jury room, of all places, in Court 2, which was 
across from the court we were in, and we were connected to the I nternet and 
we were instructed to remove these 37 videos . And just to make it very clear, 
there was only one of these videos which discussed the children being in care; the 
rest of these videos were  specifically to do with govern m ent corruption . 
And here was [Gárda] Special Bra nch in attendance at this court room , in this 
court building, and a heavy presence of Gárda officers and a judge, demonstrating 
heavy surveillance tactics against a family and breaching every conceivable human 
right.  
 
David Scott:   Right, so this is obviously evidence, within court, 
of electronic surveillance , just as you had evidenced in court previously; of 
physical surveillance, and being tailed from Enniskillen [across the border] back to 
where you were staying. 
 
Janice  and Brian  Docherty:   Thatôs right. 
 
 

0ÏÌÉÃÅ 3ÃÏÔÌÁÎÄȭÓ ÒÅÓÐÏÎÓÅ ÒÅÇÁÒÄÉÎÇ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȡ ȰFuck!ȱ 

 
David Scott:   So, youôve repeatedly made allegations of excessive and 
prolonged surveillance, to Police Scotland and to the Scottish Government. 
 
Have, at any point, Police Scotland said ñNo, weôre not surveilling youò? Have they 
ever said this is not happening? 
 
Janice Docherty:   No. 
 
Brian Docherty:    No.  When I sent detailed statements of senior-officer 
corruption, I received an e-mail back: in the subject heading box it said ñfuck!ò 
and it had been forwarded back to me by mistake . 
 
I t was spelling out the word F-U-C-K in the subject box. 
 
 

Tracking e-mails sent 

 
And they sent me a number of tracking e -mails, so as soon as you open 
these e -mails they identify your location.  
 
Brian Docherty:   Post me sending senior-officer corruption complaints  é 
 
David Scott:   I presume the one with the swear words was [a]  ñReply 
Allò, was it, and they have just not been very é 
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Brian Docherty:   I assume so; I canôt imagine, I couldnôt understand at the 
time why they would have sent to me, it must have been a mistake, but it came back 
to myself é 
 
David Scott:    So, but the bottom line is Police Scotland  and the 
Scottish Government  have never denied the suveillance?  
 
Janice Docherty:   Never  é 
 
Brian Docherty:   Never é at the time it was Stephen House [who was the 
serving Chief Constable], and at no point did he answer any question, or done 
anything.  
 
David Scott:    And that surveillance é thereôs been evidence to that to 
say it was caught on at least two occasions? 
 
So thatôs an important point, to make, t hat this is not simply what youôll  see, but 
there's much supporting evidenceé  
 
Brian Docherty:    Well , nobody was even pre tending this was a 
normal child care case ; no-one was pretending that this was about child 
protection, no -one was pretending this was about the safety and welfare of children. 
The children were never discussed at the first hearing, or the second 
hearing  é 
 
Janice Docherty:   And actually, the illegal  é 
 
The only way they are still keeping our children in care is because they 
are s till  maintaining that we agreed  on the 13 th  of January  to our children 
being in care .  Despite the fact é 
 
David Scott:    And to make it absolutely clear, you did not  agreeé 
 
Janice Docherty:   Oh, we werenôt in the room , and we neveré 
 
David Scott :  You ñinstructed your lawyerò, [but] otherwise you were 
not in the room;  this is entirely fabricated  é 
 
Janice Docherty:   Oh, completely fabricated é 
 
Brian Docherty:    To give you an idea of how obviously fabricated it is, we 
put in the appeal paperwork on the 31st of December [2015], ten days after the 
kangaroo hearing on the 21st. 
 
Now, who would submitðwho would have to go and research, without legal 
representation; to find the documents, print them off, send reasons  whyðduring the 
Christmas shutdownð and then turn up in court, having made 37 YouTube videos on 
government corruption , having tried every solicitor in Letterkenny, and having filed 
for our own appeal; then go into court and say, ñYes, we agree to this; actually weôve 
changed our mind, we now agree to our children remaining in care, against all their 
best interests and whatôs éò 
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Outstanding appeal not heard before District Court resumes proceedings 

 
Janice Docherty:   Furthermoreðsorry [to interrupt] ðthe appeal hearing 
was, legally, supposed to go ahead, of course, before they could have another District 
Court. So the hearing on the 13 th  was illegal in i tself; that's because they 
hadnôt already had the appeal hearing . 
 
David Scott:    OK, so thereôs an appeal pending, they went ahead, and 
the point youôre making there is that you have a track record of consistentlyðevery 
day for the last two yearsðopposing any state involvement with your family . 
 
So the idea that you suddenly turn round and say ñyes, OKò is completely at odds 
with everything you have ever done, or said in your entire record of the last two 
years. 
 
Brian Docherty:   Itôs totally inconsistent and totally irrational, and , frankly, 
downright nonsensical.  
 
David Scott:    OK, so that brings us to mid-January [2016].  So weôll 
pause there for a few minutes, and weôll pick up the narrative following the court 
hearing, and weôll follow through to the next events.  
 
 
Brian Gerrish:    That completes Part 7.  Join Dispatches From the Front  
for Part  8 of David Scott's interview with Brian and Janice Docherty.  
 

 
Dennis Trearty    Fr Éamonn McLaughlin  
Donegal estate agent  Letterkenny priest  
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Donegal politician  
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DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection o f Paedophiles ðPart 8  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  and Part 8 of 
David Scottôs interview with Brian and Janice Docherty, the couple who had their 
child é children stolen by the State after they reported the approaches of a 
paedophile. 
 
David Scott:   David Scott, Northern Exposure , continuing discussion 
with Janice and Brian Docherty regarding the events surrounding their reporting of a 
paedophile in Aberdeen and the subsequent interaction with the State, where their 
family was targeted for unnecessary, unwanted and unwarranted state intervention 
that inclu ded the violent seizure of their four children.  
 
The narrative is now sitting in mid -January 2016 after a further court hearing.  So, 
what happened after that? 
 
Brian Docherty:   So, weôd been ordered, by the judge, he ordered that the 
YouTube videos of Irish and Scottish Government  corruption had to be removed. 
 
Of course, there was an Irish election in late February and a Scottish election in early 
May, and these two administrations were using the collective will é or the collective 
minds of both states involved in surveillance, covering up corruption and targeting 
and persecuting our family for reporting a paedophile.  
 
That weekend, after the removal of these 37 videos and having both these States 
twice being involved in two international task forces to remove our children and to 
section my wife and I, amid intense surveillance, our house was set on fire on the 
Saturday night, Sunday morning.  
 
 

3ÃÏÔÓ ÓÅÔ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÈÏÕÓÅ in Ireland on fire, 17 January 2016 
 
David Scott:   What day was that? 
 
Brian Docherty:   That was the 17th é the early morning of the 17th of 
January. 
 
Janice Docherty:   About é I donôt know é about five or six in the morning, 
we woke up and the bedroom was getting fairly smoky, and my husband went 
downstairs, opened the living room door and there was just a wall of smoke é and é 
 
Brian Docherty:   Just a wall of smoke é it was é suddenly your eyes é you 
é you couldnôt breathe and you couldnôt see. 
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Janice Docherty:   So, you [Brian] just shut the door, came back upstairs and 
said, ñThe living roomôs on fire!ò  So, we opened the bedroom window a little.  We 
didnôt want to open it too wide, because é  
 
Brian Docherty:   It seems like an odd reaction é 
 
Janice Docherty:   é our house was in the middle of nowhere é 
 
Brian Docherty:   It seems like an odd reaction, but because there was 
always men outside, we didnôt know if the game plan was to try and use f é 
 
Jani ce Docherty:   Well, the house was on fire, so we knew somebody had set 
fire to it.  So, we thought, ñWell, there é thereôs every likelihood theyôre still outside.  
If we go outside, we could very well just be killed.ò 
 
Brian Docherty:   And we knew it wasnôt us, because we couldnôt get the fire 
[going]  on the previous night.  Someone had blocked the chimney up.   So, we 
had a wood burning stove downstairs and we couldnôt get the fire to é 
 
Janice Docherty:   So é so we é so the fire hadnôt been on the previous night 
and we just assumed that somebody must have somehow set fire inside the stove, 
and, because theyôd blocked up the chimney, we just é we just thought that was it, 
but é 
 
So we waited until about just shortly before eight, I think it was é just shortly before 
eight, when it was getting daylight.  
 
Brian Docherty:   When it was getting é  This was mid-January, so it was 
just getting daylight then.  
 
Janice Docherty:   And we heard a Scottish accent  shout out the word, 
ñFuck!ò and, clearly not pleased that the house was still é was still standing. 
 
And, shortly after that, when it was brightening up é 
 
David Scott:   So, there was é there were people outside? 
 
Janice Docherty:   Yes, we heard the voice, very clearly. 
 
Brian Docherty:   Very clearly.  Then we heard a car trundle down the é 
 
Janice Docherty:   Yes é it trundled away, as if é as if the engine hadnôt 
been on, but somebody was just, like, rolling é 
 
Brian Docherty:   Rolling the car down the hill  é 
 
Janice Docherty:   So, shortly after that, when it was bright enough, we went 
downstairs, opened the door é tried to é to clear the house of smoke.  We couldnôt é 
 
Brian Docherty:   Couldnôt actually see é 
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Janice Docherty:   é see in the living room. 
 
Brian Docherty:   So, we opened all the windows in the living room é and 
even the é 
 
Janice Docherty:   Actually, we didnôt open them all at the beginning: 
because it was so, so smoky, all we could do was go to the nearest one, open it, and 
just back out of the living room and close the door, because it was horrifically é 
 
Brian Docherty:   It took about an hour and a half to clear the room so we 
could actually go in it .  And when we did go back in it, we saw these peat briquettes  
é you know the kind of peat briquettes you get for a fire é they were on fire é 
 
Janice Docherty:   In the middle of the room é 
 
Brian  Docherty:   é when they were on fire, but they werenôt there 
before .  We didnôt keep the peat briquettes there.  And there had been, kind of, like, 
different flammable items used on the fire, like logs and the sticks for kindling , 
[which]  had all been put together like dominoes to catch fire, and then the curtains 
were put into the log basket, so the whole place would go up . 
 
Janice Docherty:   And the curtain, which was éwas obviously the final line 
of é of é of, you know é that was to go up in flames was right beneath our bed. 
 
Brian Docherty:   Right beneath our bedroom. 
 
Janice Docherty:   And there were two wooden chairs placed right in 
front of the peat briquettes.   So the peat briquettes were still burning.  
 
Brian Docherty:   They were actually still aflame.  It was rather peculiar.  It 
was a whole bale of, you know, maybe about é 
 
Janice Docherty:   I donôt know how é 
 
Brian Docherty:   é a dozen peat briquettes, but the last three didnôt go on 
fire.  They didnôt catch. 
 
Janice Docherty:   If they had, the whole thing wouldôve é 
 
Brian Docherty:   The whole room é  They were like the buffer that stopped 
it from catching, from spreading to the logs, etc., you know.  And, so é 
 
Janice Docherty:   We poured lots of water onto it.  An awful lot of water 
onto it.  
 
Brian Docherty:   It was still kind of é 
 
Janice Docherty:   And é 
 
Brian Docherty:   Opened the windows and the doors. 
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Janice Docherty:   And you phoned the Gárda. 
 
Brian Docherty:   I phoned the Gárda.  I knew it was pointless, but I phoned 
the Gárda. 
 
Janice Docherty:   Well, they were obliged to show up for that. 
 
Brian Docherty:   This time, they were obliged to come, and they did, and I 
spoke to the chap, and Janice gave a statement to the female off icer. 
 
And then theyðto their credit, this was Sunday, late morningðthey organised 
Forensics to come. 
 
 

Gárda forensic conclusion: Arson 

 
So they turned up in a big van; a couple of guys showed up.  And they were baffled.  
They é they had a look at it, took lots of photographs and, you know, did their 
forensic thing é their equipment out é and they said that  clearly , it had been 
started deliberately, but they could nôt determine how it was done. 
 
And thereôd been some kind of substance put on the peat briquettes, because these 
things, as youôll know, theyôre very difficult to light unless theyôre laid on a fire.  You 
canôt just light them with a match.  So, there was some kind of flammable é 
highly  flammable substance put onto them . 
 
So, they took that away to the laboratory, took lots of photographs, but they couldnôt 
fathom how people got into the house, because é 
 
Janice Docherty:   We had bolt locks on the é 
 
Brian Docherty:   The French windows. 
 
Janice Docherty:   é the French windows and the front door. 
 
Brian Docherty:   Thereôs bolt locks é and weôve two German Shepherds, 
albeit puppies, sleeping upstairs.  They couldnôt hear anyone. 
 
So this was people who knew how to get in and out of somewhere, set up 
a fire and to leave the property without even being detected  by two very 
jumpy German Shepherds. 
 
 

Drunk policeman tries to steal Mrs Dochertyȭs handbag at Mass 
 
After that happenedðJanice had given a statement to the female officer and 
mentioned that, you know, weôd missed church, but weôd go later that evening to the 
Cathedral, which was about an hour awayðand when we went down to church, there 
was a Special Branch officer sitting at the back of the church and é 
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Janice Docherty:   It was  the same chap whoôd been é 
 
Brian Docherty:   In the court é 
 
Janice Docherty:   é i n the courthouse on the 13 th  of January , so we 
recognised him. 
 
Brian Docherty:   é we recognised him from earlier mid-week é and he 
followed us down to near the front and sat in the same row. 
 
He was clearly slightly intoxicated : he had a few drinks in him and he was 
staring rather strangely at my wifeðat least I thought it was my wife at the time;  it 
actually turned out to be é 
 
Janice Docherty:   I think he was after my handbag. 
 
Brian Docherty:   é just the handbag. 
 
Janice Docherty:   I just kept moving closer and closer to my husband and 
away from this man as he edged his way towards me, and I picked up my handbag 
and I put it down between me and my husband, and he was fidgeting and awkward. 
 
 

What documents the police were after: the high-status incriminations 

 
Brian Docherty:   There was a number of documents they were after and a 
number of pieces of information they wanted from the regular b reak-ins, which weôre 
aware of. 
 
One of them was to obtain the [car] registrationsðwhich weôd given police officers in 
Police Scotland in Aberdeenshireðthe registrations of people who attended 
the meeting after weôd reported a paedophile.  These people attended the 
meeting at the Viscount ôs estate.  The registrations. 
 
The other was a recorded letter sent to the Viscount in Aberdeenshire.  
 
Janice Docherty:   No, theyôd actually already got that.  They got that out of 
my handbag the night before our hearing in December. 
 
Brian Docherty:   Sorry, yes, that was é the break-ins. 
 
Janice Docherty:   Oh, yes, uh-huh, but they did finally get that out of my 
handbag. 
 
Brian Docherty:   Oh, yes. 
 
Janice Docherty:   On the 20th of December [2015] . 
 
Brian Docherty:   On the 20th of December.  So, we é we then é 

http://www.ukcolumn.org/
mailto:dochertyinvestigation@ukcolumn.org


www.ukcolumn.org 

dochertyinvestigation@ukcolumn.org 146 

 
David Scott:   So, did you get any feedback from the forensics, from the 
Gárda investigation into the fire?  
 
Brian Docherty:   No, they gave me a é In fact, what did they give me?  
They didnôt even give us any details, really.  We received an e-mail from the local 
office in Milford about two weeks later, just conf irming that this had happened.  
 
 

$ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÃÁÒ sabotaged; Gárda uninterested 
 
But in between times, they were stillðeven though thereôd been people in the garden 
at night and inside the house, and weôd reported this; and even though thereôd been a 
fire to kill us in our sleepðafter this , there was still a continued spate of people 
attacking our car, breaking into our house, including tampering with the 
immobiliser and tampering with the engine management system , so 
thereôs warning lights flashing. 
 
And when we tried to go down to Dublin for the second é for the third meeting with 
RTÉ producer, the car warning lights flashed on. 
 
So, even though thereôs all this going on in terms of breaking and entering, we 
reported this é and after the house fire, the Gárda still wouldnôt come to investigate 
or é 
 
Janice Docherty:   It was the only time they came out.  After that , we 
reported a few occasions and there was nothing from them.  
 
Brian Docherty:   There was nothing. 
 
David Scott:   No investigation, OK.  
 

RTÉ investigative journalists change their tune 
 
So, you mentioned RTÉ.  If we could maybe pick that thread up?  So, youôd said 
before [that] youôd gone down to see RTÉ and you had two long meetings, and the 
producer and the assistant were é were very enthusiastic about the story.  So, weôre 
now a little bit later down the l ine.  How did that develop? 
 
Brian Docherty:   Initially, it was a  bit like Christmas come late, because we 
went to see them in January [2016] and you could see their  enthusiasm was piqued.  
They could tell from detail and the scope of what we said that we were 
telling the truth : from the persons we named , and the actions, cause and 
effect of what happened.   They knew from the fact that Janice and I were in shell 
shock and were reeling from things that were happening and that were ongoing that 
this was ongoing and serious and, certainly, in the national interest.  They took a lot 
of information. We gave them a full flash drive of correspondenceðan 8-gigabyte 
flash drive of letter and e-mails é 
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Janice Docherty:   And YouTube videos. 
 
Brian Docherty:   é and YouTube videos. 
 
And we saw them the following day.  They asked us to come back.  We met with their 
boss.  We met with the producer, Janet Traynor;  her lead researcher [Pam] ; and 
Janetôs boss, whoôs named Paul é somethingðI canôt remember. 
 
We then took a mobile phone number and were in contact to come and see them the 
following week, but, as I say, our car was targeted.  But, despite [being] the reliable 
Honda, it just didnôt work as we were é after ten minutes of leaving the house. 
 
 

Enthusiasm evaporated within a week 

 
So, we turned back and we got a hire car and went down the following week , 
and the atmosphere was very, very different.  
 
On this occasion, I was taken to a room with Janice, and we went to, like, a broom 
cupboard.  The idea was that they wanted to see correspondence and information 
from the other side:  theyôd heard our side of the events and they wanted the 
information ðor at least thatôs what was put to us at the time. 
 
 

Journalists ÁÔÔÅÍÐÔ ÔÏ ÁÃÑÕÉÒÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ Å-mail passwords 

 
So, we went into a kind of broom cupboard with a computer, which we told é 
 
Janice Docherty:   To look into your e -mails  é 
 
Brian Docherty:   é we were told it was ña secure computer and a secure 
serverò, because Iôd mentioned about how my e-mails were being tampered with.  
 
The one thing that I noted when we went into this room was there was a CCTV 
camera pointing down at the keyboard . 
 
Anyway, I tried to log  in to my e-mailsðand I couldnôt do it for certain Gmail 
accounts, but for my encrypted e-mail, Protonmail account, I could do it no problem.  
But the computer was very slow and é laborious , so it stopped there. 
 
 

Journalists have a particular person to recommend ÆÏÒ ȰÐÓÙÃÈÉÁÔÒÉÃ ÈÅÌÐȱ 

 
The big difference was that they were not as interested by any stretch, and the 
emphasis was more on, ñThis is going to take a long time é these things take a long 
time.  Maybe weôll need to see é maybe you should go and get some help  éò 
 
Janice Docherty:   Yes, they wanted to know if either of us had been sexually 
abused, which we havenôt é 
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Brian Docherty:   They wanted to know if we had a t herapist.   This 
time, they werenôt interest é 
 
Janice Docherty:   They wanted é they tried to push us , to o,  saying, 
ñWell, this is very stressful for you, but you should get some help éò 
 
Brian Docherty:   ñYou should get some psychiatric help éò 
 
Janice Docherty:   ñé we can recommend somebody.ò 
 
Brian Docherty:   There was massive difference in the attitude and tone.  It 
was that of a very clumsy counsellor.  From before, at least, we had a really 
professional journalist who really wanted to nail her colours to the wall.  This time 
round, it wasnôt. 
 
 

E-mails to Information Commissioner had been wiped 
 
One thing that I notedðit was only actually a number of weeks laterðwas that two 
Freedom of Information requests Iôd submitted and one Subject Access Request Iôd 
submitted to Gárda Records and to HSE,70 which is the body that deals with social 
work in Ireland ðand Iôd already done this before by paper and they denied receiving 
it, so this time round I sent them Recorded Delivery ; this was October 2015 and I 
sent it by Recorded Delivery and by e-mail to Gárda Records, seeking access to the 
records held about my family, and to Social Work, which was a body called HSE 
Tusla in Galwayðand after seeing RTE [in early 2016] , I received letters from them 
saying they didnôt receive anything, and from the Office of the Information 
Commissioner saying, ñTheyôve denied youôve sent anything.ò 
 
And I went into my e -mails to send this to the Information Commissioner to verify 
that I had sent something, and I noted theyôd disappeared and I noted theyôd 
been deleted from my e -mail account . 
 
David Scott:   OK.  So, the suspicion is that the CCTV, etc, was to 
overcome the password protection that was on the e-mail account. 
 
Brian Docherty:   Well, that e-mail account was very robustðbecause itôs 
Protonmail , and [Edward] Snowden, the guy who was the whistleblower in the NSA, 
said that it was the only encrypted e-mail account which was robust enough to stop 
intelligence agencies snooping.  And when we got home, we both talked about it and 
we felt at the timeðit took us about five hours to drive home from Dublin ðwe felt 
that it was very unusual.  So I changed my passwords immediately, that day. 
 
Janice Docherty:   But it had been, unfortunately, five hours at least.  
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Brian Docherty:   It had been unfortunately five hours at least , and thatôs 
enough time to look in and find relevant things and to dele te them. 
 
David Scott:   And é the main take-away from the RTÉ experience is 
that the initial reaction ðand thisôll be familiar to many listeners who will have come 
across this in previous casesðthat, initially, youôre seeing a national broadcaster 
extremely enthusiastic about telling the story.  Theyôre ñgoing to be behind you.ò  
Theyôre ñgoing to be telling the truth é speaking truth to power,ò and theyôre, you 
know, very enthusiasticðand then, after a certain amount of preparation work é the 
enthusiasm ebbs away.  Thereôs not really a reason given.  Itôs just é gone.  Is that é 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:    I  would go as strong as to say this: that it seemed evident 
to meðit seemed very clear  that thereôd been political interference, and 
they were very much aware that this w as driven from  the heart of 
government.  
 
 

Lead journalist attempts damage containment on photo of black-eyed toddler 

 
Janice Docherty:   There was also é On top of asking us if weôd been abused, 
on top of suggesting to us we went to see some kind of therapistðwhich is too close 
to the Social Workôs desperate desire to have us sectionedðthey also wanted to see 
the photo my husband had taken of our son, Christian, who had been given a black 
eye in care.  And they wanted to see it to, obviously, assess how bad the 
photograph was  [if  publicised] , because Janet [Traynor], the producer, was a bit 
like, ñOh, you canôt really see itò, whereas Pam, the researcher, said, ñOh, yes,ò you 
know, ñyou canò.  But Janet was trying to dismiss it, like é like it é 
 
Brian Docherty:   [Like] i t wasnôt really that serious é 
 
Janice Docherty:   é [like] you canôt really see that é that our baby boy had 
a black eye.  And there was one other thing that she tried to dismiss é71 
 
David Scott:   And Christianôs two? 
 
Janice Docherty:   Heôs not going to be two [then] é 
 
Brian Docherty:   He was the last time we saw our children, five and a half 
months ago é 
 
Janice Docherty:   He was one and a half.  He was 19 months. 
 
David Scott:   One and a half, sorry.  A tiny tot. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 

                                                           
71 Not elaborated on. 
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-ÕÌÔÉÐÌÅ ÉÎÊÕÒÉÅÓ ÓÕÓÔÁÉÎÅÄ ÂÙ ÔÏÄÄÌÅÒ ×ÈÉÌÅ ÉÎ ȰÃÁÒÅȱ 
 
Brian Docherty:   He was a tiny baby and that was his third injury . 
 
Janice Docherty:   H e was stress eating.   He was fat within about three 
weeks of going into care. 
 
Heôd had one terrible rash all over himself;  
 
on e dreadful big  thump,  bruise , on his forehead;  
 
and a black eye with marks é fingermarks on his cheek.  
 
And é he was fat. 
 
Apparently, he was just eating non -stop.   Even like dry Weetabix.  He was 
quite é 
 
Brian Docherty:   Things he would never touch.  He é I took a photograph.  
W e were allowed a very d raconian one hour only to see our children , 
without any legal basis for this . 
 
Janice Docherty:   Two at a time. 
 
Brian Docherty:   Only two children at a time , and we didnôt even get to 
see the whole family together.  And this was our sonôs third injury; the first one, as 
Janice said, was hand, foot and mouth rash all over his hands é 
 
Janice Docherty:   His arms é 
 
Brian Docherty:   é his body, his face.  The second one was a nasty large 
lump on the forehead, and the excuse for that was ñhe fell overò.  Now, our son é 
 
Janice Docherty:   ñHe fell on a toy tractor.ò 
 
Brian Docherty:   é our son is very, very good on his feet.  There was two 
puppies in the home, there was lots of chickens, older children, and he didnôt fall 
overðand this time, he turned up with a black eye! 
 
 

0ÈÏÔÏÇÒÁÐÈÉÎÇ ÉÎÊÕÒÙ ÉÍÍÅÄÉÁÔÅÌÙ ÔÅÒÍÉÎÁÔÅÓ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÌÁÓÔ ÅÖÅÒ child contact 

 
Immediately after I took a photograph, the social worker  ended th e 
meeting and went and got her m anager and said, ñDue to your mental 
health presentation , we canôt continue this right now.ò 
 
David Scott:   And so é so, your concern over a black eye on your 
eighteen-month -old son was immediately characterised as a mental health 
presentation. 
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Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   Exactly. 
 
Janice Docherty:   Yes, it was. 
 
Brian Docherty:   And it was é 
 
Janice Docherty:   They said that we werenôt allowed to take the 
photograph .  And, because we said, ñYou canôt seriously be denying us access to our 
children based on the fact our baby boyôs had an injury in care and weôve taken a 
photograph which we want to give to our solicitor?ò, they said, ñWell, weôre 
concerned with your mental health presentation.ò 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
Janice Docherty:   Because, obviously, they realised é er, yes, that was 
maybe not the best move, to try and cover up. 
 
David Scott:   And I know I mentioned this a few times in the past, but I 
think it bears repeating:  you have had a full mental health assessment and the 
assessment has been that you have an entirely clean bill of health? 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   And there is no legitimate concern over your mental 
health [thatôs] ever been established or ever been put forward? 
 
Brian Docherty:   No; not in the slightest é 
 
Janice Docherty:   Itôs only social workers who are desperate for this one. 
 
Brian Docherty:   Here, on this occasion, despite how we felt inside, our 
reaction about our sonôs black eye was remarkably restrained, because we knew what 
the agenda wasðand they kept looking for any excuse to end contact. 
 
The main reason for that was that they didnôt want us getting information 
about how our childr en were being treated , particularly by our oldest child;  
but our baby, as Janice said, had not only a black eye but three fingermarks on his 
cheek. 
 
Janice Docherty:   Their main concern, actually, was that they did not want 
us talking to Alexandraðthey kept interrupting any time sheôd try to tell us 
somethingðbecause the guardian ad litem  had told Alexandra that we 
didnôt want our children any more. 
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Ȱ0ÌÁÙÉÎÇ ÍÉÎÄ ÇÁÍÅÓ ×ÉÔÈ ÔÈÅ ÃÈÉÌÄÒÅÎȱ 
 
So, after the court hearing on the 13th [January 2016],  we saw Alexðand we didnôt 
see Seb and Lottie again; we havenôt seen them since before that hearingðwe saw 
Alex and our wee boy Christian for five minutes before they brought it to an end 
based on my husband taking this photograph, but the reason was they didnôt want 
Alex talking , because she did manage to say to me that é that Patricia 
Molony  had said to her that we di dnôt want our children any more. 
 
Brian Docherty:   This is é 
 
Janice Docherty:   And they didnôt want é 
 
Brian Docherty:   é mind games theyôre playing with our children.  
Theyôre given information to say that we didnôt want our children. 
And, on top of that, itôs the kind of Machiavellian games where thereôs not the 
interest of child welfare here whatsoever. 
 

4ÈÅ ÒÁÎÓÏÍȡ "Å ÍÅÎÔÁÌÌÙ ȰÁÓÓÅÓÓÅÄȱ in the presence of the Social 

Services manager, or never see the children 
 
It wasnôt that they had ñconcernsò about our mental health: they said that, but the 
reason why they stopped us seeing our children [came in]  the phone call I received, 
[which]  was from the manager, Bridgeen  Smith .  She said, ñUnless you come 
back to the offices and get an assessment by our psychiatrist  éò 
 
Janice Docherty:   Which she was to attend herself, with us. 
 
Brian Docherty:   é i.e., to be sectioned, ñthen you cannot see your 
children again. ò  So, again, theyôre using the children as a é as ransom for us to be 
sectioned, because we reported a paedophile in Scotland.  That é is how low it is. 
 
David Scott:   So, when was the last time you saw your children? 
 
Brian Docherty:   Mid -January [2016] . 
 
Janice Docherty:   With é with Seb and Lottie, it was the 12th of January, the 
day before the second court hearing , and with Alex and wee Cozzie [Christian] , it was 
Friday the 22nd, I think it was, of January , and it was only for five minutes.  
 
Brian Docherty:   We donôt know who they é where they are or who theyôre 
with.  We é our biggest worry, of course, is that [they are now being abused because] 
weôve tried to protect them from é from fairly wicked people for a long period of 
tim e, and the State ðnot just one s tate, but two states ðhas  acted on behalf 
of wicked people and done everything they can, using every available 
resource, using millions of pounds of taxpayersô money in two countries 
to discredit us and to destroy our family, because we dared to report a 
dangerous paedoph ile and his influential friend  to the Government . 
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David Scott:   So, that brings us to é towards the end of January. 
 
The legal fight, obviously, rumbles on.  Now, the previous hearing on the 13th was 
illegal for assorted reasons, but one of the reasons was there was an appeal pending 
from the previous hearing.  So, how did that proceed?  Was there an appeal hearing? 
 
Brian Docherty:   I suppose é I suppose the first thing Iôd say, in terms of a 
legal fight, itôs more like a legal farce é and itôs very difficult for me to say that, in a 
sense, because we were hoping that thereôd be some kind of justice further up the 
chain. 
 
We made our appeal on the 31st of December [2015] and never got it. 
 
There was a second hearing  [on 13 January 2016], which was again illegal. 
 
We made another appeal, and this was set for the 21st, and we actually had to go out 
of the [local courtôs] jurisdiction to get this appeal, in a different county in [the 
Republic of] Ireland, in M onaghan. 
 
 

Appeal only possible by petitioning multiple court districts 

 
We sent appeal papers to twelve different Circuit Courts, [as] theyôre called. 
 
And we went to Monaghan on the 21st of January and the judge saidðwell, the other 
side never showed up, even though we notified them, as you doðñAs theyôve not 
shown  up, you canôt have your appeal,ò he said.  So he rescheduled the appeal 
for the 1st of February. 
 
 

Appeal held on a day when Irish Circuit Courts do not sit 

 
Jan ice Docherty:   Which was a Monday , and the Circuit Courts just 
donôt sit on a Monday, so it was a special sitting. 
 
Brian Docherty:   So this special sitting with this judge was very, very é it 
was very strange, given the way that Circuit  Court works.  Because a friend was 
raising funds back in Scotland, we were able this time to have a solicitor and a 
barrister.  
 
Janice Docherty:   I can tell you that getting this solicitor was extremely 
difficult.  We went up to Derry 72 and, again, many, many solicitors turned us down, 
but we finally got somebody é 
 
 
 

                                                           
72 Londonderry, just over the border in Northern Ireland. 
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No lawyer in the Irish Republic would handle the appeal 

 
Brian Docherty:   We had t o actually go into a different c ountry, 
Northern Ireland, to get a solicitor é 
 
Janice Docherty:   é but, even there, it was é it was very difficult. 
 
Anyway, we had a solicitor and a barrister for this hearing , and é it was actually the 
appeal hearing on the 1st [February] that alerted us to what actually happened on the 
13th [January],  because the reason that they gave for why this Appeal Court hearing 
would not go ahead was, they said, we had ñagreed to our children remaining in careò 
and, because we had ñagreed to thisò, the Appeal Court hearing couldnôt be heard. 
 
So our barrister said, ñWell, we didnôt agree to this.ò 
 
Brian Docherty:   We appealed it three times.  Not really what you would do 
if you agreed to something. 
 
 

Egregious corruption at appeal hearing, 1 February 2016 
 
And there were so many wickedly corrupt things.73  For example, the judge [Paul 
Kelly] had set this as a special sitting, so it was the Monday the 1st of February.  He 
wasnôt due to arrive for the Circuit Court h earings in Letterkenny until the Tuesday, 
so there was nobody in the court building that day except for, very 
curiousl y, or revealingly, J udge Kelly, the District Court j udge , and Patsy 
Gallagher, the solicitor  from Letterkenny whoôd misrepresented us, who 
was represented by the County Councillor with the gun in his fireplace.  
 
 

Appeal hearing includes unannounced fresh testimony from Police Scotland 

 
Patsy Gallagher was in the court building, Judge Kelly was in the court building , and 
we were in Courtroom 2 with our barrister and solicitor.  A nd, even more despicably, 
at the beginning of this so-called appeal, we were told at the last minute é our 
solicitor  came to us and said, ñDCI Malcolm Jones  of Police Scotland  is due to 
testify against you by police video link, again!ò 
 
Janice Docherty:   And this was an Appeal Court hearing! 
 
Brian Docherty :   And this was an Appeal Court.  So, the Appeal Court judge 
did his é did his utmost best to appear like an affable gent, who was really done up to 
the nines, to use a cliché, and [as if he] was just there é and was going to abide by 
the decisions. 
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Chief *ÕÓÔÉÃÅ $ÅÎÈÁÍȭÓ novel ruling is prayed in aid to deny an appeal 

 
And their side presented a paper from the [Irish] Supreme Court that said, ñIf youôve 
agreed to something in court, you canôt later appeal it.ò  And, of course, we didnôt 
agree to this, but they used that as a stick to beat us with and deny the Appeal Court 
hearing. 
 
Janice Docherty:   But what they had to do was go through this whole 
performance where they pretended that the é the rulings were being typed up there 
and then by Court staff for the 13th of January. 
 
 

No Registrar present; court clerkȟ ÁÃÔÉÎÇ ÁÓ 2ÅÇÉÓÔÒÁÒȟ ÆÁÒÃÉÃÁÌÌÙ ÐÒÏÄÕÃÅÓ ȰÊÕÓÔ ÔÙÐÅÄ ÕÐȱ 

rulings of two weeks earlier 

 
And the office manager [Letterkenny District Court Clerk Val Cronin]ðwho was in 
the c ourtroom acting as a Registrar ðhe said, ñOh, theyôre being typed up right 
now.  Iôll just run up and see if theyôre ready.ò 
 
And he came back and he said, ñOh, theyôve just typed them up. Iôll get é Judge 
Kellyôs just signed them.ò  There and thenðhe [Kelly] just signed it.  
 
 

JÕÄÇÅ ÆÒÏÍ Ô×Ï ×ÅÅËÓ ÅÁÒÌÉÅÒ ÉÓ ȰÊÕÓÔ ×ÁÌËÉÎÇ ÂÙȱ ÔÈÅ otherwise deserted courtroom to 

sign an assertion ÔÈÁÔ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓ ÈÁÄ ȬÁÇÒÅÅÄȱ ÔÏ ÃÏÎÆÉÓÃÁÔÉÏÎ ÏÆ ÃÈÉÌÄÒÅÎ 

 
Brian Docherty:   He just happened to b e walking by,  Judge Kelly  é 
heôs come in and heôs signed this document to say that you agreed to this.  It was that 
level of comic farce and somebody é there wa s no Registrar present at this 
hearing .  There was just the offi ce manager from the Court.  
 
The Appeal Court judge, Judge [John D.] OôHagan, had sent him out [of] the room to 
get a signed statement by Judge Kelly saying we had agreed to this nonsense, which, 
of course, we hadnôt.  And the whole thing é 
 
Janice Docherty:   I donôt believe that we é We werenôt allowed to see 
this ruling that Kelly had signed .  I donôt believe it was handed to our 
barrister or solicitor either  é 
 
Brian Docherty:   Too illegal [to release], to my mind é 
 
Janice Docherty  :  é so it was only handed to Judge OôHagan, who said, 
ñWell, thereôs nothing I can do.  Outwith my control.  Judge Kelly says you agreed to 
it. Therefore, your appeal canôt go ahead.ò 
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!ÐÐÅÁÌ ÊÕÄÇÅ /ȭ(ÁÇÁÎ foresees that the Dochertys will lose the next appeal 

 
Brian Docherty:   And then he said, and I kid you not é I mean, this é he 
said, ñLook, thereôs another hearing scheduled for the 25th of February.  Now, if that 
doesnôt go ahead, weôll give you another appeal, but this time weôll make it on the 7th 
of March.ò  So, é 
 
Janice Docherty:   It wasnôt, ñIf it doesnôt go aheadò; it was, ñIf it doesnôt go 
your way ò. 
 
Brian Docherty:   é ñif it doesnôt go your way.  So, weôll set another éò  
[cynically paraphrasing ] What weôll do just now, just to show Iôm a good egg and 
Iôm not really involved in the corruption in this matterðhardly ! [laughs]ðIôll set you 
another é 
 
So, we went from one Appeal Court date, which we should have had before the 13th of 
January, but didnôt é and [on] the 21st we went to it and we were denied it without 
any legal basis. 
 
We were just told  [ by Kelly on 13 th  January] , ñYouôre not having it.ò 
It wasnôt [that] we  were told we were overruled ; w e were j ust told we 
ñwerenôt having itò. 
 
Then, on the 1st of February, we were told [by OôHagan], ñYouôve agreed to 
something in c ourt and the judge  [Kelly] says soòðaye, but heôs the corrupt 
judge, hold on a minute, heôs the guy thatôs lying; heôs the guy that said that we were 
in the courtroom; t he papers are about how we werenôt even in  the room when thi s 
Appeal Court was happening; that didnôt seem to matter, i t made no differenceðto 
finally saying, ñLook, just to show Iôm a good egg and itôs all above board, what weôll 
do éò (and I can tell you he was convincing no-one of this) ñé is that weôll set 
another a ppeal, just in case it doesnôt go your way on the 25th  of 
February .ò 
 
And that was the farce which is justice in Ireland. 
 
 

Dochertys feel unsafe in the Republic 
 
David Scott:   OK.  Moving on then from the ongoing legal struggle, 
however é unequal that struggle, might be é youôre éat this point, your kids have 
been seized, youôre now living in assorted houses é are you moving a lot?  Managing 
to survive é just é I mean this must be é? 
 
Janice Docherty:   Well, our é 
 
David Scott:   é you know, it must be in a position of a great deal of 
strain, a great deal of disruption to any sort of normal life and é you are also, I  would 
assume, suffering considerable financial stress?  So, how do you survive where youôre 
living?  How are you getting by day to day at this point? 
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Janice Docherty:   We were still in the house where they tried é where they 
tried to set fire to the livi ng room, but we were due to leave that on the 5th of 
February, so we booked a holiday home in the North of Ireland. 
 
Brian Docherty:   Which is only about an hour and a half away, but because 
of the danger posed in Donegal, we thought the best thing might be, because we 
thought, our solicitor  was in the North of Ireland, to get out of the jurisdiction and go 
to the North.  After all, weôre British, weôre Scottish é maybe weôd be safer [in the 
UK] . 
 
 

The Ȱmost surreal ten daysȱ ÏÆ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÌÉÆÅȡ 

Northern Ireland, February 2016 
 
This turned out to be the most surreal ten days of our life, because we booked a 
holiday home in the first instance, just so we could get to the North  and then find a 
home to stay. 
 
 

Someone cancels house-moving van booked by Dochertys 

 
We booked a van online, as well, to move our belongings and put them into storage, 
but although we booked this van, it was cancelled online , and there were lots 
of things like that , where interception or people tampering with é 
 
But our van hire company contacted us by e-mail and said, you know, ñThis is 
already booked, Iôm afraidòðwhich, usually, when you book things online, itôs first 
come, first served. 
 
Not [the truth of the matter]:  ñYouôve booked it and now itôs been unbooked.ò 
 
 

.ÏÒÔÈÅÒÎ )ÒÉÓÈ ÈÏÌÉÄÁÙ ÈÏÍÅÓ ÁÒÅ ÓÔÁÇÇÅÒÉÎÇÌÙ ÈÁÒÄ ÔÏ ÃÏÍÅ ÂÙ ȣ ÉÎ &ÅÂÒÕÁÒÙ 

 
Anyway, we booked a holiday home through a company called Imagine Ireland .  At 
least, thatôs what it appeared to be through this company é and we were told 
there was very little availability, which seemed odd, given that it was 
winter in Northern Ireland ðin Febr uary . 
 
 

Possessions thrown out of home; Dochertys blocked inside 

 
So, we had to take what we could, and we ended up in a place called Limavady [Co. 
Londonderry] , where the owner, or a man purporting to be the owner told us, after a 
day of being there, that he wanted us out of the house.  And he turned up with his 
two friends , and they removed our possessions from usðli terally held us up in the 
street. 
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They put a van across an alleyðthe single lane outside the holiday homeðto stop us 
from exiting the home.  
 
So, having told us to leave the home, they put a [Ford] Transit vanðhis Transit vanð
and his two friends showed up in a 4x4 and they said, ñYouôre not going anywhere.ò  
And I said, ñWhatôre you doing?ò  And they said, ñYouôre not going anywhere.ò 
 
 

Hostage-takers go off to liaise with Northern Irish police 

 
My wife  said, ñYouôre PSNI,74 or youôre acting on behalf of the PSNI.ò  And none of 
them responded.  He said, ñIôm away to phone the PSNI .ò 
 
Now, without any reason for any of this, other than he said, ñI want you out of the 
holiday homeò, which we had booked and paid good money for online .  They  
said, ñWe want you out.ò 
 
 

)Ô ÂÅÃÏÍÅÓ ÁÐÐÁÒÅÎÔ ÔÈÅ ÍÅÎ ÁÒÅ ÁÆÔÅÒ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÐÏÓÓÅÓÓÉÏÎÓ 

 
And he then went back into this house and came back out ten minutes later, and 
when me and my wife went back up to the holiday home and these three men 
came, took all of our possessions  é and, at this point, we were in the middle of 
moving house. 
 
So there we were, waiting till t he storage facility was open on Monday to put é 
 
 

The assailants have locksmithing and base tower spoofing capabilities 

 
We had a small é it was a small three-bedroomed cottage.  It was just my wife and I, 
and we went in one of the spare bedrooms weôd put all of our boxed items [in], and 
they stole them .  We put them, in the first instance, into a shedða lockable shed in 
the backðand when we went back they werenôt there.  These men had gone. 
 
And later on that day, my mobile phone saidðapproximately five oôclock that 
afternoonðit said, ñSIM  card updated.  Call history deleted. ò  ñSIM card 
updated.  Call history deletedò, is what beeped on my phone. 
 
Which I thought was quite an incredible end to a very weird day, and that was one of 
the many [weird days]  in Northern Ireland.  
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Upshot: No children, no home, no possessions, no money 
 
David Scott:   So é so this leaves you with é 
 
Janice Docherty:   No money and no home. 
 
David Scott:   é no kids, no money, no home, no possessions. 
 
Brian Docherty:   Virtually [just] the clothes on our backs é 
 
David Scott:   The clothes on your back. 
 
Brian Docherty:   Itôs a silly thing, but of the things stolen, including many 
documentsðbirth certif icates, marriage certificates, all manner of thingsðthere was 
also a thousand euros ô worth of Christmas presents for our children , 
which weôd kept in the hope of giving them when we got them back.  We bought their 
Christmas presents the day before they were taken and they were still boxed.  They 
were still gift -wrapped in many cases. 
 
 

4ÈÅ ÍÅÎ ×ÅÒÅ ÓÐÅÃÉÆÉÃÁÌÌÙ ÁÆÔÅÒ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÃÁÍÅÒÁɂbecause Brian Docherty had let 

his previous property agent (across the border) know just the previous day that he had 

been caught letting burglars in 

 
And these three men just came in é blundered in é basically just held us up in the 
street and took all our belongings é and we know they were after é one pa rticular 
item they were after . 
 
When we had left our previous accommodation, I left a note for the estate agent,75 
who was involved working as an informant with the Gárda , a guy called Dennis 
Trearty  é and I left a note for him to say, ñItôs surprising the resolution you can get 
on digital cameras these days.ò 
 
That was a note I left on the table, because he was very much involved in helping 
people get into the house which he factored76 for the owners. 
 
It was a matter of days after I left this note that we were held up in the street  é 
 
Janice Docherty:   It was the next day.  It was the following day. 
 
Brian Docherty:   é we were held up by three men in Northern Ireland, 
having booked this holiday cottage online.  
 
David Scott:   OK.  And the camera went? 
 
Brian Docherty:   And the camera was stolen . 

                                                           
75 realtor 
76 managed as agent 
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David Scott:   Right. 
 
Brian Gerrish:   That completes Part 8 of David Scottôs interview.  Join 
Dispatches From The Front  for Part 9. 
 

 
Bridgeen Smith , HSE West, Republic of Ireland  

A social work team leader ñputting patients, clients and families firstò 
Photographed attending a ñcross-border  leadership development programme ò 

 

 

Guardian ad litem of the Docherty children in Ireland, Patricia Molony   
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DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection of Paedophiles ðPart 9  
 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Dispatches From The Front  and David 
Scottôs as he interviews Brian and Janice Docherty, the couple whose children were 
stolen from them by the State after they reported the approaches of a paedophile. 
 
David Scott:   David Scott, Northern Exposure , continuing the interview 
with Janice and Brian Docherty.  
 
When we left the narrative, Janice and Brian were left in Ulster, 77 having been 
deprived of such wordly goods as they possessed, and they had a hire car, assorted 
pets and nothing else in the world.  
 
Weôre talking about February 2016ðand weôll pick up the story from there. 
 
Brian Docherty:   Yes, well we had no address, and we had obviously went 
to the North to find a home in what we thought would be a safer place. 
 
 

A different Northern Irish hotel each week; animals being attacked again 

 
Janice Docherty:   So, at this point, a friend paid for a hotel for us, but 
because of constant surveillanceðconstant breaking into our carðwe found 
ourselves every night for a week in a different hotel.  In the morning , weôd go down: 
the dogs had been attacked every night .  There was even one night when one of 
the guinea pigs was badly injured by the attack, and it was becoming quite 
unbearable é 
 
Brian Docherty:   Because my friend Neil, in Edinburgh, had paid for four 
nights in a Travelodge, three police officers from Police Scotland actually turned up 
at his house at 11 pm on a Saturday night, demanding to know my location.  Now, I 
wasnôt reported missing.  They said I was , and theyôve never told me or my friend 
who reported me missing.  This was clearly fabricated, but they turned up at Neilôs 
house.  Neilôs married to a woman whoôs in and out of hospital, whoôs almost blind.  
He has two grown-up children who are disabled. 
 

Menacing Scots call Northern Irish hotel 

 
And there was a constant campaign of harassment, of friends of mine, who were 
helping and supporting us.  Even to the extent whereðwhen Neil booked a hotel for 
us in Londonderry, or Derry:  the Waterfront Hotel ðimmediately after we checked 
in and I phoned my friend to confirm the booking, the Reception was immediately 
phoned back by a Scottish v oice, who demanded to know the location of the 
hotel and the name of the hotel , and they hung up. 

                                                           
77 Northern Ireland 
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That happened twice when we went to é The following night , that happened in 
Londonderry, in the Travel odge.  It was a constant campaign.  And, as Janice says, 
each and every single night, when we were [en route] dropping off papers to the High 
Court in Dublin, our car was bro ken into and papers taken out. 
 
 

Car broken into for legal paperwork during a Dublin trip and returned to the car in NI 

 
Actually, when we got to Dublin , we submitted papers for the attention of the Chief 
Justice [of Ireland], a woman called Susan Denham,78 and as we returned to the car 
at about seven oôclock at night, straight outside the Four Courts79 in Dublin, the 
passenger door was ajar and é 
 
Janice Docherty:   Paperwork was removed from é from the floor of the car, 
which later turned up the next morning when our é car was in Derry, when we drove 
back to Dublin from Derry é 
 
Brian Docherty:   To Derry. 
 
Janice Docherty:   é and the paperwork was returned. 
 
Brian Docherty:   It was actually returned.  This time , it was returned to a 
different part of the car.  
 
 

In despair, the Dochertys seek sanctuary in a monastery 
 
Janice Docherty:   And that was the time when the guinea pig was badly 
injured, so é the stress was getting too much.  So, Neil,  my friend Neil , contacted 
friend, who contacted a friend, who contacted a friend, and they found a place for us 
to go safely, which was a monastery in Portg lenone  in Northern Ireland called 
Bethlehem Abbey . 
 
So, we met somebody who drove us there, and at that point we had to leave our 
animals dispersed with strangers, which was quite awful actually, because I felt like a 
last é 
 
Brian Docherty:   It seemed like a kind thing to do, even though we barely 
knew some of these people. 
 
Janice Docherty:   We didnôt know them at all. 
 

                                                           
78 It is the understanding of UK Column that in the Irish model of habeas corpus (guaranteed 
by Article 40.4 (ii) of Bunreacht na hÉireann), the High Court judge must call the Chief Justice 
to hear the petition on the very day of presentation. 
79 The central seat of justice in Dublin. 
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Brian Docherty:   Because weôd been driving round in a hire car, the dogsð
as Janice said, even in Belfast, when we were giving in documents to Stormont 
House80 to the [UK]  Secretary of State [for Northern Ireland] , when our lives were 
under extreme threatðthe dogs had been stabbed: Wolfie was stabbed in the back of 
the leg.  Someone had broken in and ripped the seal of the car and the ceiling.  There 
was blood on the ceiling and blood on the seats of this hire car, and they were 
searching for documents and paperwork.  And Holly, bless her, was tasered on the 
nose for the umpteenth time.  
 
So, it was a constant campaign of intimidation and violence and definite threat , and 
my friend managed to get us, through his contacts, into a monastery, because we 
were just asking him, ñIs there anywhere we can thatôs safe, because theyôve taken 
everything.  Theyôve taken our children, theyôve taken our belongings and now they 
want to take our lives, clearlyðafter [a final intense phase of] seven days of moving 
from hotel to hotel and going to various locations to try and get some kind of 
protection and justice.ò  So we went into this monastery. 
 
Janice Docherty:   So, a couple of days which were relatively calm. 
 
Brian Docherty:   ñRelatively calmò in this context means it was quite 
fraught, but é on this occasion the dogs were not beaten, tasered, and our car wasnôt 
broken into é for a short period. 
 
 

NI policemen call at monastery in middle of night to talk cross-border psychiatry 

 
One eveningðand this shows you the extent of the surveillanceðtwo officers from 
the PSNI, the Police Service of Northern Ireland, showed up to the monastery at 1 am 
and chapped81 on our room door.  They demanded to know if my wife was with me, 
which, of course, she was.  And then said that we had missed é weôd been ñmarked 
missingò.  Itôs quite unusual, because weôve been marked missing so many times, but 
they never tell us who  marks us missing  é 
 
Janice Docherty:   Or why . 
 
Brian Docherty:   And this seems to be the pathetic justification for a 
constant campaign of harassment in three different countries.  
 
The officer then informed me that we had ñmissed a psychiatric assessmentòðwhich 
is, if ever thereôs a euphemism, thatôs é thatôs oneðin a Gárda station or a police 
station in Letterkenny.  So, in other words, here was two officersðserving police 
officer s with the P olice  Service of  Northern Ireland turned up at a 
monastery called Bethlehem Abbey in Portg lenone at 1  am to tell us that 
we missed a psychiatric assessmen t.  
 
 

                                                           
80 The seat of the devolved Northern Irish administration and parliament. 
81 knocked hard 
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Janice Docherty:   Not that we were aware  of this psychiatric assessment, 
and we didnôt have any form of communication with us ðno laptop, no no mobile 
phone, nothing.  So there was not really any way that they could have known we were 
there. 
 
 

NI police know the Dochertys were at the monastery from constant surveillance 

 
Brian Docherty:   Unless, of course, there wasðas we knew [there was]ða 
constant campaign of surveillance .  Even in the morning  after the horrendous 
weekend, when we went to our solicitor , we were actually followed to our 
solicitor ôs offices, with a car following us round half of Londonderry . 
 
 
Monastery clearly unsafe after all 
 
When the officers left shortly after 1 am, my wife and I knew that they werenôt just 
coming as a courtesy call and that they werenôt there just to check on our é to tell us 
that é to read us a bedtime story or to offer us some kind of support. 
 
So, the next morning, early in the morning é 
 
Jani ce Docherty:   Well, we didnôt sleep after that, so we é we decided to 
leave very early. 
 
 

Escape over field and wall 
 
Brian Docherty:   We were very suspicious that they were waiting outside to 
arrest us é outside this monastery é and we left quite early before daybreak, really. 
 
Janice Docherty:   Yes, just about daybreak, and é Now, we didnôt want to 
go out the main entrance.  There was only the one way in and one way out of this 
monastery and we didnôt fancy going down there, because we were fairly sureð
especially seeing as the last few days weôd seen cars outside the monastery, on the 
roadðwe thought, ñRight, thereôs every likelihood that thereôll be people waiting for 
us and, if theyôre desperately keen for us to attend a psychiatric assessment in a 
police station, thereôs every possibility that theyôll just take us and drive us straight 
there.ò  So é 
 
Brian Docherty:   We é 
 
Janice Docherty:   We looked for é 
 
Brian Docherty:   We looked for an alternative exit é and é 
 
Janice Docherty:   Which was not easy to find é 
 
Brian Docherty:   é it was not easy.  We found this é 
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Janice Docherty:   So, we crossed a field é 
 
Brian Docherty:   We crossed a farmerôs field on a very foggy, wintry 
morning é with é   very icy field, if muddy, but the mud was so é 
 
Janice Doc herty:   It was so frozen that, actually, we were able to walk across 
it , and we discovered a wall, which was about six or seven feet on our side.  On the 
other side, however, it was substantially higher!   The drop down was considerable, 
but we thought, well, we either try and é and é 
 
Brian Docherty:   é scale this wall é 
 
Janice Docherty:   é scale this wall and escape, or we take our chances with 
é with é 
 
Brian Docherty:   At all times, we had é in every action é we were doing é 
at the forefront of our mind was that if we get sectioned, then our familyôs lost. 
 
Janice Docherty:   Thereôs nobody there to protect our children, and 
that would be it.  
 
Brian Docherty:   That é our children were kidnapped é our children were 
being ransomed to section my wife and I for reporting this and bringing to  light 
activities in the north -east of Scotland.  If we get sectioned, then thereôs no 
hope for our children.  
 
Janice Docherty:   Thereôs nobody to fight for our children. 
 
Brian Docherty:   So, with very little é with massive levels of stress and a 
number of carrier bags with our clothes é and very little possessions é 
 
Janice Docherty:   We decided é we decided we were going to have to just go 
over this wall.   
 
Brian Docherty:   é the wall é 
 
Janice Docherty:   So, I said, ñWell, Iôm going to have to go first, because I 
canôt even climb up at this side, let alone é you know é if you go first, I canôt even get 
onto the wall.ò  So, I got helped up onto this wall, and I was looking over onto the 
other side, thinking, ñIôm going to die.ò  So, I climbed over.  I was holding onto the 
top of the wall and I was thinking, ñOh, goodness me, itôs a long way down é 
 
Brian Docherty:   Long way down é 
 
Janice Docherty:   é and gravity took over and I had no choice, and I just fell 
down this wallðunhurt, which was quite incredible.  
 
Brian Docherty:   It was incredible.  
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Janice Docherty:   You [Brian] passed me over the carrier bags of what few 
belongings weôd gathered.  People had been quite kind to lend us some clothes. 
 
Brian Docherty:   We went to é we managed to get a bus, although it took 
some time.  I climbed over the wall é covered myself in moss é and then got a bus to 
the nearest town, and then another bus to another town, and then another bus to the 
é 
 
Janice Docherty:   Ferry. 
 
Brian Docherty:   é the ferry port é early in the morning é 
 
Janice Docherty:   Well, we didnôt know where we were going to go.  We had 
no money é very little money é 
 
 

No car, no friendsɂno ÃÈÏÉÃÅ ÂÕÔ ÂÁÃË ÔÏ ÔÈÅ ȰÌÉÏÎȭÓ ÄÅÎȱ ÏÆ 

Scotland 
 
Brian Docherty:   Very little money and é we just thought, ñWell, weôve left 
one country because of the death threats.  Weôre leaving another country because 
clearly they want to section us,ò so we thought, ñWell, weôll go back to Scotland.ò 
 
It seemed like we were going back into the lionôs den, but we didnôt have much 
choice. 
 
Janice Docherty:   We didnôt know anybody, really, where we were. 
 
Brian Docherty:   No, we didnôt é 
 
Janice Docherty:   é we didnôt know anyone in Northern Ireland at all and é 
 
Brian Docherty:   é so we went to the ferry port and we gave é 
 
Janice Docherty:   We managed to get on é we didnôt have a car, obviously, 
so we got on as foot passengers. 
 
 

Policemen combing the ferry port  

 
Brian Docherty:   And when we got off the ferry, they were actually stopping 
é there was a number, a large number, of police officers and vehicles stopping every 
car é 
 
Janice Docherty:   Every car that was getting off the ferry é and searching 
them.  This was in Stranraer é 
 
Brian Docherty:   In Stranraer.  
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Janice Docherty:   So we got off on the little bus for the foot passengers, and 
nobody stopped the bus. 
 
So we got over to the terminal and there was a bus waiting there, which was to é to 
go to the train station.  
 
So we got on the busðand the bus sat there for a good five minutes.  We were slightly 
anxious that all these police officers were going to stop searching the cars and come 
over, but they didnôt think about us being foot passengers and é 
 
Brian Docherty:   And we got back to Scotland é and é 
 
Janice Docherty:   So é we got on the train at Stranraer é went up to 
Glasgow é 
 
 

Police Scotland harass Scots in contact with Dochertys 

 
Brian Docherty:   Oh, and I  was told by a friend, whoôs a councillor, 
that she was visited by Police  Scotland officers  as well , seeking my 
whereabouts.  Again, there was no justification for this.  There was no 
allegation of criminality.   It was just a campaign of harassment , because 
Iôd been in e-mail contact with this friend, g odmother to our son. 
 
 

Police roadblock in Scotland 

 
We got back to Scotland and, as Janice says, there was this roadblock of police 
officers with lots of vehicles and cars.  We got through and got back to Glasgow, and 
then we went to stay with some friends. 
 
Janice Docherty:   Well, there was a few nights of relative homelessness.  
Not relative, close to it , and é and then, yes, then we went over to Edinburgh. 
 
 

Tailed in Edinburgh, Dochertys move to England, February 2016 
 
Brian Docherty:   To é to Edinburgh to stay with some friends, and we were 
followed around by Police Scotland, and then we were passed onto other friends who 
were south of the border, who were friends of our friends, but were new to us. 
 
David Scott:   So, this is starting to sound more like the underground 
rai lroad where slaves escaped the South, or Underground methods of getting airmen 
out of occupied Germany.  Weôre into this, you know é friendsô network and staying 
away from the authorities, because youôve now reached a stageðafter two years of 
this and of having appealed to everyoneðwhere, really, who can you trust?  That é 
thatôs the position, having excluded everyone by trial and error.  Thereôs é thereôs a 
é youôre now relying on the friendship of strangers sometimes. 
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Entirely dependent on the kindness of strangers 

 
Brian Docherty:   Thatôs exactly it.  If people hadnôt éif people hadnôt é 
 
Janice Docherty:   Yes, very much so. 
 
Brian Doche r ty:   If people hadnôt é if people hadnôt been so brave 
and kind and  decent, then we would have been de ad some considerable 
time ago . 
 
If people hadnôt been hospitable and extremely generous é I mean, our car was 
destroyed in Northern Ireland , and when we got é we were é we were 
travelling by foot  back to Scotland, and we barely knew é 
 
 

Strangers give Dochertys a car because they believe them 

 
I mean, we justðliterally  justðmet a couple in England and they bought us a used 
car, they insured the used car, they road-taxed the used carðand we knew them for 
three days!  They fed us, they é they é they é they é 
 
Janice Docherty:   They were unbelievably wonderful é 
 
Brian Docherty:   é they were kind.  They were absol é they were disgusted 
with what happened to us, as é 
 
Janice Docherty:   Iôm still concerned about giving their names, because I 
donôt want anything to happen to them, but they were the most amazingly kind 
people.   
 
Brian Docherty:   For every wicked villain in this story , thereôs been 
some really heroic people who have é have stood up and said, ñThis is 
outrageous. ò  Neil and Karen in Edinburgh are very much two of those people, and 
what theyôve done is, literally, saved our lives. 
 
Janice Docherty:   Theyôve saved our lives so many times.  Without their 
help, we would have é 
 
Brian Docherty:   We would have perished easily. 
 
Janice Docherty:   Yes, starved to death or been é or been, you know, 
caught. 
 
Brian Docherty:   Easily é 
 
Janice Docherty:   Disposed é 
 
Brian Docherty:   é or easily disposed of.  Yes.  So, we then got a car é 
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Janice Docherty:   So we had a car. 
 
Brian Docherty:   Three weeks into staying in Scotland, and having moved 
about a bit, we were now down in Cheshire with an é with an old, very reliable 
Japanese car é top speed 58 miles an hour é downhill.  It was é it was the same car 
used by the Top Gear team in Star in a Reasonably Priced Car : the Suzuki Liana. 
 
 

Replacement car is bugged 

 
I can give the registration, because Iôm sure thereôs at least é three police forces 
know the car. 
 
Janice  Docherty:   It goes beep at 4  am, so I think é 
 
Brian Docherty:   I did consider putting on my Facebook page é you know, 
Facebook surveillance for the police, just letting them kn ow where I was going in 
advance!  You know, ñIôm going to the supermarket tomorrow to buy cheese.  Iôll be 
there from one to one-ten,ò sort of thing. Itôs that level of ridiculousness. 
 
 

After three weeks in Britain, back to Ireland, despite port closure 
 
So then we got the ferry é  
 
Janice Docherty:   We got the ferry é 
 
Brian Docherty:   é we got the é we drove the car down to the south of 
Wales. 
 
Janice Docherty:   Yes. 
 
Brian Docherty:   And weôd accessed e-mail in Cheshire, so we thought, 
ñWeôll not get the ferry from Liverpool; w eôll get the ferry from South Wales.ò  And 
there were police officers everywhere.  We é The ferry port we were going to 82 
was cancelled and locked up ðwe had to go further down.  I forget the name of 
the port ,83 and é 
 
Janice Docherty:   I canôt recall either, but é 
 
Brian Docherty:   é we were the last car on, and there was a heavy presence 
of police.  This time é 
 
 
 
 

                                                           
82 either Holyhead or Goodwick (Fishguard) 
83 either Goodwick (Fishguard) or Swansea 
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Gárda watching for foot passengers (as Dochertys had given Police Scotland the slip by 

being foot passengers) 

 
Janice Docherty:   This time, when we drove off é 
 
Brian Docherty:   They were searching the foot passengers.  Not joking, they 
were searching foot passengers.   
 
Janice Docherty:   So we drove é 
 
Brian Docherty:   They came on the ferry é it was incredible. 
 
Janice Docherty:   And what they did do also with the cars was, there were 
some é a police officer who was checking in the back of the car to see if there was 
anyone extra, but, of course, they didnôt think the people driving  the car could be é 
 
Brian Docherty:   And this guy, this copper,84 asked me for some 
identification, but as we were the last car getting on, he barely looked at it.  I passed 
him identification é 
 
Janice Docherty:   He just looked at the photographðhe didnôt look at the 
name, which é  
 
Brian Docherty:   Janiceôs information had all been stolen.  I mean, a lot of 
my things had been stolen: passport, etc., but everything of Janiceôs had been stolen.  
We got on the ferry and é it was a busy ferry é there was a lot of French kids there.  
The ferry was cancelled where we were supposed to be getting it, and we were on a 
redirected ferry from n orthern France.  So there had been some skulduggery 
with the ferries , and there was a number of officers  on the ferry, which 
we identified . 
 
Janice Docherty:   Yes, they pretty much sit there [as if] with the word s 
ñPolice Officerò tattooed on their forehead! 
 
Brian Docherty:   Itôs not like é Itôs a strange thing, because a number of 
people, when theyôve heard whatôs happening to us with various police forces, said, 
you know, ñYour life is like something out of a film.ò 
 
 

Dochertys have found Scottish and Irish surveillance to be a bungling affair 

 
And weôve just got a very é very, kind of, black humour about things at times, but in 
the films , surveillance is very covert and very secretive and é 
 
Janice Docherty:   In real life é 
 

                                                           
84 policeman 
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Brian Docherty:   é what weôve found: itôs very, very blunt and sloppy 
and obvious , and relies heavily on technology .  Not that we are experts by any 
stretch.  It just means that weôre very used to it and é 
 
Janice Docherty:   Well , when somebody follows you about constantly, you 
kind  of go, ñSomebodyôs following meò é you notice it.  
 
Brian Docherty:   Yes: ñ[Either] t hat personôs really  interested in these é 
these CheeseônôOnion crisps that Iôm looking at, or heôs following me round the 
supermarket.ò  I mean, itôs ridiculous stuff, you know.  And in the cars and in the 
street and when we go  [out] , itôs a constant campaign of harassment.  
 
Anyway, we got back to Ireland and é where did we go from there? 
 
David Scott:   Well, can we go back to é weôve reached Ireland.  Letôs go 
back to the legal issues. 
 
Brian Docherty:   Oh, yes. 
 
David Scott:   We é weôve covered several court cases.  Weôve covered 
appeals, and appeals rejected, as well. 
 
Brian Docherty:   Yes.  We knew we werenôt going to get any justice from 
the District Court or the Circuit Court.  I think I saw é I think thatôs where youôre 
going é 
 
David Scott:   Yes, yes.  What was the next move?  What was the next 
legal é 
 
 

As a respondent in such non-cases, it is better not to show up 

 
Janice  Docherty:   Well, actually, there was a District Court hearing, but we 
had been informed that weôre not actually accused, because weôre not actually 
accused of anything, weôre called now é whatôs the word?  Itôs like é 
 
Brian Docherty:   ñRespondents ò. 
 
Janice Docherty:   Respondents. 
 
Brian Docherty:   Weôve never been accused of anything. 
 
Janice Docherty:   So weôre called é yes é 
 
Brian Docherty:   So weôre called é 
 
Janice Docherty:   As a result, we were told that we could only make 
things worse by turning up fo r the c ourt hearings, because weôre now 
giving them credibility . 
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Brian Docherty:   And weôre incriminating ourselves by responding  to what 
they say. 
 
 

Psychiatrist lurking in court to cart Dochertys away, March 2016 

 
And we were also warned by our solicitor  that if we turned up to the 
hearing in mid -March [2016], we were going to be sectione d.  
 
And we did  turn up to this h earing, and there was  a psychiatrist  in the foyer 
waiting for this hearing , so I wrote a letter to the judge and we left.  And the 
letter stated that our children have now been detained at that point 
something close to a hundred and so many days  é I think it was 110 days .  
Itôs now been é 
 
David Scott:   And the maximum is? 
 
Janice Docherty:   Eight . 
 
Brian Docherty:   Well, under his Care Order é sorry, under their Care Act 
[in Ireland] , the maximum is eight days [for]  which theyôre allowed to hold our 
children.  Itôs now been a hundred and sixty é 
 
Janice Docherty:   A hundred and seventy. 
 
Brian Docherty:   A hundred and seventy, sorry. 
 
 

Why have Irish social services never applied for a Care Order proper? 

 
And, just to make clear: for the Irish s ystemðwhich weôve had to learn the hard way 
aboutðour children are being kept é illegally detained é every four weeks, by an 
Interim Care Order.  Another four weeks passes and then thereôs another Interim 
Care Order. 
 
 

Asked about this, the Irish state invents in April 2016 having Ȱappliedȱ in February 

 
At no point has the State presented for what they call a Care Order, 
because there is nothing to justify the holding our children.   And when I 
wrote to the judge and I explained that out children are now being detained on five 
Interim Care Orders and at no point has there been a presentation or a é a thing for 
a Care Order, two weeks later we were e-mailed by the Stateôs solicitors, V P 
McMull inôs representative, and she sent us back-dated papers for an application for a 
Care Order [supposedly sought] in  the end of February [2016] . 
 
Janice Docherty:   However, of course, this had to have been invented.  They 
couldnôt have put it forward at the time é 
 
David Scott:   This is in é this is in April? 
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Brian Docherty:   This was é this was in April. 
 
David Scott:   So, in April, when you complained after thereôs been five 
Interim Care Orders with no application for a Care Order, then, magically, hereôs é 
hereôs é hereôs one I prepared earlier, in February!  
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   But thatôs not been actually é itôs not stamped by a 
court or anything?  
 
Brian Docherty:   No.  
 
Janice Docherty:   And furthermore, they couldnôt have actually presented 
for that at that time ðor the children would not be held under a full Care Order , and 
they havenôt [been].  Theyôre still held under the [Interim Care Order].  So, it has to 
have obviously just been invented and, you know, back-dated, because, otherwise é 
 
Brian Docherty:   So, we knew é we knew it was too é 
 
Janice Docherty:   [They] wouldnôt still be held under Interim é 
 
 

Back to the peripatetic holiday home existence 

 
Brian Docherty:   Definitely.  We knew it was too dangerous to get é to try 
and get a permanent address, so we were living in holiday homes. 
 
 

Legal escalation in Ireland 
 
And we é we were informed that, under Irish law, there is a constitutional right 
which applies to children held in care, where, if a prisoner or someone is detained 
unlawfullyðsuch as a child in careð[and] has been held there without due process or 
legality, you can apply under the Constitution to the High Court in Dublin, the Four 
Courts, for whatôs called a [writ of] Habeas Corpus.  Now, Habeas Corpus means, 
literally, to pres ent the body before the Court. 
 
So, we filled in the paperwork and we took the paperwork to the Four Courts é 
 
Iôve é Iôve actually got this, as usual, in the wrong order.  My wife is, I can sense é 
 
Janice Docherty:   [No,  not the wrong order; ] I  was also just going to say, 
briefly, that when we returned to Ireland , we were due for yet another Appeal Court 
hearing.  Now, two of them hadnôt gone ahead back in January and February, so we 
were due another one at the start of March.  This was just then suddenly cancelled, 
without explanation é 
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Meanwhile, the third appeal date has summarily been cancelled 

 
Brian Docherty:   Without explanation.  We é we é we received an e-mail 
and told, ñItôs been cancelled éò 
 
Janice Docherty:   Obviously, they just werenôt prepared to go ahead é 
 
David Scott:   And you mentioned also a Judicial Review? 
 
Brian Docherty:   Yes. 
 
David Scott:   Where did that fit in?  
 
Brian Docherty:   A Judicial Review is, obviouslyðas it saysðitôs a review of 
the judicial processes, and if you can demonstrate that thereôs been inconsistency, 
illegality or irrationality, you can [challenge it].  What happens is, normally, when it 
goes to the High Court, you have your legal team present such a case, but, of course, 
we are our legal team, because weôve been denied the basic right to legal 
representation.  We had a barrister and a solicitor for three days, which cost us a lot 
of money, but that was all we could afford é 
 
Janice Docherty:   Weôve been denied Legal Aid,  repeatedly.  
 
Brian Docherty:   Repeatedly.  Interestingly , by é 
 
Janice Docherty:   And illegally.  
 
 

The manager who illegally refused Legal Aid has been promoted to continue refusing it  

 
Brian Docherty:   This started in February 2015 and the person who denied 
us é the Legal Aid Manager ha s now been promoted to Regional Manager 
and has denied us it again ðin a different  part of Ireland . 
 
Janice Docherty:   In a newly -created post.  
 
 

Several ÏÆ ÔÈÅ $ÏÃÈÅÒÔÙÓȭ ÐÅÒÓÅÃÕÔÏÒÓ ÈÁÖÅ ÌÉËÅ×ÉÓÅ ÂÅÅÎ ÇÉÖÅÎ ÔÁÉÌÏÒÅÄ ÐÒÏÍÏÔÉÏÎÓ 

 
Brian Docherty:   In a newly-created post, which didnôt [exist] before our 
children were taken from us the first time.  And that seems to be a recurring 
motif in the corruption against us.  
 
 

Also meanwhile, Judicial Review denied by Irish High Court 

 
When we é we went to the High Court and presented for a Judicial Review é 
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Now, in the Irish system, you take your Judicial Review to get stamped by a Notary 
Public and you swear on the Bible that this is accurate.  And we did that.  We took it 
to the High Court.  
 
We filed our papers and we were given whatôs called an ex parte  docket, which 
meansðincrediblyðyou take it to one of the many courts at the High Court in Dublin 
and a judge  is duty -bound to hear your case then and there . 
 
What happened in our  case is, we were told thisðadvised of thisðso we went to the 
High Court, we did the appropriate paperwork, we took our detailed sworn 
statements, we demonstrated the illegality and the inconsistency of the law, and we 
went from one courtroom and the  Registrar says, ñNo, we wonôt hear it.ò  
We went to another c ourtroom and the Registrar says, ñWe wonôt hear 
it.ò 
 
Janice Docherty:   And the judge also said, ñWe wonôt hear it.ò 
 
Brian Docherty:   And we went to a further c ourtroom and the 
judge  says, ñWe wonôt hear it, but if you come back in ten days, weôll 
think about it then.ò  And this is against the é procedure. 
 
So, having been denied legality in the District Court and denied three 
appeals in the Circuit Court, weôd now gone to the High Court ðand we 
donôt get the benefit of the law. 
 
 
High Court office staff are baffled  
 
Janice Docherty:   We went back to the é the é the office staff in the é the 
High Court and é and asked about it é and we were told there, ñThey should 
definitely  hear it today.  Thereôs no reason for this.  This is wrong.  They 
should hear it.ò 
 
Brian Docherty:   ñThey should hear it here .ò 
 
Janice Docherty:   But we couldnôt get anyone to hear it. 
 
Brian Docherty:   So, we é we filed those papers, but never was é 
 
Janice Docherty:   But itôs never gone ahead. 
 
Brian Docherty:   Itôs never been heard. 
 
David Scott:   So, that é  thatôs still pending.  Thatôs notðto this day, 
againðnot happened.  Thereôs not been a Judicial Review. 
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Judicial Review files from April are Ȱstill in limboȱ, never having been presented 

 
Brian Docherty:   Those files are still in limbo.  Theyôve been filed 
as of 27 April.  Theyôve never actually been here  in a court of law.  
 
David Scott:   OK. 
 
Brian Docherty:   So we went back [to the High Court] two weeks later, out 
of desperation for our children, for concern for our children and Social Work 
kindly [!]  telling us that our children were upset and they desperately want to see us. 
 
Janice Docherty:   But they wonôt allow us to see them.  They just like to 
do the emotional torture é you know, psychological torture, telling us our 
children are asking for us, they miss us, but ñyou canôt see them.ò 
 
Brian Docherty:   We canôt see them. 
 
 

The day Habeas Corpus became a corpse in Ireland: 25 May 2016 
 
So, we went to the High Court, this time for the Habeas Corpus, and we é we filled in 
all the é We researched Irish law, we gathered all the paperwork, we typed up 
lengthy statementsðvery, very detailed statements again; we put many hours into 
thisðwe went to the High Court, and the judge refused to give us a Habeas Corpus. 
 
Janice Docherty:   Well, no; he é he refused to do it then é 
 
Brian Docherty:   Then [on the spot]é 
 
Janice Docherty:   But with Habeas Corpus, itôs such an important thing.  
The idea was that it must be heard on the day.  Itôs a constitutional right , on the day.  
 
Brian Docherty:   The tradition was , they used to run in waving the paper, 
[shouting] ñIôve got a Habeas Corpus!ò, and everything went into shutdown.  
 
David Scott:   Itôs one of the basic guarantees of liberty in any common-
law jurisdiction.  Itôs the writ of Habeas Corpus which forces the authorities to bring 
people who are detained in front of the Court, so there can be some daylight é 
sunlight , in many cases. 
 
 

Judge Haughton coordinates with the previous Donegal judge and the Chief Justice 

 
Brian Docherty:   Well, the judge, Judge [Robert] Haughton , then 
phoned é disappeared from the Chambers and re -emerged having  spoken, 
clearly, to Judge Kelly ,85 the judge é 
                                                           
85 Brian Docherty has also subsequently (5 August 2016) averred that it was clear that High 
Court Judge Haughton had also conferred with Chief Justice Denham in the meantime. 
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Janice Docherty:   It was obvious he had, because he then told us certain 
things that we hadnôt given é information we hadnôt given him.  So, heôd 
obviously é 
 
Brian Docherty:   Heôd obviously spoken to the judge , and the judge 
had obviously given him a very heavily abridged and edited and é 
 
Janice Docherty:   é and untruthful version é 
 
Brian Docherty:   é version of events.  And he then said, ñLook, Iôm not 
é Iôm not going to give you this.  You should go back to the Circuit 
Courts.ò  I said, ñWell, look, weôve been to the Circuit Court é 
 
Janice Docherty:   ñThey keep cancelling.  They wonôt allow it to go ahead.ò 
 
Brian Docherty:   ñThey keep cancelling.  They wonôt allow us to have it.ò 
I said, ñLook, this is a Child Protection matter.  Weôve got éò 
 
 

(ÁÕÇÈÔÏÎȭÓ ÌÅÇÁÌ ÒÅÁÓÏÎing ÆÏÒ ÒÅÆÕÓÁÌ ÏÆ (ÁÂÅÁÓ #ÏÒÐÕÓȡ Ȱ4ÈÁÔȭÓ ÁÌÌ ȣ ÓÔÏÐ ÐÒÏÔÅÓÔÉÎÇȱ 

 
David Scott:   Was there any lawful excuse given for not 
granting you r writ of  Habeas Corpus?  
 
Janice Docherty:   No.  
 
Brian Docherty:   Nothing whatsoever.   There was no é there was no 
referring to a precedent or a law or to anything in the Constitution .  It was 
simply a case of é he said, ñThatôs it.  Thatôs all Iôm going to say.  You can 
stop protesting , Mr Docherty,ò he said. 
 
 

"ÏÇÕÓ ÒÅÆÅÒÅÎÃÅ ÔÏ ÔÈÅ ȰÏÔÈÅÒ ÓÉÄÅ ÏÆ ÔÈÅ ÓÔÏÒÙȱ 

 
Janice Docherty:   He é he said, ñWeôve got to get the other side é put their 
story in.ò  So, got to give them ten daysô notice é 
 
Brian Docherty:   Which you donôt have to do in a Habeas Corpus. 
 
Janice Docherty:   No, thatôs not at all true. 
 
Brian Docherty:   A Habeas Corpus is judged on the day on the 
merits of the information presented , and the person detained is brought 
before the court.  That is the Irish system, but that apparently doesnôt 
apply  to us.  
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David Scott:   OK.  So that brings us é thatôs May the 25th é is that 
right?  
 
Brian Docherty:   Thatôs May the 25th, yes. 
 
David Scott:   So, that brings us almost up to date.  Weôre sitting here at 
the start of June, so thatôs where weôre currently sitting.  
 
So, youôve exhausted every é every opportunity, every avenue, in the Irish legal 
system é 
 
Brian Docherty:   In the Scottish legal system [too] .  Weôve complained 
to every body.  Weôve e-mailed every politician.   We have tried our damnedest 
for the sake of our children, who miss us and want us and need us é 
 
Janice Docherty:   é miss us unbelievably badly é 
 
Brian Docherty:   é and we miss them like é I would rather lose limbs than 
be without them and é 
 
David Scot t:   So, weôll pause there briefly, and weôll then just wrap 
things up to summarise what youôre looking to do in the future.  
 
But I think for the listeners, itôs é itôs going to be salutary to listen to thisðthe story 
that you can have a law-abiding, loving family torn asunder like this,  you can have a 
situation where  not only has this family not been convicted of any criminal 
wrongdoing, they havenôt even been accused of criminal wrongdoing , and yet 
children have been violently seized by the State in an armed raid and detained now 
for six months, with no lawful excuse, with no justification, with no pretence that itôs 
Child Protection . 
 
And the only possible explanation for thisðthe thing that started it all ðwas 
report ing an approach by a paedophile in rural Aberdeenshireða paedophile who, it 
transpired, was very well-connected. 
 
And, given the scope of what has been described here, my greatest worry for the 
whole of my nation is that ówell -conn ectedô must mean very, very  well -
connected, otherwise the events that weôve heard described could not 
have occurred . 
 
So, weôll close there for the moment and then weôll wrap things up with a look 
forward.  
 
Brian Gerrish:   And that completes Part 9 of David Scottôs interview, and 
what parent could not fail to be moved by Brian Dochertyôs statement that heôd 
rather lose limbs than lose his children?  And we remember that the parents have not 
been accused of any crime or wrongdoing.  The State has simply taken their children. 
 
 
Join us for Part 10 of Davidôs interview with Dispatches From The Front . 
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Portglenone, Northern Ireland  (UK)  
The peninsula between Lough Swilly and Lough Foyle (Londonderry ) 

just west of the Northern Irish border is Inishowen  (with Malin Head at its top ), 
in the Republic of Ireland. This is where the Dochertys latterly fled . 
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DISPATCHES FROM THE FRONT  
 

The Brutal Protection of Paedophiles ðPart 10  
 
 

The Dochertys review their experiences and request specific help 

from the public 
 
Brian Gerrish:   Welcome to Part 10 of David Scottôs interview with Brian 
and Janice Docherty, the parents who had their children stolen by the State for 
reporting the approaches of a paedophile. 
 
David Scott :   David Scott, Northern Exposure. Weôve now heard the 
full explanation of the last t wo yearsða full narrative of the last two years, from 
Brian and Janice Dochertyðof the calamitous events that have occurred ever since 
he reported a paedophile who approached him in Aberdeenshire, wanting access to 
their disabled son. 
 
Iôll pass over to Brian now and just ask you, Brian , if you can summarise as briefly as 
possible the position you now find yourself in.  
 
Brian Docherty:   Thanks, David. Almost twenty -two months since we 
reported a paedophileðin Scotland, in August 2014ðtwenty-two months later , we 
have been attacked, slandered, libelled; our children moved twice;  thereôs been no 
criminal allegations against either m yself or my wife . 
 
Thereôs no legal basis for the removal of our children:  weôve been denied all human 
rights, all legal rights, weôve had no support from the authorities in Ireland, no 
support from the authorities in Scotland.   But during that time, thereôs been some 
real heroism from public and from friends; we have no criminal records , as I said; 
we havenôt even had al legations of being bad parents . 
 
What we want is, obviouslyðwhat we desperately want, what weôve always wantedð
is for our children to be wi th us, our children to be safe. 
 
Our children have been unlawfully detained for 170 days, and for 150 of thoseðsince 
we reported our babyôs black eye, in careðfor 150 of those days weôve not seen them, 
all four of our children.  We know our children desperately want to see us, 
we know that our children are aski ng about us , but Social Work wonôt let 
them see us, and [in] every legal court from District to Ci rcuit  to High Court , weôve 
not been allowed basic legal rights or any fair hearing. 
 
Weôre very, very, keen that we have our kids back and weôd obviously, like any other 
loving parent é family  é this is what we desperately want. 
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So we are asking for people who are listening to this programme, people of good will, 
people who are decent, people who are well-informed , many of your listeners, to help 
and to be investigating, and to respond to é and to contact people who will  realise 
that  there are people out there who donôt want to tolerate this , will not 
tolerate this , and who find  it disgusting and outrageous. 
 
Good people who know that there but for the grace of God this could happen to 
anyoneðanyone who dares to report a paedophile or a paedophile ring; anyone who 
dares to try to protect their children;  anyone who dares to say, ñThis is not 
acceptable.ò 
 
So we are asking, my wife and I are asking, please, for your help .  For the more 
peo ple who write and complain, and who shine light on the darkness , the 
greater the likelihood is that the spin eless politicians and devious 
bureaucrats will actually do something about this . 
 
 

The interviewer reviews the most pressing questions of authorisation in the case 

 
David Scott:  Well , for my part, Iôve been sitting here trying to summarise the 
questions that this case raises, in my mind, and Iôll just l ist the foremost amongst 
these. 
 
Firstly, I wonder why that after less than 24 hours of you reporting a paedophile, 
Sergeant Buchan of Police Scotland, Fraserburgh, came to your house, seeking to 
persuade you that there was nothing here, nothing to see. 
 
Secondly, I wonder why social services, in Aberdeenshire, after you had reported the 
paedophile, started to investigate your  family, not  the paedophileðand not the 
family of Viscount Petersham, who was a known associate of the paedophile. 
 
I wonder why the Gárda came to your door a week after you landed in Ireland.  Who 
sent them, and why were they sent? 
 
Next, I think we need to know: W hat is in the notes sent by Police Scotland, by 
Aberdeenshire Council, and Perth & Kinross Council, and by NHS Grampian, to the 
authorities in Ireland?   And why has access to those notes been denied to the family 
for two years? 
 
I also wonder: Under what authority were the Dochertysô children seized by Irish 
social services and armed Gárda on 28 January 2015?  And, specifically, why was no 
warrant or court document presented to the family during this raid?  Is it the case 
that at the time of the raid there were no court documents authorising that action?  
 
I wonder, also, where the approval of the surveillance under which the familyôs had 
to live for almost two years came from?  Which intelligence agencies and police 
forces were involved in that surveillance?  And, specifically, who authorised it?  
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A recurring issue here has been your difficulty in obtaining legal representation : 
there has never been equality of arms in any of the legal battles you've fought, and 
the question there is why was Legal Aid denied to you, in both Ireland and Scotland? 
 
Again, I wonder why your children were seized a second timeðthis time by five social 
workers and eight poli cemen, many of whom were armedðon 17 December 2015?  
Now, this was less than ten months after the judge had dismissed any case against 
your family.  
 
Next, I wonder thatðas there has been no allegation made against Brian and Janice 
Dochertyðwhat is the Gárda and Police Scotland interest in the family?  
 
And further, as there has been no allegation of child abuse or neglectðor even, as you 
said, that you are bad parentsðwhat is the intere st of Irish and Scottish social 
services in your family?  
 
On a political level, I wonder, what has Nicola Sturgeon done to bring this case to the 
public attention, and to seek justice, and to force unwilling pu blic officials to do their 
job? 
 
Likewise, in Ireland, what has Enda Kenny done to highlight this problem and to 
resolve the desperate situation that you find yourself facing?  
 
In Irelan d, also, why has a writ of Habeas Corpus been rejected by the High Court? 
 
And finally, and most significantly, I wonder how much longer  these parentsðwhose 
love for their children is manifest ðare going to have to wait for the family to be 
reunited.  
 
These questions, and many more, I hope, those listening, will join with me in making 
to the authorities, who claim the right to rule us, and have the responsibilty to act 
justly, wisely and honestly.  And I wou ld close by asking Janice to suggest a few of the 
people involved, that listeners might like to write to.  
 
Janice Docherty :  Iôve got a list here of some names that I would be so very 
grateful if people could write to these people.  Iôd start with : 
 

- Phil Gormley, the Chief Constable of Police Scotland: his e-mail address is 
Phil.Gormley@scotland.pnn.police.uk  

- We have Nicola Sturgeon, whose e-mail address is 
FirstM inister@scotland.gsi.gov.uk 

- We have Enda Kenny, who is the Taoiseach, which is the equivalent of the 
Prime Minister , of Ireland:  his e-mail address is Enda.Kenny@oireachtas.ie 

- And the Justice Secretary in Ireland, Frances Fitzgerald; her e-mail address is 
Frances.Fitzgerald@oireachtas.ie 

- And the head of the Special Branch in Ireland; the e-mail is 
commissioner_ops@garda.ie 

- And, finally, the head of Social Services in Ireland, whose e-mail address is 
Fred.McBride@tusla.ie 
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Brian Docherty:   Thank you.  If I could just say for the listeners, this is a 
brief excerpt of an e-mail sent to me by a woman called Patricia Mo lony .  Patricia 
Molony is the guardian ad litem  and, theoretically, her job is to represent the wishes 
of the children.  
 
Just to reassure listenersðbecause I could imagine from everything they've heard 
regarding surveillance from three police forces, and possibly intelligence agencies, as 
indicated by police forces; from our children being removed twice, once after the first 
judge dismissed itðjust to support that this i s lunacy, and totally illegal:  these are the 
comments from the social worker regarding our four children.  
 
She wrote to me approximately three weeks on and said, ñFrom my ow n 
perspective, as the children ôs guardian ad litem , I can assure you that I 
believe, and have informed the court, that you have four wonderful 
children whose presentation and abilities, sensitivity and care for one 
another, is testament to both, and the love in which you have provided to 
each of t hem. ò  That was Patricia Molon y, guardian ad litem . 
 
These are the children which the Irish and Scottish Government[s]  have put into 
care, twice; these are the children who have been violently taken by armed officers 
and denied their liberty.  
 
These are the children who have been detained and information as to why they have 
been detained has never been shared with their parents. 
 
These are the children who are suffering in the care system and my wife and I have 
not been able to see them for 150 days, and have been kept in care for 170 days. 
 
We respectfully ask you to please write to these people, these bureaucrats and 
politicians. and demand answers to questions, important questions, as to why these 
children are still kept in care, for the sake of our four lovely children.   Thank you. 
 
 
David Scott :  Janice and Brian, it has been a privilege to listen to you 
over the last two days. Iôve been struck by your strength and by the very evident and 
very warm love you have for your children. 
 
And I hope that this  recording can, in some small way, follow your cause to have your 
family reunited and to have the right which is amongst the most fundamental of all 
rights, the right to be left alone.  
 
Janice Docherty:   Thanks very much. 
 
Brian Docherty:   Thank you for coming over David, and thank you for 
having the courage to come and record this and to spend a weekend with us in your 
own time and to do a very intelligent job and a very dignified job on this.  Thank you. 
 

End of transcript 
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Discussion of rule-of-law issues 
 
Brian Gerrish:   I am here with David Scott , who is just going to bring us 
up to date with what's happened with the Brian and Janice Docherty case.  David, 
thank you very much for joining us.  
 
What is the latest from this?  I am actually lost for words on this case, because people 
who've listened to itðeven people who've only listened to the first three episodesð
are saying this is unbelievable, and I said at one point [on air] that it was almost like 
a horror story , which a couple of people contacted me about and said, ñYou are 
absolutely right;  this is exactly what it is like.ò 
 
So, are you still in contact with Br ian and Janice? 
 
 
David Scott :  Well , I was in intermittent e -mail contact until early last 
weekðthat would be about the 21st [June 2016] or thereabouts, when there was 
another court hearing to do with the childrenðbut I don't know exactly what the 
basis of this hearing was, other than that.  Since then, no contact, which is very 
worryingðI was getting an e-mail every two or three days, just to let me know that 
they were OK.  So Iôve now had about ten days without any contact, so we're very 
worriedðthe concern is that they are no longer at liberty, that theyôve either been 
arrested by the Gárda or, more probably, forcibly sectioned ; and, you know, one 
shudders to think what condition they would be in under those circumstances.  
Because they are perfectly sane and perfectly eloquent. 
 
 
Brian Gerrish:   David, they went back into court, and I think  that was the 
last time that you heard é 

David Scott:   That was the last, yes.  They were in the court the 
following day, from the last e-mail that I received, and nothing since.  

Brian Gerrish:   Right, and do we know why they went into court? 

 

Rollover of interim care orders 

David Scott:   Only that it was another in a long line of hearings 
regarding the children, because the children are being kept on an interim care order 
by the State, which is meant to last [a legal maximum of] eight days, but whatôs been 
happening is they ôve been having court hearings every month or so, to 
extend the interim care order with a further interim care order . 

Now, the idea behind an interim care order is as a preparation  of a permanent care 
order, and it's only an interim measure; but that's not ho w it is being used in this 
case, because this is now getting on for seven months theyôve not had their children, 
and it has just been a whole series of interim care orders.  So, in order to keep that 
going, there are regular court hearings, just to rubber-stamp this ongoing detention 
of the children.  
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Brian Gerrish:   Right.  Iôm going to break my rule here, because at this 
stage I thought it was probably just best to bring people absolutely up to date.  They 
are missing, effectively, at the momentðmissing inside the state system; whether 
that  is in Ireland or in the UK, we donôt know.  Youôve spent a lot of time with this 
couple; you have found much of what they have talked about harrowing.  Is this 
really where we are in the UK in 2016ðthat the State can simply come along and take 
your children because you tried to report a crime?  Is this where we are? 

 

Arbitrary theft of children is now a reality in Britain and Ireland 

 

David Scott:   It seems absolutely clear that thatôs where we are. And itôs 
not just the Docherty case; we know from numerous casesðin numerous harrowing 
stories, and in some cases videoðthat the State can come in and seize your children.  
And there is no justice, there is no recourse. 

 

There is no é there's almost no rationality to it, there is a vindictiveness to it, there is 
an authoritarian element that says, ñThe State rules, you do what youôre told, you 
have no rights, you have no freedom, you just do what you're toldðand if we want to 
do something with your children we will d o something with your children.ò 

 

3ÏÌÚÈÅÎÉÔÓÙÎÅÓÑÕÅ ÕÓÅ ÏÆ ȰÍÅÎÔÁÌ ÈÅÁÌÔÈȱ ÒÅÐÒÅÓÓÉÏÎ 

 

It's the use of mental health services to enforce this, the use of Social Services, the 
use of Child Protectionðand we know all about that in Scotlandðthe cry of ñChild 
Protectionò is being used to introduce universal surveillance, amongst other things.  
Itôs, you would have to say, Soviet in its nature, Stalinist; itôs totalitarian in tooth 
and claw . 

 

No public authorities appear to help the victims 

 

And where do you go for justice?  Where do you go other than the Internet, other 
than to like -minded people?  In terms of the State, in terms of the Establishment, in 
terms of the instit utions that make our nation:  where do you go? 

 

And I can't see the answer to that any more.  You canôt go to the courts, you canôtðas 
the Docherty case has provedðgo to the police.  You canôt go to your political 
representatives.  Where do you go? 
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Ȱ7Å ÈÁÖÅ ÔÏ ÓÔÁÎÄ ÕÐ ÆÏÒ ÅÁÃÈ ÏÔÈÅÒȱ 

 

Brian Gerrish:   I think my answer to that is we are now at the point where 
we have to stand up for each other.  And we have seen [this] in a number of these 
cases, whether itôs been Melanie Shaw, for example: a whistleblower , child abuse 
survivor, comes forward as a whistleblower, viciously hounded by the State, child 
taken away from her, and then, in the last month in particular , some indications 
[that] that child may have been abused within the state system. 

Carol Woods, social worker, is asked to falsify Child Protection records in order for 
the State to steal a child .  She speaks out, she ends up in the psychiatric system. 

 

But what has made a difference in these casesðthe Hollie Greig caseðthe difference 
has been where the public has shown that it can see the crimes, and where people 
have shown that they are prepared to work together and support each ot her to 
expose those crimes. 

 

Rediscovering human sympathy and empathy 

 

Thatôs a minimum; but also , where we are seeing the right human nature  come 
back to the fore, people have sympathy and empathy for the victims of these crimes, 
and people are prepared to put their head above the parapet and say ñNo, I  am not 
turning the other way.ò 

 

So, I think in these very difficult times, David, one of th e things is that we have 
started to seeðwhich is really a light in a very dark tunnelðis that we are now 
starting to see human beings standing up to be counted, and I very much hope in this 
particular case, Brian and Janice Docherty, that we are going to see a great number 
of the public clamouring to find out what actually happened to this couple and their 
children.  And, of course, at the moment [June 2016], if we donôt even know where 
they are, the public should be clamouring to establish that they're safe and well. 

 

David Scott:   Yes.  The point at which the institution s, and particularly 
the courtsðbecause the courts and the law is in so many ways the heart of your 
nation; itôs the theoretical, and, in many ways, practical heart of how you operate as a 
nationðwhen that cannot be trusted any more, and weôre certainly there  [now] , we 
have to have a situation where we help one another, and people start standing up, 
and lose the fear , and support one another; and l earn how to get by without 
the S tate . 

Learn how to get by day to day with making friends and helping one another in large 
ways and small, in ways that don't require the imprimatur  of some sort of state 
official that don't require formal agreements; that don't require , in many ways, 
formal organisations.  
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Itôs people coming together and helping one another, and itôs a very simple and very 
human thing, and itôs the way that offers us some hopeðand, indeed, quite a lot of 
hopeðbecause we are in a  world where we can communicate like weôve 
never been able to do before .  We can get messages out; we can let people know 
whatôs happening, in ways that the government, the State, the powers that be, canôt 
match.  And in doing so, we can help each other overcome these problems. 

 

Brian Gerrish:   OK, David, thank you very much for that. We will of 
course be hot on the case to try and help track down where Brian and Janice are, and 
make sure that they are at least well, and we will be reporting to our viewers and 
listeners as soon as we can. 

Brian Gerr ish:   As a postscript to this report , I can tell our listeners that 
as of 30 June 2016 we know that Brian and Janice Docherty ar e safe; however, 
they are suffering as a result of the ongoing harassment.  UK Column will report on 
this over the coming days; look out for those reports .86  Thank you for joining us.  

 

 

  Hilda -Claire OôShea    Liza Finegan  

St John Solicitors, Dublin    VP McMullin, Donegal  

 

  

                                                           
86 As of August 2016, this continues to be the case, with the harassment becoming 
increasingly serious. 
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Police Scotland Professional Standards findings, 

ÉÓÓÕÅÄ ȰÏÎ ÔÈÅ ÂÁÌÁÎÃÅ ÏÆ ÐÒÏÂÁÂÉÌÉÔÙȱ, March 2015 
by Chief Inspector Amanda-Jane όΨaƛŘƎŜΩύ Mackay87 

 

                                                           
87 Chief Insp Amanda-Jane Mackay lives in Aberdeen with her husband, a Martin J. Mackay. 
Since the DI Mackay who wrote to Brian Docherty on 4 November 2015 to stall for time 
while Police Scotland tipped off Irish social services did not state his initials, it is not yet 
known whether that DI Mackay (possibly since promoted) is the husband of this Chief 
Inspector at the Professional Standards (North) Department. See also this correspondence. 
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0ÏÌÉÃÅ )ÎÖÅÓÔÉÇÁÔÉÏÎÓ ÁÎÄ 2ÅÖÉÅ× #ÏÍÍÉÓÓÉÏÎÅÒȭÓ ÒÅÐÏÒÔ, 

September 2015 
by Kate Frame88 

                                                           
88 It is unclear at the time of production of the present document (August 2016) whether 
PIRC had been notified at the time of producing its report (September 2015) that one Alan 
Low, the only Alan Low known to reside in the relevant north-eastern part of 
Aberdeenshire, was still being referred to as a Detective Constable the previous month: this 
came in a @ShireNPolice tweet congratulating Low on his fundraising walk (this latter link 
announces the forthcoming 25-28 August 2016 repeat of the walk). 
¢ƘŜ Ƴŀƴ ƛƴ ǘƘŜ ƳƛŘŘƭŜ ƛǎ [ƻǿΩǎ ŎƻƳƳŀƴŘŜǊ όǎǘƛƭƭ ǎƻ ŀǎ ƻŦ !ǳƎǳǎǘ нлмсύΣ tƻƭƛŎŜ {ŜǊƎŜŀƴǘ {Ŏƻǘǘ 
Massie. 
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independent and effective investigations and reviews 

  

 

 

 
independent and effective investigations and reviews 

Report of a Complaint Handling 
Review in relation to Police 
Scotland  
 

 
 PIRC 041/15 |  September 2015 
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